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Wydarzenia  z życia Uczelni

Szanowni Państwo,
Członkinie i Członkowie wspólnoty  akademickiej 
 Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej,

mijają trzy lata kadencji obecnych władz rektorskich. Był 
to czas pełen wyzwań, którym nasza wspólnota akade-
micka musiała stawić czoła. Rozpoczęliśmy zarządza-
nie Uczelnią w bardzo trudnym okresie pandemii koro-
nawirusa, wojny w Ukrainie, a następnie postępującej 
inflacji oraz rosnących kosztów utrzymania, przy jed-
nocześnie niskim poziomie finansowania szkolnictwa 
wyższego i nauki. Niefortunny splot okoliczności spra-
wił, że musieliśmy przeformułować nasze początkowe 
plany i założenia po to, aby sprostać tym wyzwaniom. 
Z perspektywy czasu widzimy jednak, że mimo trud-
ności, udało się nam zrealizować oraz doprowadzić do 
końca wiele różnych i ważnych projektów, z czego jako 
władze rektorskie jesteśmy niezwykle dumni.

ewaluacja działalności naukowej
Początek obecnej kadencji rektorskiej upłynął pod zna-
kiem ostatnich przygotowań do ewaluacji jednostek na-
ukowych za lata 2017–2021. Całe środowisko naukowe 
UMCS podjęło starania w celu uzyskania jak najwyż-
szych kategorii i wzmocnienia prestiżu naszej Uczelni. 
Ogromny wysiłek publikacyjny oraz ambicja w dążeniu 
do pozyskiwania środków na realizację projektów ba-
dawczych przyniosły korzyści nam wszystkim. Ogło-

Podsumowanie 
trzech lat działalności 
kolegium rektorskiego 
UMCS

szone przez Ministra Edukacji i Nauki wyniki pokazały 
wysoki potencjał badawczy naszych instytutów. Naj-
wyższą kategorię A+ uzyskał Instytut Archeologii, wy-
soką kategorię naukową A otrzymaliśmy w 11 dyscypli-
nach, w ramach 10 dyscyplin przyznano nam kategorią 
B+ i tylko w 1 dyscyplinie kategorię B. Ten niewątpli-
wy sukces wszystkich pracowników zaangażowanych 
w działalność naukowo-rozwojową Uczelni uplasował 
nas w grupie uniwersytetów z największą liczbą kate-
gorii A. Odzwierciedla to rangę naukową naszej Alma 
Mater i jej wysoką pozycję wśród polskich ośrodków 
naukowych, z czego jesteśmy niezwykle dumni i za co 
dziękujemy naszym pracownikom. 

obszar naukowo-badawczy 
Jak Państwo doskonale wiecie, wysoki poziom badań 
naukowych jest kluczowym warunkiem rozwoju Uni-
wersytetu. Lata 2021–2023 to okres dalszej wytężo-
nej pracy badawczej naszej kadry naukowej i kolejne 
sukcesy w tym zakresie. To czas nie tylko kontynuacji 
podjętych wcześniej przedsięwzięć, ale również wielu 
nowych wyzwań. 

Od października 2020 do końca 2023 r. złożyliśmy 
517 wniosków o finansowanie projektów badawczych, 
z czego rozpoczęliśmy realizację 110 (w tym 96 – NCN, 
11 – MEiN, 3 – MKiDN) na kwotę prawie 43 mln zł. Do-
datkowo pozyskaliśmy 23,6 mln zł na realizację kilku-
dziesięciu projektów związanych z upowszechnianiem 
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wydarzenia  z życia uczelni

badań naukowych i inwestycjami dotyczącymi działal-
ności naukowej (dzięki wsparciu MEiN oraz NCBR). 
Nie sposób wymienić wszystkie projekty i wskazać naj-
lepsze pomysły. Ale istotne jest to, że wszystkie poru-
szały bardzo ważne tematy badawcze, z punktu widze-
nia danej dyscypliny, i dzięki swojej innowacyjności 
znalazły uznanie oceniających je gremiów naukowych. 

Oprócz samodzielnych badań Uczelnia realizowała 
wspólne przedsięwzięcia z uznanymi polskimi ośrod-
kami naukowymi. Wielu pracowników naszej Alma 
Mater prowadzi także owocną współpracę z zespołami 
badawczymi uznanych zagranicznych uczelni. Jej efek-
tem są liczne prace naukowe opublikowane ze świato-
wej klasy badaczami.

Z myślą o rozwoju naszego Uniwersytetu i aktyw-
ności pracowników utworzyliśmy Fundusz Rozwoju, 
który zasililiśmy kwotą 8,1 mln zł. Od początku ka-
dencji podejmowaliśmy działania wspierające naszych 
naukowców w aplikowaniu o projekty badawcze, za-
równo te krajowe, jak i międzynarodowe. W latach 
2020–2023 wypłaciliśmy z Funduszu Nagród Rektora 
łącznie blisko 5 mln zł za wysoko punktowane arty-
kuły naukowe lub monografie. Utworzyliśmy program 

wsparcia aktywności naukowej naszych pracowników 
pn. „Minigranty UMCS”. Przeprowadziliśmy także na-
bór na granty badawcze Santander Universidades dla 
najlepszych doktorantów. W 2023 r., zgodnie z zarzą-
dzeniem Rektora, zostały wypłacone dodatki do wy-
nagrodzenia z tytułu wysokiej aktywności naukowo-
-badawczej i artystycznej dla nauczycieli akademickich 
UMCS. Łączne wsparcie w wysokości prawie 1 mln zł 
otrzymało 185 pracowników Uczelni. 

centrum ecotecH-coMpleX
Jednym ze strategicznych celów w obszarze nauki, jaki 
postawiliśmy sobie wraz z rozpoczęciem kadencji, było 
ożywienie działalności Centrum Analityczno-Progra-
mowego dla Zaawansowanych Technologii Przyjaznych 
Środowisku ECOTECH-COMPLEX. Dużym wyzwa-
niem było wypełnienie założonych w projekcie Cen-
trum wskaźników, które określono niemal 10 lat temu, 
czyli w zupełnie innej rzeczywistości i w innej konfi-
guracji konsorcjum realizującego ten projekt. Mimo 
trudności, podejmowaliśmy liczne działania na rzecz 
właściwego postrzegania Centrum, budowania jego 
marki i wiarygodności. W ciągu ostatnich trzech lat 
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Wydarzenia  z życia Uczelni

Wizyta partne-
rów z Orlea-

nu – współpra-
ca w ramach 

konsorcjum 
Uniwersytetów 

europejskich 
AtHeNA (6–8 lu-
tego 2023 r.) 

pracownicy ECOTECH-COMPLEX brali udział w naj-
większych imprezach naukowo-biznesowych w na-
szym kraju: kongresach IMPACT i 3W, Forum Wo-
dorowym oraz w wielu innych. Na pokrycie kosztów 
związanych z bieżącą działalnością Centrum otrzy-
maliśmy środki finansowe z programu INFRASTARt, 
ponadto pozyskaliśmy strategicznych partnerów, któ-
rzy korzystają z jego infrastruktury. Stale prowadzimy 
różnorodne działania, które pozwalają ugruntować po-
zycję  ECOTECH-COMPLEX jako platformy współpra-
cy międzywydziałowej, międzyinstytutowej i między-
uczelnianej. Docelowo chcemy wypracować własny 
program B+R silnie zorientowany na szeroką współ-
pracę z otoczeniem społeczno-gospodarczym. Two-
rzymy więc sieć regionalnych kontaktów i powiązań, 
identyfikując swoje potrzeby i możliwości kooperacji. 

uMcS w międzynarodowych rankingach 
Realizowana przez nas strategia umiędzynarodowienia 
UMCS polega nie tylko na pozyskiwaniu zagranicznych 
studentów, ale także na obecności w prestiżowych mię-
dzynarodowych zestawieniach, dzięki którym jesteśmy 
widoczni poza granicami kraju.

Z roku na rok rośnie rozpoznawalność UMCS wśród 
szkół wyższych na całym świecie, o czym świadczą wy-
sokie miejsca naszej Uczelni w wielu międzynarodo-
wych rankingach. Wśród tych najważniejszych należy 

wskazać: ogólnodostępną bazę danych najczęściej cy-
towanych naukowców z całego świata przygotowaną 
przez Elsevier i Uniwersytet Stanforda, Webometrics 
Ranking of World Universities, ranking Research.com, 
The Center for World University Rankings czy Times 
Higher Education World University Rankings. 

Tego rodzaju rankingi odgrywają ważną rolę w kre-
owaniu wizerunku Uczelni oraz jej prestiżu. To także 
dobre narzędzie do monitorowania postępów – może-
my sprawdzić się w różnych kategoriach i wskaźnikach 
oraz przeanalizować, nad czym powinniśmy popraco-
wać, mobilizując się do bycia jeszcze lepszymi.

atHena
Większe umiędzynarodowienie różnych sfer aktyw-
ności akademickiej wpisało się w kolejny z prioryte-
tów naszej kadencji rektorskiej. Niewątpliwym sukce-
sem w tym zakresie było dołączenie UMCS w czerwcu 
2022 r. do prestiżowego Konsorcjum Uniwersytetów Eu-
ropejskich ATHENA, dzięki któremu razem z ośmioma 
ośrodkami naukowymi z Europy realizujemy działa-
nia z zakresu zaawansowanych technologii w szkolni-
ctwie wyższym. 

Od początku działalności w ATHENIE byliśmy ak-
tywni nie tylko w sferze współpracy edukacyjnej, ale 
również badawczej. Wśród najważniejszych inicjatyw, 
w których wzięliśmy czynny udział, należy wymie-
nić: International Staff Week w Chani w Grecji (sier-
pień 2022 r.), spotkanie projektowe w siedzibie koor-
dynatora projektu – Politechniki w Porto (październik 
2022 r.), wyjazd delegacji UMCS do Politechniki Wi-
leńskiej (styczeń 2023 r.), uczestnictwo w zorganizowa-
nych online ATHENA Mobility Fair – Targach Mobil-
ności Międzynarodowych (marzec 2023 r.), spotkanie 
projektowe w Rzymie (maj 2023 r.).

Warto dodać, że w 2023 r. na naszej Uczelni gości-
liśmy francuską delegację z Uniwersytetu w Orleanie. 
UMCS odwiedzili również koordynator konsorcjum 
ATHENA dr Nuno Escudeiro z Politechniki w Porto 
i sekretarz generalny ATHENY dr Konstantinos Petri-
dis z Uniwersytetu Śródziemnomorskiego w Heraklio-
nie. Wizyta Koordynatora ATHENY zbiegła się w czasie 
z Forum Młodych Naukowców 2.0, zorganizowanym 
przez Radę Młodych Naukowców UMCS, zaś wizyta 
dr. Petridisa – z lubelską inauguracją Erasmus Student 
Network ATHENA. Warto dodać, że ESN ATHENA Fo
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jest pierwszą inicjatywą zrzeszającą studentów dzia-
łających w Konsorcjum Uniwersytetów Europejskich. 
Dzięki współpracy w ramach  ATHENY Uczelnia sta-
je się ważnym partnerem na arenie międzynarodowej 
i ma coraz większe możliwości rozwoju swojego poten-
cjału naukowego oraz dydaktycznego. 

inne wymiary współpracy międzynarodowej
W kooperacji z władzami naszego miasta kontynuujemy 
program „Research in Lublin”, dzięki któremu zatrud-
niamy na UMCS wybitnych zagranicznych naukowców.  
Badacze z naszej Uczelni aktywnie uczestniczą w mię-
dzynarodowych przedsięwzięciach oraz współpracują 
z ośrodkami naukowymi z całego świata. Grono na-
szych partnerów zagranicznych powiększyło się o bli-
sko 25 nowych instytucji akademickich, z którymi pra-
cujemy nad wdrażaniem wspólnych działań zarówno 
w zakresie badań, jak i dydaktyki. Tylko w ostatnich 
trzech latach akademicy z UMCS złożyli ponad 180 
wniosków na realizację międzynarodowych projektów 
badawczych oraz stypendiów – 36 otrzymało finanso-
wanie. Łącznie uzyskaliśmy ponad 11 mln zł.

W styczniu 2021 r. rozpoczęliśmy realizację pierw-
szego w historii projektu koordynowanego przez 
UMCS w ramach programu ramowego Horyzont 2020 
pn. „ REINITIALISE”. Budżet tego zadania to niemal 
1 mln euro. Kolejne rozpoczęte w 2021 r. projekty 
z H2020 to SWATNET (Space Weather Awareness Tra-
ining Network) oraz GOLD (Bridging the gap between 
phytoremediation solutions on growing energy crops 
on contaminated lands and clean biofuel production). 
Ostatnie z wymienionych przedsięwzięć stanowi zapo-
wiedź ogromnego przełomu w produkcji czystego bio-
paliwa, a realizowane jest w konsorcjum 20 instytucji 
badawczych i uniwersytetów. 

Warto dodać, że w mijającej kadencji nasza Uczel-
nia uzyskała Kartę Erasmusa w perspektywie finanso-
wania Komisji Europejskiej na lata 2021–2027, która 
stanowi rodzaj licencji otwierającej możliwość udzia-
łu UMCS w projektach programu Erasmus+ zarówno 
w Europie, jak i na świecie. W tym czasie realizowali-
śmy również projekty dotyczące mobilności między-
narodowych UMCS w ramach nowego programu Era-
smus+ o łącznej wartości 10,5 mln zł. Przełożyło się to 
już na ponad 530 mobilności pracowników, doktoran-
tów i studentów. 

dydaktyka
Ciągłe podnoszenie jakości kształcenia, uatrakcyjnia-
nie oferty dydaktycznej oraz dążenie do tego, aby nasz 
Uniwersytet był jeszcze bardziej przyjazny dla studen-
tów, dawał satysfakcję nauczycielom akademickim oraz 
zachęcał nowych kandydatów do studiowania – to za-
dania o priorytetowym znaczeniu w obszarze działal-
ności dydaktycznej, jakie w ostatnich latach postawi-
liśmy sobie jako władze Uczelni.

W tym zakresie wzbogaciliśmy różnorodność naszej 
oferty edukacyjnej m.in. poprzez dalsze wspieranie 
rozwoju zdalnej edukacji i formatów dydaktycznych, 
wprowadzenie kolejnych funkcjonalności Wirtualne-
go Kampusu UMCS oraz organizację licznych inicja-
tyw popularyzujących naukę.

Nowoczesne kształcenie jest kluczem do rozwoju sfe-
ry dydaktyczno-społecznej Uniwersytetu, a także waż-
nym elementem przygotowania naszych absolwentów do 
wejścia na rynek pracy. Wiąże się z tym modernizacja 
programów kształcenia i zwiększanie liczby kierunków 
międzydyscyplinowych. Nasze programy są tworzone 
i realizowane m.in. na podstawie potrzeb zgłaszanych 
przez instytucje współpracujące z UMCS, kooperacji 
z pracodawcami czy też analizy trendów rynku pracy. 
Tylko w obecnym roku akademickim kandydatom na 
studia zaproponowaliśmy ponad 90 kierunków (w tym 
9 anglojęzycznych) i blisko 300 specjalności. Wśród no-
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wych kierunków dobrze przyjętych przez przyszłych 
studentów warto wymienić m.in. inżynierię światło-
wodową i rozwój zasobów ludzkich. Rok akademicki 
2024/2025 przyniesie kolejne nowości w ofercie eduka-
cyjnej Uczelni w postaci socjologii cyfrowej, inżynierii 
polimerów oraz poszerzenia oferty kierunków anglo-
języcznych. Przygotowywaliśmy też nowe specjalno-
ści m.in. na takich kierunkach jak chemia, anglistyka 
czy technologie cyfrowe w animacji kultury. W tym 
miejscu bardzo dziękujemy poszczególnym zespołom 
programowym za podejmowanie nowych inicjatyw. 

Mamy wspaniałych, doświadczonych, pełnych wie-
dzy i energii wykładowców, dlatego organizujemy na 
Uczelni liczne szkolenia mające na celu podnoszenie 
ich kompetencji dydaktycznych. W tym celu powoła-
liśmy Zespół ds. Wspierania Podnoszenia Kompetencji 
Kadry UMCS, a także zainicjowaliśmy realizację Dni 
Jakości Kształcenia, w ramach których wręczane są 
wyróżnienia Homo Didacticus dla nauczycieli akade-
mickich najlepiej ocenionych przez studentów.

W kontekście działań na rzecz podnoszenia jakości 
kształcenia warto również wspomnieć, że tylko w ostat-
nich trzech latach Uczelnia pozyskała środki na reali-
zację około 60 projektów o charakterze edukacyjnym 
o wartości blisko 22 mln zł, a łącznie zrealizowaliśmy 
90 projektów o charakterze edukacyjnym na kwotę 
ponad 54 mln zł.

rekrutacja
Wszystko to przekłada się na stabilną sytuację doty-
czącą rekrutacji kandydatów na studia. Pomimo pogłę-
biającego się niżu demograficznego, trudnej sytuacji 
postpandemicznej, zwiększenia ruchów migracyjnych 
młodzieży i widocznego spadku zainteresowania kształ-
ceniem na studiach II stopnia satysfakcjonuje nas fakt, 
że w ostatnich latach utrzymujemy wyniki rekrutacji 
na dobrym poziomie. 

Aktualnie na naszej Uczelni kształci się blisko 16 tys. 
studentów, w tym ponad 1700 cudzoziemców pochodzą-
cych z 60 krajów. Tylko w obecnym roku akademickim 
naukę na pierwszym roku studiów na UMCS rozpoczę-
ło ponad 7600 studentów, w tym prawie 600 obcokra-
jowców. W tym obszarze nie bez znaczenia jest fakt, 
że na mapie kampusu naszego Uniwersytetu w maju 
2022 r. utworzyliśmy Welcome Center UMCS – miej-
sce pierwszego kontaktu dla studentów zagranicznych. 

współpraca z otoczeniem społeczno-
gospodarczym i komercjalizacja badań naukowych
Istotnym faktem w postrzeganiu Uczelni przez śro-
dowisko zewnętrzne są jej relacje z otoczeniem spo-
łeczno-gospodarczym. Właśnie dlatego nawiązaliśmy 
współpracę z kilkudziesięcioma nowymi partnerami 
biznesowymi z obszaru IT, logistyki, data science, big 
data, IoT i nowych technologii. Aktywnie współpracu-
jemy także z Urzędem Miasta Lublin w kontekście cy-
klicznej realizacji projektów: „Przedsiębiorcze dziecia-
ki”, „Przedsiębiorcza Młodzież” czy „Lublin Up!” oraz 
z lubelskimi uczelniami, m.in. w obszarze przygotowa-
nia projektów Wschodniego Centrum Cyfryzacji, Lu-
belskiej Unii Cyfrowej i Polskiej Unii Metrologicznej.

W maju 2021 r. powołaliśmy Centrum Badań Zmian 
Klimatu i Środowiska (Centrum CeReClimEn) – uni-
katową jednostkę organizacyjną stanowiącą platfor-
mę międzyinstytucjonalnej współpracy regionalnej, 
krajowej i międzynarodowej. Głównym założeniem 
Centrum jest badanie procesów związanych z syste-
mem klimatycznym Ziemi oraz uzależnionymi od nie-
go zjawiskami. Spektrum działalności Centrum obej-
muje zarówno sferę naukowo-badawczą i wdrożeniową 
(interdyscyplinarne badania podstawowe i aplikacyj-
ne, monitoring środowiskowy, projekty wdrożeniowe), 
jak i społeczno-edukacyjną (upowszechnianie wiedzy, 
projekty edukacyjne, szkolenia, organizacja eventów 
popularnonaukowych).

Do ważnych działań w obszarze rozwoju należy za-
liczyć także utworzenie Centrum Sztucznej Inteligen-
cji i Modelowania Komputerowego, które ma na celu 
włączenie się UMCS w proces powstania Lubelskiego 
Ośrodka Kompetencji Sztucznej Inteligencji jako regio-
nalnej jednostki badawczo-szkoleniowo-wdrożenio-
wej z tego zakresu. Centrum realizuje obecnie projek-
ty o wartości około 6 mln zł, a kolejne przygotowane 
na 2024 r. sięgają kwoty 5 mln zł. 

Powołaliśmy również Amerykańskie Centrum Edu-
kacji i Biznesu American Corner, które uzyskało grant 
startowy Departamentu Stanu USA i które docelowo 
ma być ośrodkiem stwarzającym warunki do rozwoju 
współpracy edukacyjnej i biznesowej, szczególnie w za-
kresie wsparcia rozwoju lubelskiego ośrodka akademi-
ckiego, oraz płaszczyzną sieciowania różnorodnych 
instytucji z USA, Polski i Ukrainy. Oficjalne zainaugu-
rowanie działalności Centrum nastąpi w marcu 2024 r.
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Należy także wspomnieć o projektach przedsięwzięć 
strategicznych związanych z realizacją Strategii Rozwo-
ju Województwa Lubelskiego do 2030 r., które złożyli-
śmy do Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lu-
belskiego. Mowa o pomysłach pn.: „Ogród Botaniczny 
UMCS jako centrum ochrony różnorodności biologicz-
nej i ośrodek edukacji przyrodniczo-ekologicznej wraz 
z Eksploratorium Ekologiczno-Środowiskowym w Gu-
ciowie”, „Otwarta Biblioteka Główna UMCS w Lub-
linie” i „Laboratorium Badań Środowiskowych o roz-
szerzonym poziomie bezpieczeństwa”. Nasza Uczelnia 
zaangażowała się również w przygotowanie projek-
tu pn. „Green Human Space” Starostwa Powiatowego 
w Lublinie, który realizowany będzie w ramach przy-
jętego przez UE kontraktu programowego wojewódz-
twa lubelskiego. 

Analiza trzyletniej działalności UMCS pokazuje dy-
namiczny rozwój w obszarach działalności związanej 
z komercjalizacją badań i transferem wiedzy i technolo-
gii z Uniwersytetu do gospodarki. W tym zakresie zrea-
lizowaliśmy 20 projektów o wartości blisko 45 mln zł.

Przychód z tytułu zleconych prac oraz komercjali-
zacji wyników prac badawczych w tym okresie wy-
niósł niemal 11,5 mln zł i był wyższy o prawie 1 mln 
zł w stosunku do lat 2016–2020. Uczelnia zrealizowała 
także wiele umów licencyjnych i sprzedaży praw mająt-
kowych, obejmujących wynalazki z różnych dziedzin. 
Wśród nich znalazły się m.in: urządzenia i wynalaz-
ki dotyczące analizy wosków, preparatów leczniczych 
dla pszczół, bionawozów stymulujących wzrost ro-
ślin motylkowatych, modyfikatora asfaltów, sposo-
bu otrzymywania katalizatora palladowego, wodnego 
i alkoholowego ekstraktu do zastosowania w prepa-
ratach zabezpieczających pszczoły przed szkodliwym 
działaniem insektycydów z grupy neonikotynoidów 
i zwalczających nosemozę. Wiele z tych odkryć zosta-
ło zaprezentowanych na międzynarodowych targach 
i wystawach m.in. w Paryżu i Toronto, uzyskując pre-
stiżowe nagrody i tytuły.

Rokrocznie zauważamy rosnącą aktywność naszych 
naukowców w zakresie zgłaszanych i opatentowanych 
wynalazków, co nas niezwykle cieszy. Tylko w minio-
nym roku zgłosiliśmy do ochrony 23 wynalazki. Z kolei 
w ostatnich trzech latach Urząd Patentowy RP wydał 
49 pozytywnych decyzji o udzieleniu patentu naszym 
wynalazkom. Jeden z nich otrzymał także ochronę pa-

tentową w Stanach Zjednoczonych. Uczelnia uzyska-
ła również prawa ochronne na wzory użytkowe, prze-
mysłowe i znaki towarowe.

Warto tutaj przytoczyć rolę utworzonej na naszym 
Uniwersytecie spółki celowej UMCS Synergia, której za-
daniem jest komercjalizacja pośrednia wyników prac 
badawczo-naukowych naszych pracowników. Od 2022 
r. spółka zajmuje się sprzedażą analizatora jakości wo-
sków pszczelich WAXO oraz współuczestniczy w ko-
mercjalizacji innowacyjnego biostymulatora wzrostu 
roślin BOOSTER X. W lutym 2023 r. został utworzo-
ny pierwszy uniwersytecki spin-off – Historical Ima-
gination Lab p.s.a., którego celem jest komercjalizacja 
pomysłów z zakresu humanistyki cyfrowej.

związek uczelni lubelskich
W minionym okresie zintensyfikowaliśmy działania 
w ramach Związku Uczelni Lubelskich. Inicjatywa ta 
integruje środowisko akademickie Lublina i zacieśnia 
współpracę w zakresie kształcenia, dydaktyki, nauki 
i badań, kooperacji z otoczeniem społeczno-gospodar-
czym, a także kultury i sportu. Dotychczas wspólnie 
zrealizowaliśmy wiele interesujących przedsięwzięć. 
Wśród nich warto wymienić: dwie edycje programu „In-
terprojekt”, trzy edycje „Stażu za miedzą”, wirtualną 
kartę biblioteczną, dzięki której studenci,  doktoranci 
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i  pracownicy lubelskich uczelni mogą nieodpłatnie wy-
pożyczać pozycje z bibliotek głównych na zasadach 
wzajemności, Wademekum Patentowania i Akademicki 
Budżet Partycypacyjny. Szczególnie doceniony został 
Piknik Akademicki ZUL, podczas którego pracownicy 
zrzeszonych uczelni wraz z rodzinami mogli odpocząć 
i integrować się w urokliwej scenerii Ogrodu Botanicz-
nego UMCS. Wiele przygotowanych przez organizato-
rów atrakcji oraz piękna pogoda sprzyjały dobrej zaba-
wie. W Pikniku wzięło udział prawie 7000 osób. 

Nie zapominamy również o budowaniu relacji i two-
rzeniu społeczności akademickiej o silnym poczuciu 
tożsamości z naciskiem na patriotyzm lokalny. Naj-
bardziej widocznym efektem i ukoronowaniem tych 
działań była pierwsza w historii wspólna środowisko-
wa inauguracja roku akademickiego 2023/2024, którą 
w ramach ZUL wraz z Katolickim Uniwersytetem Lu-
belskim zorganizowaliśmy w Filharmonii Lubelskiej. 
Rok 2023 był także historyczny z innego względu – po 
raz pierwszy samorządy studentów naszych uczelni zor-
ganizowały wspólne Lubelskie Dni Kultury Studenckiej 
Lublinalia 2023. To zupełnie nowa formuła wydarzenia, 
którą chcielibyśmy w kolejnych latach kontynuować.

Plany na rok 2024 dotyczące dalszego funkcjonowa-
nia ZUL są ambitne. Pracujemy nad inicjatywami pn. 
„Mobilny Demonstrator Nauki” oraz „Patent na wyna-
lazek”. Ta ostatnia ma na celu utworzenie centrum do-

radztwa patentowego dla mieszkańców Lubelszczyzny. 
W ramach ZUL zaproponujemy także StartUp Junior 
i StartUp Senior, czyli projekty polegające na rozwija-
niu kompetencji przedsiębiorczych dla Lubelszczyzny 
w różnych grupach wiekowych. 

Od lat działamy też pod hasłem „Akademicki Lublin 
– Gramy Razem”. Efekty tej współpracy są widoczne, 
pożyteczne i pożądane, o czym świadczy m.in. wola 
dołączenia do ZUL Katolickiego Uniwersytetu Lubel-
skiego. Te kilka lat aktywnego współdziałania udowod-
niło, że razem możemy pracować na zdrowych zasa-
dach, budować przyszłość akademicką naszego miasta, 
a także wyznaczać nowe standardy.

inwestycje
Inwestycje są istotnym elementem realizacji Strategii 
Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej, bo to dzięki no-
woczesnej infrastrukturze nasza Uczelnia się rozwija 
i zgodnie ze współczesnymi wymaganiami jest w sta-
nie zapewniać odpowiednie warunki w zakresie pro-
wadzonych badań naukowych, dydaktyki czy działal-
ności kulturalnej i sportowej.

Plany rzeczowo-finansowe UMCS na lata 2021–2023 
obejmowały blisko 300 zadań w zakresie inwestycji 
i modernizacji. Pomimo ograniczonych możliwości 
finansowych, jak i dostępności środków ze źródeł ze-
wnętrznych, przeznaczyliśmy odpowiednie fundusze 
na priorytetowe kierunki inwestycyjne. Wśród nich na 
pierwszy plan wysuwają się realizacje na Kampusie Za-
chodnim, gdzie – mimo trwającej pandemii Covid-19 
oraz trudnej sytuacji na rynku materiałów budowla-
nych – w 2022 r. z sukcesem ukończyliśmy i oddaliśmy 
do użytku pracownikom, doktorantom i studentom 
nowoczesną siedzibę Instytutu Pedagogiki. Całkowi-
ty koszt inwestycji wyniósł 46 mln zł, z czego ponad 
20 mln zł pochodziło z budżetu państwa. Wysoki stan-
dard jej wykonania znacząco wpłynął na komfort pra-
cy i nauki oraz zapewnił odpowiednie warunki do pro-
wadzenia badań i kształcenia. 

Rozbudowa Kampusu Zachodniego UMCS im. Unii Lu-
belskiej była także niezwykle istotna z punktu widzenia 
jego usytuowania. Uczelnia zlokalizowała nowe obiekty 
w bliskim sąsiedztwie miasteczka akademickiego, dzięki 
czemu uniwersytecki kampus stał się przestrzenią jesz-
cze bardziej unikatową, a do tego nowoczesną i funk-
cjonalną. Poprzez tę inwestycję UMCS zyskał zupełnie Fo
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inny status. Dopełnił się także pewien pakiet warunków 
niezbędnych do tego, by nasz Uniwersytet stał się jedną 
z wiodących uczelni w Polsce, konkurującą z innymi 
pod względem poziomu, jakości i komfortu studiów. 

Niezależnie od prowadzonych obszernych i wy-
magających przedsięwzięć inwestycyjnych w ostat-
nich latach przeprowadziliśmy także modernizacje 
innych obiektów, m.in. Wydziału Prawa i Admini-
stracji (9,5 mln zł) oraz Domu Studenta „Zana” (po-
nad 6 mln zł), w którym mieszkający studenci chwa-
lą jednoosobowe pokoje z indywidualnymi węzłami 
sanitarnymi i aneksami kuchennymi. Zakończyliśmy 
także przebudowę Ośrodka Szkoleniowo-Wypoczyn-
kowego w Kazimierzu Dolnym oraz otworzyliśmy 
nową pracownię radiowo-telewizyjną i nowoczesną 
strzelnicę na Wydziale Politologii i Dziennikarstwa.  
Aktualnie prowadzimy modernizację pływalni wraz z za-
pleczem i pomieszczeniami technicznymi w Centrum 
Kultury Fizycznej na łączną kwotę ponad 10 mln zł. 
Uczelnia na ten cel uzyskała dofinansowanie z Mini-
sterstwa Sportu i Turystyki. 

Przed nami ogromne wyzwanie w postaci przebudo-
wy gmachu Biblioteki Głównej UMCS, na którą – dzię-
ki rządowemu wsparciu – udało się znacznie zwiększyć 
budżet. Środki własne oraz wsparcie ministerialne po-
zwolą na kompleksową modernizację budynku. Zgod-
nie z projektem unowocześnimy infrastrukturę biblio-
teczną i dostosujemy ją do współczesnych standardów 
obiektów użyteczności publicznej, a także poszerzymy 
i udoskonalimy proces cyfryzacji i digitalizacji zasobów 
bibliotecznych. Zaplanowane prace będą prowadzone 
z poszanowaniem wartości architektonicznej gmachu 
stanowiącego ikonę powojennego modernizmu w Lub-
linie. Obecnie finalizowane są procedury przetargowe. 
Najniższa oferta złożona w postępowaniu opiewa na 
kwotę ponad 70 mln 300 tys. zł. W pierwszym kwar-
tale 2024 r. zamierzamy podpisać umowę z wyłonio-
nym wykonawcą oraz przekazać mu plac budowy. Pla-
nowany termin zakończenia modernizacji to rok 2025.

Od wielu lat wdrażane przez nas inwestycje znajdują 
uznanie i były wielokrotnie nagradzane w konkursie 
„O Kryształową Cegłę”, promującym najlepsze reali-
zacje w budownictwie. Statuetkę tę uzyskały następu-
jące obiekty: Instytut Pedagogiki Wydziału Pedagogi-
ki i Psychologii, Wydział Politologii i Dziennikarstwa, 
Centrum ECOTECH-COMPLEX, Akademickie Cen-

trum Kultury i Mediów UMCS Chatka Żaka, Stołów-
ka Akademicka „Trójka” i Ośrodek Szkoleniowo-Wy-
poczynkowy w Kazimierzu Dolnym.

informatyzacja i rozwój 
infrastruktury informatycznej
W sferze rozwiązań technologicznych i IT Uczelnia na-
dal prężnie się rozwija i podąża za najnowszymi trenda-
mi. Ostatnie lata przyniosły wiele zmian oraz nowości 
na polu informatyzacji UMCS. Wśród najważniejszych 
należy wymienić zarówno te rozwiązania, które zwięk-
szają bezpieczeństwo oraz niezawodność świadczonych 
usług IT, jak i takie, które informatyzują konkretne 
procesy związane z funkcjonowaniem Uniwersytetu. 

W kontekście dbania o cyberbezpieczeństwo oraz 
jakość narzędzi IT uruchomiono nowoczesną platfor-
mę komunikacji bazującą na programie Microsoft Ex-
change, którą ściśle zintegrowano z innymi usługami 
tożsamościowymi naszej Uczelni. Jednocześnie doko-
nano migracji sieci komputerowych jednostek UMCS 
do nowoczesnej platformy z dziedziny cyberbezpie-
czeństwa, skutecznie ograniczając ryzyko pojawienia 
się incydentów informatycznych. 

W zakresie informatyzacji procesów naszym celem 
była potrzeba zwiększenia efektywności  funkcjonowania 
 poszczególnych obszarów Uniwersytetu. W związ-
ku z tym przygotowano i udostępniono repozytorium 
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 publikacji naukowych pn. „Baza Wiedzy”, gdzie w jed-
nym miejscu gromadzony jest dorobek publikacyjny 
pracowników i współpracowników naukowych na-
szej Uczelni. Wskutek szeroko zakrojonych konsulta-
cji na UMCS wprowadzono w systemie USOS nową 
Kartę Oceny Nauczycieli Akademickich, skorelowaną 
z oceną ewaluacyjną dyscyplin naukowych. Również 
w systemie USOS udostępniono moduł elektroniczne-
go składania wniosków dla studentów, co pozwoliło 
częściowo wyeliminować z tego procesu papierowe do-
kumenty. Z kolei w systemie SAP uruchomiono moduł 
zamówień publicznych, którym w pierwszym etapie 
objęto funkcjonowanie wszystkich wydziałów Uczel-
ni. W systemie SAP, w ramach modułu kadrowo-pła-
cowego, wprowadzono także ocenę pracowników nie-
będących nauczycielami akademickimi. 

Rozpoczęliśmy również prace koncepcyjne nad wdro-
żeniem elektronicznego systemu zarządzania dokumen-
tacją. W tym roku zamierzamy kontynuować wdraża-
nie w jednostkach administracji wydziałowej modułu 
zamówień publicznych w systemie SAP, co pozwo-
li na dalszą optymalizację tego procesu w kontek-
ście całościowego funkcjonowania zamówień publicz- 
nych na UMCS.

kadry
Na stan zatrudnienia w naszej Alma Mater aktualnie 
składa się 2780 etatów, w tym 1571 w grupie nauczycie-
li akademickich i 1209 w grupie pozostałych pracow-
ników. Rozwój kadry odzwierciedlają uzyskane tytuły 
i stopnie naukowe. W ciągu trzech ostatnich lat 22 na-
uczycieli uzyskało tytuł profesora, 37 osób stopień na-
ukowy doktora habilitowanego, a 70 stopień doktora. 
131 osób awansowało na stanowisko profesora Uczelni.

W marcu 2023 r. na UMCS odnowione zostało wyróż-
nienie HR Excellence in Research, które Komisja Euro-
pejska przyznaje instytucjom spełniającym standardy 
w zakresie tworzenia dobrych warunków do pracy na-
ukowej i prowadzącym przejrzyste procesy rekrutacji. 

W celu zapewnienia bezpiecznego i przyjaznego miej-
sca do nauki i pracy, wolnego od dyskryminacji, umoż-
liwiającego wszystkim swobodny rozwój naukowy, za-
wodowy i osobisty, przygotowany został Plan Równości 
Płci. Przyjęcie tego dokumentu stanowi uzupełnienie 
i rozszerzenie zakresu działań z obszaru promowania 
równości i przeciwdziałania dyskryminacji, w tym tak-

że ze względu na płeć, związanych z realizacją podję-
tych przez Uniwersytet zobowiązań do ciągłego udo-
skonalania swojej polityki rekrutacyjnej i kadrowej 
w ramach wymienionego wyróżnienia.

Finanse uniwersytetu 
Pomimo trudnej sytuacji ekonomicznej w kraju i w obsza-
rze finansowania szkolnictwa wyższego i nauki, wysokiej 
inflacji i rosnących cen, sytuacja finansowa naszej Uczel-
ni jest stabilna, a posiadane zasoby pozwalają na corocz-
ne zbilansowanie budżetu oraz bieżącą realizację wszyst-
kich podjętych zobowiązań. Szacujemy, że rok 2023 uda 
nam się zamknąć z dodatnim wynikiem finansowym. 

Dużym wyzwaniem w najbliższych latach będzie zbi-
lansowanie budżetu Uczelni w dobie utrzymującej się 
wysokiej inflacji – w odniesieniu do wysokości przy-
znawanej nam subwencji, stanowiącej główne źródło 
finansowania działalności Uniwersytetu. W tym kon-
tekście równie ważne będzie zapewnienie źródeł fi-
nansowania podwyżek wynagrodzeń dla wszystkich 
grup pracowników Uczelni, będących konsekwencją 
zatwierdzonych już zmian dotyczących minimalnego 
wynagrodzenia krajowego, oraz planowanej podwyż-
ki minimalnego wynagrodzenia profesora.

Społeczna odpowiedzialność uczelni 
Niezmiernie ważne jest dla nas poszukiwanie praw-
dy, kultywowanie wolności akademickiej w obsza-
rze badań i dydaktyki, szacunek dla odrębnych poglą-
dów i poszanowanie praw człowieka. Właśnie dlatego 
w zakresie społecznej odpowiedzialności naszej Uczel-
ni opracowaliśmy i wdrażamy dwa kluczowe dokumen-
ty. Pierwszy to Strategia odpowiedzialności społecznej na 
rzecz osób z niepełnosprawnościami, drugi zaś to Stra-
tegia uniwersalnego projektowania. W ramach realiza-
cji założeń pierwszego dokumentu warto wspomnieć 
o takich projektach edukacyjnych jak: „Doskonałość 
dydaktyczna uczelni”, „Uniwersalność+”, „Innowacyj-
ne zasoby edukacyjne w kształceniu zdalnym – Era-
smus+”, „Asystent studenta z ASD” czy Dni Świado-
mości Autyzmu „Język Autyzmu”. Prowadzimy także 
konsultacje psychologiczne i psychoterapeutyczne oraz 
grupy wsparcia dla studentów, organizujemy przed-
sięwzięcia sportowe dla osób z niepełnosprawnościa-
mi oraz różne imprezy integracyjne. Po raz pierwszy 
współorganizowaliśmy Lubelskie Dni Integracji, któ-
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rych celem jest zwiększenie świadomości na temat za-
gadnień związanych z dostępnością, niepełnospraw-
nością i różnorodnością.

Uniwersytet, wychodząc naprzeciw oczekiwaniom 
i potrzebom osób z niepełnosprawnościami, jest do-
stępny i gotowy do pomocy na wielu płaszczyznach: 
dydaktycznej, architektonicznej, materialnej i psycho-
logicznej. Nasi pracownicy i studenci starają się two-
rzyć społeczność, w której możliwe jest pełne uczest-
nictwo osób z niepełnosprawnościami we wszystkich 
wymiarach życia akademickiego. W tym zakresie po-
wołaliśmy Zespół ds. dostępności UMCS. Jego zada-
niem jest m.in. podejmowanie kompleksowych działań 
obejmujących projektowanie środowiska uniwersyte-
ckiego dostępnego dla każdego – zarówno na poziomie 
obsługi administracji, polityki informacyjnej, jak i sa-
mej dydaktyki czy metodyki nauczania. 

Kilka tygodni temu podpisaliśmy deklarację proste-
go języka, zobowiązując się do tworzenia przyjaznej 
i prostej komunikacji publicznej. Oznacza to, że roz-
poczynamy prace nad kształtem komunikatów oraz 
dokumentów, a także będziemy przeprowadzać szko-
lenia dla pracowników w tym zakresie.

Jako Uczelnia dużą wagę przykładamy również do 
integracji wspólnoty akademickiej w obrębie działań 
wolontariackich i społecznych. Nasi pracownicy i stu-
denci podejmują liczne inicjatywy, udowadniając tym 
samym, że mamy otwarte serca i jako wspólnota po-
trafimy się jednoczyć. W ostatnich latach były to m.in. 
zbiórki na rzecz uchodźców z Ukrainy, kolejne edycje ak-
cji „Szlachetna Paczka”, „Rodacy Bohaterom”, „Ludzie 
bezdomni – powieść a rzeczywistość”, „Pomóż Dzie-
ciom Przetrwać Zimę”, Wielkiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy, zbiórka wspierająca podopiecznych Dziennego 
Ośrodka Adaptacyjnego dla Dzieci i Młodzieży z Nie-
pełnosprawnością Intelektualną w Lublinie, wspar-
cie idei dawstwa krwi i osocza, koleżeńska zbiórka na 
 leczenie córki dr Magdaleny Barabas z Instytutu Peda-
gogiki UMCS, a także organizacja Dnia Transplantacji 
czy Dnia Osób z Niepełnosprawnościami.

Nie można zapomnieć o wieloaspektowych dzia-
łaniach pomocowych na rzecz studentów, doktoran-
tów i pracowników naukowych UMCS pochodzących 
z Ukrainy oraz uchodźców zza naszej wschodniej gra-
nicy, które wdrożyliśmy od razu po wybuchu wojny 
w tym kraju. Zapewniliśmy pomoc prawną, psycho-

logiczną i finansową, paczki żywnościowe oraz obiady 
dla ukraińskich studentów i ich rodzin, a także kursy 
języka polskiego. W tym miejscu warto podkreślić wy-
jątkowy w skali kraju rodzaj pomocy, jakim było udo-
stępnienie potrzebującym naszego domu studenckiego 
– do dziś w „Heliosie” mieszkają uchodźcy z Ukrai-
ny. Na UMCS uruchomiliśmy również program stażo-
wy dla tamtejszych naukowców, który pozwolił oby-
watelom Ukrainy na kontynuowanie pracy naukowej, 
a jednocześnie niezrywanie kontaktu z ich macierzy-
stymi uczelniami. 

kultura studencka
Lata 2020–2023 w działalności Akademickiego Cen-
trum Kultury i Mediów UMCS Chatka Żaka to czas klu-
czowych zmian w strukturze organizacyjnej jednostki 
oraz w programie działalności artystyczno-kultural-
nej. Zakończony w 2020 r. gruntowny remont obiektu 
podkreślił szczególne walory estetyczno-funkcjonalne 
budynku oraz zapewnił Chatce Żaka wspaniałe prze-
strzenie do tworzenia kultury studenckiej. Dodatkowo 
wprowadzenie nowatorskich rozwiązań dostarczyło na-
rzędzi do całkowitej redefinicji programowej ACKiM 
i zbiegło się w czasie z wprowadzeniem odświeżonego 
profilu działalności kulturalno-artystycznej jednostki. 

Wspólnie z Narodowym Centrum Kultury zrealizowa-
liśmy ogólnopolskie badanie studentów  uczelni  wyższych 
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w obszarze kultury, na które pozyskaliśmy dotacje w wy-
sokości 150 tys. zł. Następstwem przeprowadzonych 
badań i analiz stały się: oparta o udowodnione potrze-
by młodych ludzi budowa nowego programu działal-
ności ACKiM oraz powstanie Ogólnopolskiego Forum 
Kultury Studenckiej, czyli zrzeszenia polskich insty-
tucji kultury studenckiej działających przy szkołach 
wyższych pod stałym przewodnictwem Chatki Żaka. 

Lata 2022–2023 to dalszy rozwój jednostki przejawia-
jący się we wzmocnieniu działalności jej linii programo-
wych, rozwoju i powstaniu nowych zespołów studen-
ckich w obszarach muzyki, tańca, teatru czy kabaretu, 
stałej działalności naszych zespołów reprezentacyjnych: 
Chóru Akademickiego oraz Zespołu Tańca Ludowego. 
Przygotowanie w Chatce Żaka wielu kulturalno-arty-
stycznych projektów było możliwe dzięki pozyskaniu 
kilkudziesięciu dotacji ze środków publicznych oraz 
biznesu na kwotę przekraczającą 1,5 mln zł. W tym 
okresie przypada także rozwój działających w Chat-
ce Żaka mediów akademickich: Akademickiego Radia 
Centrum i Telewizji Akademickiej TV UMCS, dzięki 
którym studenci mogą realizować swoje pasje dzienni-
karskie, a także budować kompetencje miękkie, przy-
datne w ich przyszłym życiu zawodowym. Cieszy fakt, 
że podjęte w tym zakresie inicjatywy przekładają się 
m.in. na wzrost słuchalności akademickiej rozgłośni. 

Jesteśmy przekonani, że nasze działania obejmują-
ce działalność kulturalną przynoszą wymierne efek-

ty, wzmacniając jednocześnie ogólnopolską pozycję 
Uniwersytetu jako lidera kultury studenckiej w kraju.

Sportowy wymiar uczelni
Ostatnie trzy lata to czas ogromnego rozwoju spor-
towego AZS UMCS Lublin – wicemistrzostwo Polski, 
mistrzostwo Polski oraz zdobycie Superpucharu Polski 
w koszykówce kobiet to osiągnięcia historyczne. Jeste-
śmy dumni również z sukcesów absolwentek UMCS: 
Malwiny Kopron i Małgorzaty Hołub-Kowalik. Po po-
nad 30 latach medale igrzysk olimpijskich powróciły do 
Lublina i to za sprawą naszych ówczesnych studentek. 
Każdego roku AZS UMCS rośnie w siłę dzięki wzoro-
wej współpracy zarówno na płaszczyźnie sportowej, 
edukacyjnej, jak i organizacyjnej. Miejsce w czołówce 
najlepszych uczelni w Polsce w rywalizacji akademi-
ckiej pokazuje, że studenci naszej Alma Mater to świet-
na drużyna sportowa, która od lat z powodzeniem wy-
stępuje na arenie ogólnopolskiej.

wizerunek uczelni 
Dobra marka i wizerunek naszej Uczelni są systema-
tycznie budowane poprzez działania medialno-promo-
cyjno-popularyzatorskie, których adresatem jest za-
równo otoczenie zewnętrzne, tj. środowiska naukowe, 
młodzież podejmująca studia, lokalne władze, insty-
tucje partnerskie, media, jak i otoczenie wewnętrzne, 
czyli my wszyscy – pracownicy Uniwersytetu, dokto-
ranci i studenci. Szczególnie napawa nas dumą fakt, 
że członkowie naszej wspólnoty odnieśli w ostatnich 
latach wiele, często spektakularnych, sukcesów bu-
dujących renomę naszej Alma Mater. Warto w tym 
miejscu przywołać kilka osiągnięć: Lubelski Festiwal 
Nauki został zwycięzcą konkursu Popularyzator Na-
uki 2022; interaktywną wystawę „Zmysły i emocje” 
w Centrum Spotkania Kultur odwiedziło ponad 50 tys. 
osób, a projekt „Przedsiębiorcza Młodzież”, realizowa-
ny z Miastem Lublin dla uczniów szkół ponadpodsta-
wowych, został doceniony na arenie międzynarodowej 
i uzyskał w 2023 r. wyróżnienie w konkursie Europej-
skie Nagrody Promocji Przedsiębiorczości (EEPA). Nie 
sposób tutaj wymienić wszystkie osiągnięcia człon-
ków naszej akademickiej wspólnoty, jednakże laure-
atom różnego rodzaju konkursów oraz osobom do-
cenionym w wielu obszarach działalności składamy  
serdeczne gratulacje.
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Szczególna dbałość Uczelni w zakresie promocji 
oraz popularyzacji dokonań i wiedzy eksperckiej na-
szych naukowców, a co za tym idzie – wzrost ich roz-
poznawalności zarówno w regionalnych, jak i ogól-
nopolskich środkach masowego przekazu powodują, 
że UMCS ma obecnie stabilną markę, pozytywny wi-
zerunek i postrzegany jest jako uniwersytet otwarty.

Jubileusz 80-lecia uMcS
Rok 2024 będzie szczególnie ważny dla społeczności 
naszej Alma Mater. 80-letnia historia Uniwersytetu to 
bez wątpienia powód do dumy. Każdy jubileusz skła-
nia do refleksji i jest dobrym momentem, aby zastano-
wić się nad rolą uniwersytetu we współczesnym świe-
cie, zwłaszcza teraz, w obliczu tak wielu zmian, nowych 
i trudnych wyzwań. Rozpoczynające się uroczyste ob-
chody jubileuszowe, w ramach których odbędzie się 
wiele różnego rodzaju wydarzeń, potraktujmy zatem 
nie tylko jako okazję do wspomnień i podsumowania 
tego, co udało się osiągnąć przez minione lata, ale rów-
nież jako szansę do snucia planów i myślenia o tym, co 
jeszcze przed nami. Zachęcamy Państwa do aktywnego 
włączania się w obchody święta naszego Uniwersytetu. 

podsumowanie
Obecnie UMCS to uczelnia kompletna, dynamicznie 
się rozwijająca i otwarta na świat. Kadra naukowa, ad-
ministracyjna, techniczna i obsługi, doktoranci i stu-
denci – to my wszyscy tworzymy nasz Uniwersytet. 
Razem jesteśmy niepowtarzalną całością, wspólnie kre-
ujemy silną i rozpoznawalną markę Uczelni. W kolej-
ny, jubileuszowy rok wchodzimy z wiarą, że poradzimy 
sobie ze wszystkimi czekającymi na nas wyzwania-
mi, a jednocześnie pełni nadziei – z nowymi planami  
i ambicjami.

Szanowni Państwo,
pragniemy nadal wzmacniać pozycję naszego Uniwer-
sytetu, dlatego z pełną świadomością deklarujemy chęć 
kontynuowania realizowanej przez nas strategii i wi-
zji rozwoju UMCS w kadencji 2024–2028. Mamy na-
dzieję, że ponownie obdarzą nas Państwo zaufaniem 
i dzięki temu będziemy mogli dalej wspólnie pracować 
na rzecz naszej Alma Mater. 

Z wyrazami szacunku
Kolegium władz rektorskich UMCS
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28 listopada na Wydziale Politologii i Dzienni-
karstwa odbyła się uroczystość wręczenia 
dyplomów laureatom XI edycji Stypendium 

im. Leopolda Ungera połączona z dyskusją autorską 
wokół książki pt. Polska publicystyka emigracyjna po 
1945 roku pod redakcją prof. dr hab. Iwony Hofman 
i dr Justyny Maguś.

Stypendium im. Leopolda Ungera powstało z ini-
cjatywy rodziny patrona i zostało ustanowione przez 
Uniwersytet Marii Curie-Skłodowskiej w 2013 r. Leo-
pold Unger był cenionym dziennikarzem, komentato-
rem, felietonistą w redakcjach: „Le Soir”, „Internatio-
nal Herald Tribune”, „Kultura”, Radio Wolna Europa, 
„Gazeta Wyborcza”. W 2009 r. za wybitne osiągnięcia 
dziennikarskie oraz kultywowanie dziedzictwa paryskiej 
„Kultury” otrzymał tytuł doktora honoris causa UMCS.

W skład Kapituły Stypendium wchodzą: rodzina 
patrona (Matylda, Monika i Marek Unger), Zygmunt 
Berdychowski, ks. Adam Boniecki, Béatrice Delvaux, 
prof. Iwona Hofman, Jarosław Kurski, dr Justyna Ma-
guś, prof. Radosław Dobrowolski, prof. Jacek Purchla, 
prof. Adam Daniel Rotfeld, Janusz Sepioł, red. Ma-
rian Turski.

Uroczyste spotkanie poprowadziła przewodnicząca 
Kapituły prof. Iwona Hofman. W wydarzeniu uczest-
niczyli także Monika i Marek Unger oraz Mariola Ber-
dychowska, którzy zwrócili się do zagrodzonych za 
pośrednictwem komunikatora online. Słowo do lau-

Wręczenie dyplomów laureatom Stypendium 
im. Leopolda Ungera

reatów wygłosił również dr hab. Wojciech Ziętara, 
prof. UMCS, dziekan WPiD. 

Stypendium w tym roku wręczono po raz 11. Nagro-
dę finansową w wysokości 5 tys. zł za reportaż pt. Na 
zegarze piąta piętnaście opublikowany w „Tygodniku 
Powszechnym” otrzymał Paweł Pieniążek, dziennikarz 
i reporter wojenny. Został doceniony za zapis codzien-
nych zmagań narodu ukraińskiego w trudnym i wyczer-
pującym czasie wojny. Pieniążek z reporterską dokład-
nością rejestruje problemy zwykłych ludzi, zauważa 
nieustającą potrzebę ocalenia dawnego życia. Z kolei 
Jan Tracz został wyróżniony dwutygodniowym stażem 
w dzienniku „Le Soir” w Brukseli. W gronie laureatów 
znalazła się także Magda Zalewska, która została nagro-
dzona jednomiesięcznym stażem w dzienniku „Gazeta 
Wyborcza” oraz Maria Sławińska – jednomiesięcznym 
stażem w tygodniku „Polityka”. Ponadto stypendium 
w formie miesięcznego stażu w biurze prasowym Fo-
rum Ekonomicznego w Karpaczu otrzymali: Maciej 
Bylica, Agata Gaworek i Eleni Kryńska. 

Po wręczeniu dyplomów laureatom prof. Iwona Hofman 
pogratulowała wszystkim nagrodzonym, a następnie ot-
worzyła dyskusję autorską wokół książki pt. Polska pub-
licystyka emigracyjna po 1945 roku, w której udział wzię-
li: mgr Jędrzej Bończak, dr Małgorzata Choma-Jusińska, 
dr Agata Fijuth-Dudek, dr Ewelina Górka, dr Justyna Ma-
guś, prof. Ewa Maj, dr Jan Olaszek, prof. Rafał Stobiecki, 
prof. Violetta Wejs- Milewska. Publikacja jest pokłosiem 
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W spółpraca Polski i Wielkiej Brytanii, wschod-
nia flanka NATO, ciemne i jasne strony pracy 
dyplomaty to główne tematy kolejnych „Roz-

mów Dyplomatycznych”, które odbyły się 6 grudnia. 
Tym razem na Wydział Politologii i Dziennikarstwa 
z gościnnym wykładem przybyła Anna Clunes, am-
basador Wielkiej Brytanii w Polsce.

Uroczystego powitania Ambasador w progach Wy-
działu dokonały władze Uczelni w osobach: prorektora 
ds. nauki i współpracy międzynarodowej prof. dr. hab. 
Wiesława Gruszeckiego, dyrektora Instytutu Stosun-
ków Międzynarodowych prof. dr. hab. Marka Pietra-
sia i zastępcy dyrektora ISM dr hab. Katarzyny Marzę-
dy-Młynarskiej, prof. UMCS.

Spotkanie rozpoczęło się od wykładu, który Anna 
Clunes poświęciła relacjom bilateralnym między Pol-
ską a Wielką Brytanią. Jej wystąpieniu przysłuchiwali 
się zgromadzona na auli społeczność akademicka oraz 
licealiści ze szkół partnerskich. 

Anna Clunes mówiła o szybkim rozwoju gospodar-
czym obu krajów jako czynniku motywującym do po-
głębienia i intensyfikacji współpracy na różnych płasz-
czyznach, takich jak zaawansowane technologie czy 
odnawialne źródła energii. W sposób szczególny przy-
bliżyła istotę i znaczenie wspólnej deklaracji w spra-
wie partnerstwa 2030, która została podpisana w lipcu 

Wizyta Ambasador 
Wielkiej Brytanii 
w Polsce

2023 r. przez ministrów spraw zagranicznych oraz sze-
fów resortów obrony Polski i Wielkiej Brytanii. Poruszy-
ła również temat zagrożeń kreowanych przez państwa 
niedemokratyczne, które destabilizują światowy ład.

Po przemówieniu odbyła się sesja Q&A. Anna Clunes 
udzielała odpowiedzi na zadawane przez publiczność 
pytania dotyczące m.in. możliwości zacieśnienia współ-
pracy farmaceutycznej między Wielką Brytanią a Pol-
ską, ścieżek rozpoczęcia kariery w dyplomacji, planów 
współpracy Ambasady Wielkiej Brytanii z nowym rzą-
dem Polski, a nawet szans ponownego przystąpienia 
Londynu do Unii Europejskiej.

Wydarzenie stanowiło piątą odsłonę „Rozmów Dy-
plomatycznych”, w ramach których Instytut Stosun-
ków Międzynarodowych UMCS zaprasza ambasadorów 
akredytowanych w Polsce do dyskusji poświęconych 
współczesnym stosunkom międzynarodowym.

Ihor Kolisnichenko

konferencji zorganizowanej w dn. 24–25 stycznia 2022 r. 
w Lublinie w 10. rocznicę śmierci Leopolda Ungera.

Autorzy odnieśli się do zagadnienia znaczenia pub-
licystyki w nawiązaniu do poruszanych w tekstach 
wątków. Odwoływali się do sylwetek wybranych pub-
licystów, tytułów prasowych i ich zawartości. Książka 
daje czytelnikom kompleksowe spojrzenie na problem 
publicystyki realizowanej w niezliczonej ilości tytułów 

prasowych i mediów emigracyjnych w ośrodkach, któ-
re wyznaczały pewne punkty odniesienia dla Polaków 
przebywających na uchodźstwie. 

Patronat medialny nad wydarzeniem objęli: lubelski 
oddział „Gazety Wyborczej”, Akademickie Radio Cen-
trum i Telewizja Akademicka TV UMCS. 

Justyna Maguś
Magdalena Wołoszyn-Mróz
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„O ferta edukacyjna UMCS – perspektywy roz-
woju” – to hasło IV Dnia Jakości Kształcenia, 
którego gospodarzem był tym razem Wydział 

Artystyczny. Podobnie jak w ubiegłych latach idea 
wydarzenia opierała się na wymianie dobrych prak-
tyk poprzez udział w wykładach i dyskusjach, a także 
dzielenie się doświadczeniami i inicjatywami z zakre-
su poruszanej tematyki.

W IV Dniu Jakości Kształcenia, który odbył się 6 grud-
nia, wzięli udział m.in. dziekani, prodziekani, przedsta-
wiciele wydziałowych zespołów ds. jakości kształcenia 
i zespołów programowych, pracownicy administracyjni 
odpowiedzialni za jakość kształcenia, doktoranci oraz 
inne zainteresowane osoby.

Organizatorami przedsięwzięcia byli: Centrum Kształ-
cenia i Obsługi Studiów oraz Wydział Artystyczny.

IV Dzień Jakości 
Kształcenia

Spotkanie tradycyjnie otworzyła prorektor ds. stu-
dentów i jakości kształcenia prof. dr hab. Dorota 
Kołodyńska: 

IV Dzień Jakości Kształcenia to okazja, aby porozmawiać o na-
szej ofercie edukacyjnej i perspektywach rozwoju, szczególnie 
w kontekście studiów II stopnia. Przejście między studiami I i II stop-
nia to niezwykle ważne zagadnienie, szczególnie teraz, kiedy stu-
denci po ukończeniu studiów I stopnia nierzadko decydują się na 
zrobienie przerwy w dalszym kształceniu lub całkiem rezygnują 
z podjęcia studiów II stopnia. taką tendencję obserwujemy obec-
nie na polskich uczelniach. Warto zatem rozmawiać o tym w szer-
szym gronie.

Głos zabrali także przedstawiciele władz dziekańskich 
Wydziału Artystycznego: dr hab. szt. Alicja Snoch-Pa-
włowska, prof. UMCS oraz dr hab. szt. Alicja Kupiec, 
prof. UMCS. Dziekan WA przybliżyła zebranym hi-
storię Wydziału oraz przedstawiła podejście do jako-
ści kształcenia z perspektywy edukacji artystycznej, 
która ze względu na swoją specyfikę różni się od tej 
stricte naukowej:

Metodologia naszych działań, naszej twórczości artystycznej jest 
inna. Oprócz tego, że realizujemy zajęcia dydaktyczne, widzimy się 
ze studentami także na koncertach, popołudniowych próbach czy 
wystawach. Kształcenie pod okiem artystów ma nieco inny wymiar. 
Ważne są tu: aspekt wyobraźni, przestrzeń wolności twórczej, troska, 
tolerancja i akceptacja. Nasi studenci potwierdzają, że taka atmosfe-
ra panuje na Wydziale.

Kluczowym punktem wydarzenia było wręczenie wy-
różnień Homo Didacticus nauczycielom akademickim 
najlepiej ocenionym przez studentów w semestrze let-
nim 2022/2023. Dyplomy otrzymało ponad 40 osób ze 
wszystkich wydziałów Uczelni.Fo
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Otwarcie konferencji zakończył występ muzycz-
ny studentów kierunku jazz i muzyka estradowa. Po 
nim odbyła się pierwsza część wystąpień. Agata Bory-
cka z Biura ds. Analiz Jakości Kształcenia w prezenta-
cji pt. „Dlaczego studenci wybierają studia w UMCS” 
przedstawiła analizę danych uzyskanych w badaniach 
skierowanych do studentów studiów I stopnia. Alicja Bo-
rzęcka-Szajner, dyrektor Centrum Kształcenia i Obsłu-
gi Studiów opowiedziała o efektach uczenia się, z kolei 
dr Jolanta Rodzoś, prof. UMCS, pełnomocnik rektora 
ds. jakości kształcenia i jednocześnie dziekan Wydzia-
łu Nauk o Ziemi i Gospodarki Przestrzennej, poruszy-
ła temat tradycyjnej pracy dyplomowej i zmian w eg-
zaminach na studiach I stopnia.

Kolejna część spotkania rozpoczęła się od wystąpie-
nia mgr. szt. Michała Ćwieka, koordynatora i współ-
twórcy projektu „Match”, który opowiedział m.in. 
o tym, jak studenci mogą nawiązać współpracę z lokal-
nymi firmami. Następnie Urszula Wojtczak-Kokoszkie-
wicz przedstawiła analizę danych jakościowych doty-
czących badania osób kończących studia I stopnia na 
temat planów i oczekiwań studentów wobec studiów 
II stopnia. Na zakończenie odbył się panel dyskusyjny 
pt. „Jak kształtować ofertę studiów II stopnia?”, któ-
ry poprowadziła prof. Dorota Kołodyńska, prorektor 
ds. studentów i jakości kształcenia.

Podczas IV Dnia Jakości Kształcenia odbyły się rów-
nież warsztaty. Uczestnicy szkolili się m.in. z wykorzy-

stania mediów społecznościowych do promocji Uniwer-
sytetu, z emisji głosu w mowie, doświadczenia Virtual 
Reality oraz z aktywizmu i praktyk animacyjnych.

Podczas wydarzenia nie zabrakło mikołajkowych nie-
spodzianek przygotowanych przez pracowników i stu-
dentów Wydziału Artystycznego, które sprawiły, że ten 
dzień był jeszcze bardziej wyjątkowy.

Klaudia Olender
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6 grudnia w Auli Uniwersyteckiej na Wydziale Pra-
wa i Administracji odbyła się uroczystość nadania 
odznaczeń państwowych i resortowych pracow-

nikom Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej zasłu-
żonym w służbie państwu i społeczeństwu.

Na uroczystości obecni byli m.in.: Lech Sprawka – 
ówczesny wojewoda lubelski oraz Teresa Misiuk – ów-
czesna lubelska kurator oświaty. Władze naszego Uni-
wersytetu reprezentowali: rektor prof. dr hab. Radosław 
Dobrowolski oraz prorektor ds. ogólnych dr hab. Ar-
kadiusz Bereza, prof. UMCS.

Uroczystego wręczenia odznaczeń, w imieniu prezy-
denta Rzeczypospolitej Polskiej Andrzeja Dudy, doko-
nał Lech Sprawka w asyście Rektora UMCS.

Za zasługi w działalności na rzecz rozwoju nauki Zło-
tym Krzyżem Zasługi zostali odznaczeni: prof. dr hab. 
Anna Deryło-Marczewska oraz dr hab. szt. Tomasz 
Momot, prof. UMCS. Srebrnym Krzyżem Zasługi 
uhonorowani zostali: prof. dr hab. Ilona Biernacka-
-Ligięza; dr hab. Danuta Kępa-Figura, prof. UMCS; 
prof. dr hab. Dorota Kołodyńska; dr Krzysztof Kraw-
czyk, prof. UMCS; prof. dr hab. Agnieszka Nosal-
-Wiercińska; dr Ilona Skibińska-Farbowska, zaś Brą-
zowy Krzyż Zasługi otrzymali: dr Tomasz Bielecki, 
prof. UMCS; dr hab. Anita Has-Tokarz, prof. UMCS; 
dr hab. Katarzyna Kopecka-Piech, prof. UMCS; dr Kry-

Odznaczenia 
państwowe 
i resortowe dla 
pracowników UMCS

styna Kwapisiewicz-Hudzik; dr Liliana Węgrzyn- 
 -Odzioba oraz dr szt. Natalia Wilk.

Za wzorowe i wyjątkowo sumienne wykonywanie obo-
wiązków wynikających z pracy zawodowej Medalem Zło-
tym za Długoletnią Służbę odznaczonych zostało 16 pra-
cowników Uniwersytetu, Srebrnym – 44, a Brązowym – 22.

W dalszej części uroczystości Lech Sprawka wraz 
z Teresą Misiuk wręczyli Medale Komisji Edukacji Na-
rodowej. Za szczególne zasługi dla oświaty i wychowa-
nia Medalem KEN odznaczyli 37 pracowników UMCS.

Klaudia Olender
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12 grudnia w Muzeum Badań Polarnych w Pu-
ławach odbył się wernisaż wystawy „Barwy 
Arktyki – Spitsbergen”. Na ekspozycji znajdu-

ją się zdjęcia dr. hab. Piotra Zagórskiego, prof. UMCS 
– pracownika Katedry Geomorfologii i Paleogeografii, 
uczestnika licznych wypraw naukowych na Spitsbergen.

Zaprezentowane fotografie zostały wykonane na 
wspomnianej wyspie. Od 1986 r. to miejsce wypraw 
polarnych pracowników UMCS. Zdjęcia ukazują pięk-
no Spitsbergenu i jego krajobrazów.

Podczas wernisażu obecnych było wielu znamienitych 
gości, m.in.: prof. dr hab. Radosław Dobrowolski – rek-
tor UMCS, dr Jolanta Rodzoś, prof. UMCS – dziekan 

Spotkanie 
z laureatami konkursu 
„Talenty na UMCS”

5 grudnia w Stołówce Akademickiej „Trójka” odby-
ło się spotkanie z laureatami konkursu „Talenty 
na UMCS”, na którym obecni byli przedstawicie-

le Biura Rekrutacji – dr Taras Bondarenko i mgr Kate-
ryna Drozdiuk oraz mgr Maciej Cieciora.

Podczas spotkania laureaci konkursu opowiedzieli 
o sobie, swoich sukcesach i zainteresowaniach, natomiast 
przedstawiciele Biura Rekrutacji pokazali studentom 
możliwości dalszej współpracy, udziału w przedsięwzię-
ciach promocyjnych, webinariach, spotkaniach z kan-
dydatami, programie „Ambasador UMCS”, Drzwiach 
Otwartych itp.

Program „Talenty na UMCS” dotyczy przyjęć cudzo-
ziemców na studia prowadzone w języku polskim i angiel-
skim. Młodzi ludzie w ramach projektu mogą podjąć oraz 
odbyć kształcenie bez odpłatności i świadczeń socjalnych. 
Rekrutacja odbywa się na podstawie postępowania kon-
kursowego przeprowadzonego przez komisję konkursową.

Kateryna Drozdiuk

Wernisaż wystawy 
„Barwy Arktyki – 
Spitsbergen”

Wydziału Nauk o Ziemi i Gospodarki Przestrzennej, 
prof. dr hab. Wojciech Zgłobicki – prodziekan ds. stu-
denckich WNoZiGP, Zbigniew Wojciechowski – wice-
marszałek województwa lubelskiego.

Muzeum Badań Polarnych w Puławach obecnie mie-
ści się w dawnym budynku filii UMCS. To pierwsze 
w Polsce muzeum polarnictwa. Powołano je w maju 
2020 r. Dyrektorem Muzeum jest dr Piotr Kondraciuk.

Magdalena Wołoszyn-Mróz
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15 grudnia odbyła się uroczystość z udziałem 
przedstawicieli władz rektorskich Uniwersyte-
tu Marii Curie-Skłodowskiej, Katolickiego Uni-

wersytetu Lubelskiego Jana Pawła II i Biura Terenowego 
Wysokiego Komisarza ds. Uchodźców (UNHCR), pod-
czas której zostały podpisane porozumienia przedłu-
żające współpracę między wymienionymi uczelniami 
a UNHCR. W imieniu Rektora UMCS porozumienie pod-
pisał prof. dr hab. Zbigniew Pastuszak, prorektor ds. roz-
woju i współpracy z gospodarką, a ze strony UNHCR – 
Marco Procaccini, dyrektor Biura UNHCR w Lublinie.

Podczas uroczystości wręczono certyfikaty uznania 
i vouchery dla jednostek uczelnianych zaangażowa-
nych w pomoc uchodźcom i skupiających wokół siebie 
wolontariuszy. Certyfikatem wyróżniono Akademickie 
Centrum Kultury i Mediów UMCS Chatka Żaka, któ-
re po wybuchu wojny w Ukrainie aktywnie włączyło 
się w działania na rzecz uchodźców, tworząc świetli-
cę pomocową „Wspólna Przestrzeń”. Pracownicy i wo-
lontariusze pomagali w organizacji i prowadzeniu stre-
fy mamy i dziecka, w opiece nad dziećmi uchodźców, 
w tłumaczeniach. Prowadzili też punkt informacyjny, 
zorganizowali kursy języka polskiego i wydarzenia 

Współpraca z UNHCR 
będzie kontynuowana

kulturalne dla ukraińskich dzieci. Obecnie działania 
ACKiM UMCS Chatka Żaka koncentrują się m.in. na 
włączaniu studentów zagranicznych, często będących 
też uchodźcami, w nurt kultury.

W dalszej części uroczystości ogłoszono wyniki 
konkursu na najlepszą pracę dyplomową (licencja-
cką/inżynierską, magisterską i doktorską) o tematy-
ce przymusowych wysiedleń oraz uchodźstwa. Kon-
kurs zorganizowali wspólnie UNHCR, UMCS i KUL. 
Pierwszą nagrodę w kategorii prac licencjackich Kapi-
tuła przyznała Maciejowi Goździewskiemu za napisa-
ną i obronioną na Wydziale Filozofii i Socjologii UMCS 
pracę licencjacką pt. Wyzwania wobec polskiego syste-
mu edukacji związane z napływem uchodźców z Ukra-
iny. Doświadczenia publicznych szkół podstawowych 
w Lublinie. W imieniu laureata nagrodę odebrał jego 
promotor – dr Andrzej Jekaterynczuk. Z kolei wyróż-
nienie w konkursie zdobyła praca licencjacka pt. Relacje 
polsko-ukraińskie na terenie Nadsania na przykładzie 
Dubiecka i okolic w latach 1944–1950 napisana przez 
Rafała Ziołę pod kierunkiem dr. Ariela Orzełka na Wy-
dziale Historii i Archeologii UMCS.

Dyrektor Biura UNHCR w Lublinie Marco Procaccini 
podkreślił ważną rolę współpracy z uczelniami i zade-
klarował, że konkurs będzie kontynuowany w przyszłym 
roku. Prorektor ds. rozwoju i współpracy z gospodar-
ką prof. Zbigniew Pastuszak wyraził otwartość naszej 
Uczelni na współpracę z UNHCR i gotowość do jej roz-
wijania w przyszłości.

Nadia Gergało-Dąbek
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Delegacja przedstawicieli ukraińskich uczelni 
na UMCS

6 grudnia na naszym Uniwersytecie gościliśmy de-
legację dziekanów, profesorów, kierowników ka-
tedr i asystentów uczelni działających na terenach 

okupowanych Ukrainy, którzy przebywali w Lublinie 
w dn. 4–8 grudnia na zaproszenie Fundacji Inicjatyw 
Menadżerskich.

Podczas wizyty goście spotkali się z władzami UMCS: 
rektorem prof. dr. hab. Radosławem Dobrowolskim, 
prorektorem ds. ogólnych dr. hab. Arkadiuszem Berezą, 
prof. Uczelni i prorektorem ds. rozwoju i współpracy 
z gospodarką prof. dr. hab. Zbigniewem Pastuszakiem. 
W spotkaniu uczestniczyły również dr hab. Sylwia Ku-
charuk, prof. Uczelni – p.o. dyrektor Centrum Europej-
skiego UMCS oraz dr Olga Pliszczyńska-Mokijewska 
– dyrektor Centrum Współpracy Międzynarodowej.

Podczas spotkania poruszono tematy dotyczące pro-
jektów strategicznych umożliwiających rozwój uczel-
ni, zarządzania kapitałem ludzkim na uniwersytecie, 
procesu dyplomowania i podwójnego dyplomowania 
oraz różnego rodzaju wspólnych inicjatyw skierowa-
nych zarówno do polskich, jak i ukraińskich studentów.

Następnie goście udali się do laboratorium, po któ-
rym oprowadził ich dr hab. Paweł Mergo, prof. Uczel-
ni – kierownik Pracowni Technologii Światłowodów. 

Później spotkali się z Markiem Skowronkiem – p.o. dy-
rektorem Akademickiego Centrum Kultury i Mediów 
UMCS Chatka Żaka. Obejrzeli najważniejsze pomiesz-
czenia i zobaczyli, jak funkcjonuje ta jednostka.

Ostatnim punktem wizyty delegacji ukraińskiej 
na naszym Uniwersytecie było odwiedzenie Cen-
trum  ECOTECH-COMPLEX, po którym oprowadził 
dr inż. Andrzej Stępniewski. Podczas całego dnia goś-
ciom towarzyszył prof. dr hab. Zbigniew Pastuszak – 
prorektor ds. rozwoju i współpracy z gospodarką.

Stronę ukraińską reprezentowali przedstawiciele 
Wschodnioukraińskiego Uniwersytetu Narodowego 
im. Wołodymyra Dali w Ługańsku: Serhii Mytrok-
hin, Oleh Zakhozhai, Liliia Martynets, Olha Zakha-
rova (reprezentująca także Mariupolski Uniwersytet 
Państwowy), Olha Maslosh, Yana Bilous; Donieckie-
go Narodowego Uniwersytetu Technicznego: Olena Fo-
mina, Olha Bohomaz, Maryna Tavrel; Mariupolskiego 
Uniwersytetu Państwowego: Khrzstyna Mitiushkina, 
Oleba Pasternak oraz Donbaskiej Akademii Narodo-
wej Budownictwa i Architektury: Olena Dolgalova, 
Maryna Yeshchenko, Viktoriia Fedorenko, Viktoriia  
Mikhieienko.

Magdalena Wołoszyn-Mróz
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„Opracowanie systemu informatycznego z wyko-
rzystaniem AI do monitorowania i prognozo-
wania wpływu działalności człowieka na śro-

dowisko biotyczne i abiotyczne w celu podniesienia 
efektywności i wzmocnienia potencjału małej reten-
cji” – to tytuł ogólnopolskiego seminarium, które od-
było się 18 grudnia w Centrum ECOTECH-COMPLEX. 

W spotkaniu wzięli udział naukowcy z Uniwersyte-
tu Marii Curie-Skłodowskiej, Uniwersytetu Śląskiego 
oraz wiodących Instytutów Polskiej Akademii Nauk 
(Instytutu Gospodarki Surowcami Mineralnymi i Ener-
gią oraz Instytutu Agrofizyki im. Bohdana Dobrzań-
skiego), a także przedsiębiorcy, przedstawiciele jedno-
stek rządowych i samorządowych, twórcy strategii dla 
województwa lubelskiego oraz osoby odpowiedzialne 
za jej wdrażanie.

W Strategii Rozwoju Województwa Lubelskiego, którą przyjęliśmy 
dwa lata temu, akcent jest położony na ochronę klimatu i środowi-
ska. I to, co powstaje na UMcs, m.in. w centrum Badań zmian Kli-
matu i Środowiska (centrum ceReclimen), wychodzi naprzeciw tej 
Strategii. 

– mówił wicemarszałek województwa lubelskiego Zbi-
gniew Wojciechowski.

W Centrum ECOTECH-COMPLEX powstanie 
system monitoringu zmian klimatycznych

Jako Uniwersytet Marii curie-skłodowskiej jesteśmy przygotowa-
ni do aktywnego udziału w budowie bezpiecznej przyszłości Lubel-
szczyzny widzianej z perspektywy transformacji energetycznej pol-
skiej gospodarki i jej konsekwencji dla zmian klimatu. Jestem 
zadowolony z dotychczasowej współpracy z naukowcami z Instytu-
tu Gospodarki surowcami Mineralnymi i energią PAN. Od roku inten-
sywnie pracujemy nad projektami zmierzającymi do poprawy inno-
wacyjności, efektywności technicznej i ekonomicznej gospodarki 
surowcami mineralnymi 

– powiedział rektor UMCS prof. dr hab. Radosław 
Dobrowolski.

Dr inż. Artur Dyczko z Instytutu Gospodarki Su-
rowcami Mineralnymi i Energią PAN zwrócił uwagę 
na dobrą współpracę, a także znaczenie wymiany in-
formacji i doświadczeń naukowców i praktyków zaan-
gażowanych w projekt:

Współpraca z naukowcami z UMcs i szerzej – z całym środowi-
skiem naukowym Lubelszczyzny jest dla nas wyzwaniem i nieukrywa-
ną przyjemnością. Dziękujemy za zrozumienie i zaufanie, jakim nas 
obdarzono. Przed nami dużo pracy, a naszym celem jest minimaliza-
cja skutków działalności człowieka na środowisko, pokazanie możli-
wości współistnienia nowoczesnego przemysłu i bioróżnorodności. 
Wierzę, że polskie górnictwo na Lubelszczyźnie może funkcjonować 
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Nasza Uczelnia wzbogaciła się o kolejnych dok-
torów i doktorów habilitowanych. 20 grud-
nia w Auli Uniwersyteckiej Wydziału Prawa 

i Administracji odbyły się uroczyste promocje dok-
torskie. To wyjątkowe wydarzenie zwieńczyło wie-
loletnią pracę doktorów oraz opiekę naukową ich  
promotorów.

Podczas uroczystości 5 osób uzyskało stopień nauko-
wy doktora habilitowanego i tym samym Uniwersytet 
osiągnął liczbę 1344 doktorów habilitowanych wypro-
mowanych w swojej 80-letniej historii. Warto odnoto-
wać, że doktorzy habilitowani powiększają kadrę samo-
dzielnych pracowników nauki, co świadczy o randze 
oraz prawidłowym rozwoju Uczelni.

Drugim elementem świadczącym o rozwoju nauko-
wym w Uniwersytecie są wyniki w zakresie kształce-

Uroczyste promocje 
doktorskie

nia doktorów. W trakcie wydarzenia wypromowanych 
zostało 57 doktorów, co daje liczbę 4763 doktorów.

Tradycyjnie uroczyste ślubowanie odbyło się w języ-
ku łacińskim. Oprawę muzyczną wydarzenia zapewni-
ły: Chór Akademicki oraz Chór Instytutu Muzyki pod 
dyrekcją prof. Małgorzaty Nowak.

Katarzyna Skałecka

w paradygmacie gospodarki o obiegu zamkniętym i stanie się fun-
damentem stymulującym proces zmian i wyznaczanie nowych kie-
runków przemysłu 4.0.

Jednym z głównych wyzwań związanych z transfor-
macją energetyczną jest dekarbonizacja i rozwój od-
nawialnych źródeł energii. Lubelski Węgiel Bogdanka 
S.A., lider rynku producentów węgla kamiennego w Pol-
sce, ma być najdłużej działającą polską kopalnią, po-
nieważ będzie funkcjonować aż do 2049 r. Spółka pro-
wadzi już działania w kierunku dywersyfikacji źródeł 
energii, by w przyszłości nadal zapewniać siłę nabyw-
czą regionu oraz miejsca pracy. Jak podkreślił Kasjan 
Wyligała, prezes zarządu LW Bogdanka S.A., te źród-
ła są już wytypowane.

Podczas seminarium zaprezentowano wspólną kon-
cepcję budowy platformy informatyczno-analitycznej 
z systemem monitoringu meteorologicznego, hydrolo-
gicznego i glebowego województwa lubelskiego. Narzę-
dzie to pozwoli ocenić wpływ działalności człowieka 

na środowisko przyrodnicze i dokładnie monitorować 
m.in. oddziaływanie przemysłu ciężkiego na środowi-
sko, a także zapobiegać jego szkodliwym skutkom. Tym 
samym przyczyni się do realizacji celów zrównoważone-
go rozwoju UE w kontekście ochrony torfowisk i ich roli 
w magazynowaniu węgla oraz wzmocni potencjał małej 
retencji i doprowadzi do zwiększenia bioróżnorodności.

sieć stałego monitorowania różnych zjawisk w dobie dokonują-
cych się na dużą skalę zmian klimatycznych i środowiskowych wyda-
je się nie tylko ważna, ale wręcz konieczna. Biorąc pod uwagę po-
tencjał i zasoby ludzkie, jakimi dysponuje nasza Uczelnia, jesteśmy 
ważnym partnerem i inicjatorem tych badań 

– powiedział Rektor UMCS.
Projekt platformy zostanie złożony do końca lute-

go 2024 r. w Narodowym Centrum Badań i Rozwoju, 
docelowo narzędzie powstanie w ECOTECH-COM-
PLEX UMCS.

Klaudia Olender
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Wydarzenia  z życia Uczelni

14 grudnia w ACKiM UMCS Chatka Żaka odby-
ła się Wigilia Akademicka. W tym przedświą-
tecznym spotkaniu integrującym całą społecz-

ność naszej Uczelni wzięli udział: władze rektorskie 
i dziekańskie, pracownicy, przedstawiciele studentów, 
absolwenci oraz przyjaciele i sympatycy Uniwersytetu. 

Tego dnia hol główny Chatki Żaka zamienił się 
w prawdziwą galerię sztuki, a to za sprawą Świątecz-
nych Targów Sztuki Studenckiej „Sztuka pod choin-
kę”, podczas których studenci Wydziału Artystycz-
nego wystawiali na sprzedaż swoje prace malarskie, 
graficzne, rzeźbiarskie.

Wigilia Akademicka 2023

Podczas oficjalnej części wydarzenia jako pierwszy 
głos zabrał rektor UMCS prof. dr hab. Radosław Do-
browolski. W swoim wystąpieniu podkreślił m.in., że 
Wigilia Akademicka to jedno z tych cyklicznych spot-
kań, które na stałe wpisało się w kalendarz wydarzeń 
uczelnianych i zajmuje w nim ważne miejsce:

co roku spotykamy się w tym samym miejscu i czasie, aby życzyć 
sobie wszystkiego, co najlepsze. Wszystkim członkiniom i członkom 
społeczności akademickiej UMcs życzę zdrowia, optymizmu, spoko-
ju i stabilności. Dbajmy o relacje, myślmy o pozytywach i szukajmy 
dobrych rozwiązań dla nas wszystkich. Koncentrujmy się na tym, co 
daje nadzieję, dostarcza nam otuchy i napełnia optymizmem.

Życzenia świąteczne złożyła również wiceprzewod-
nicząca Zarządu Uczelnianego Samorządu Studentów 
UMCS Aleksandra Zawadzka:

to dobry moment, by trochę zwolnić, nabrać sił i wejść w nowy 
rok z energią potrzebną do kontynuowania naszych działań nauko-
wych, społecznych i kulturalnych. Niech ten czas będzie pełen rado-
ści i wzajemnej życzliwości.

Wydarzenie, które poprowadzili Paulina Jamrozik 
i Michał Mikulski, uświetnił występ studentów kierun-
ku jazz i muzyka estradowa Wydziału Artystycznego, 
którzy wykonali utwory w aranżacji Michała Iwanka.

Klaudia Olender
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Po raz kolejny jako społeczność akademicka poka-
zaliśmy, że mamy otwarte serca i potrafimy jedno-
czyć się w niesieniu pomocy tym, którzy potrzebu-

ją jej najbardziej. Tym razem pracownicy, doktoranci, 
studenci i absolwenci UMCS aktywnie zaangażowali się 
w Świąteczną Zbiórkę Ogólnouniwersytecką, by wesprzeć 
podopiecznych Dziennego Ośrodka Adaptacyjnego dla 
Dzieci i Młodzieży z Niepełnosprawnością Intelektual-
ną, mieszczącego się przy ul. Poturzyńskiej 1 w Lublinie. 

DOA od 35 lat wspiera rodziny poprzez objęcie ich 
niepełnosprawnych dzieci wszechstronną rewalidacją 
i specjalistyczną opieką. Placówka pomaga dzieciom 
i młodzieży m.in. z zespołem Downa, mózgowym po-
rażeniem dziecięcym, autyzmem, epilepsją, niedosły-
szącym, niewidomym oraz z nietypowymi zespołami 
wrodzonych wad genetycznych. Obecnie w Ośrodku 
przebywa 26 podopiecznych w wieku od 5 do 26 lat. 

Pracownicy DOA w swojej pracy wykorzystują ele-
menty różnych metod, m.in.: ruchu rozwijającego We-
roniki Sherborne, porannego kręgu, programów ak-
tywności i komunikacji według Knillów. Podopieczni 
mają zapewnione usługi bytowe, pielęgniarskie, spe-
cjalistyczną opiekę, terapię psychologiczną oraz reha-
bilitację leczniczą i muzykoterapię. 

Inicjatywę koordynowały zespoły Centrum Promo-
cji i Centrum Prasowego. Dzięki przeprowadzonej ak-

Dziękujemy!

cji zebraliśmy to, czego DOA potrzebuje najbardziej, 
a więc podstawowe środki do pracy i funkcjonowania 
placówki: artykuły chemiczne, środki do dezynfekcji, 
a także różnego rodzaju materiały do terapii zajęciowej.

Zebrane dary zostały zapakowane w 35 świątecznych 
paczek i przekazane 21 grudnia podopiecznym DOA 
i ich rodzinom. Ze strony UMCS w spotkaniu udział 
wzięły: Aneta Adamska, rzeczniczka Uczelni i dyrek-
torka Centrum Prasowego; Wirginia Gieryng-Wójto-
wicz, dyrektorka Centrum Promocji; Katarzyna Skałe-
cka z Biura Rzecznika Prasowego oraz Justyna Stępniak, 
koordynatorka Akademickiego Jarmarku Świąteczne-
go, podczas którego zbierano środki na wsparcie DOA. 
Z kolei Ośrodek reprezentowały: Anna Walczak, dyrek-
torka Zespołu Ośrodków Wsparcia i Elżbieta Waniur-
ska, kierowniczka Dziennego Ośrodka Adaptacyjnego 
dla Dzieci i Młodzieży z Niepełnosprawnością Intelek-
tualną. Po uroczystym rozpakowaniu prezentów kierow-
niczka DOA, w imieniu wszystkich swoich podopiecz-
nych, złożyła podziękowania na ręce przedstawicielek 
naszej Uczelni za ofiarowaną pomoc.

Dziękujemy całej społeczności akademickiej za za-
angażowanie w tę zbiórkę. Po raz kolejny pokazaliśmy, 
jak bliska jest nam idea społecznej odpowiedzialności 
uczelni i jak priorytetowo realizujemy jej postulaty.

Klaudia Olender
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15 grudnia w Centrum Języka i Kultury Polskiej 
dla Polonii i Cudzoziemców UMCS odbyło się 
tradycyjne spotkanie opłatkowe. W auli CJKP 

spotkali się słuchacze, absolwenci i pracownicy oraz 
licznie przybyli dostojni goście, od lat zaprzyjaźnieni 
z naszą placówką. Po uroczystej części oficjalnej, obej-
mującej jasełka, koncert kolęd i składanie życzeń, wszy-
scy udali się na wspólną wieczerzę wigilijną. 

W bieżącym roku akademickim w Centrum uczy 
się 120 studentów na studiach stacjonarnych i oko-
ło 100 słuchaczy kursów popołudniowych, w sumie 
z 13 krajów świata. Wśród nich są wyznawcy róż-
nych religii, ale w tym wyjątkowym czasie wszyscy 
jednoczą się, poszukując porozumienia i bliskości, 
wspólnie przeżywając wielką nadzieję bożonarodze-
niową, myśląc o tych samych uniwersalnych wartoś- 
ciach i ideałach.

Pięknymi życzeniami podzielił się rektor UMCS 
prof. dr hab. Radosław Dobrowolski, a w atmosferę 
duchowego przeżywania Wigilii i świąt Bożego Naro-
dzenia wprowadzili nas: ks. bp pomocniczy Archidie-
cezji Lubelskiej Józef Wróbel i ks. mitrat Andrzej Kona-
chowicz z Prawosławnej Diecezji Lubelsko-Chełmskiej. 
Duszpasterz Akademicki UMCS ks. Andrzej Żyśko za-

Spotkanie opłatkowe w Centrum Języka 
i Kultury Polskiej dla Polonii i Cudzoziemców

dbał o opłatek, bez którego nie można wyobrazić so-
bie składania życzeń wigilijnych. Swoją obecnością 
zaszczycili nas prof. dr hab. Barbara Hlibowicka-Wę-
glarz – dziekan Wydziału Filologicznego i dr Tomasz 
Bielecki, prof. UMCS – dyrektor Centrum Kultury Fi-
zycznej. Na spotkanie przybyli także przedstawiciele 
władz Lublina i Lubelszczyzny: Małgorzata Błaszczyk-
-Osik z Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lu-
belskiego, członkini naszej Rady Naukowo-Programo-
wej i Krzysztof Stanowski – dyrektor Biura Centrum 
Współpracy Międzynarodowej Urzędu Miasta Lublin.

Wśród gości byli również członkowie nowej Rady 
Naukowo-Programowej CJKP: prof. dr hab. Jan Ma-
zur – współtwórca i długoletni dyrektor CJKP oraz 
Tadeusz Sławecki – były poseł, senator, wiceminister 
i dyrektor Wojewódzkiej Biblioteki Publicznej w Lub-
linie. Świętowali z nami przedstawiciele organizacji 
od lat współpracujących z Centrum w wielu różnych 
działaniach polonijnych: Dariusz Śladecki – dyrek-
tor „Domu Polonii” w Lublinie i prezes lubelskiego 
oddziału Stowarzyszenia „Wspólnota Polska”, Kry-
styna Romer-Patyra – prezes Towarzystwa Przyjaciół 
Wilna i Ziemi Wileńskiej oraz Józef Adamski – pre-
zes Fundacji Pomocy Szkołom Polskim na Wschodzie  
im. T. Goniewicza. 

Uroczystość rozpoczęła się od pięknych jasełek w wy-
konaniu słuchaczy CJKP, przygotowanych pod kierun-
kiem dr Ewy Nazaruk-Stotskiej i dr Katarzyny Oszust-
-Polak. Z ogromnym wzruszeniem oglądaliśmy występ 
naszych studentów, którzy wykazali wielką dojrzałość 
interpretacyjną, pokazali ogromne talenty scenicz-
ne i plastyczne, zdumieli nas swoją inwencją. Następ-
nie wysłuchaliśmy pięknego koncertu kolęd polskich 
w wykonaniu Chóru Ponad Granicami, przygotowane-
go przez mgr. Jacka Brzezińskiego. Była również oka-
zja do włączenia się we wspólne radosne śpiewanie. 

W dalszej części wydarzenia ks. bp Józef Wróbel wraz 
z ks. mitratem Andrzejem Konachowiczem wprowadzi-
li uczestników uroczystości w sferę duchowego przeży-
wania tych wyjątkowych świąt. Po wysłuchaniu frag-
mentu Ewangelii według św. Łukasza połamaliśmy się 
opłatkiem, składając sobie życzenia świąteczne i nowo-
roczne. W tym roku dominowały życzenia zdrowia, po-
koju, optymizmu i nadziei. Następnie uczestniczyliśmy Fo
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14 grudnia w Sali Senatu rektor UMCS prof. dr hab. 
Radosław Dobrowolski, prorektor ds. studen-
tów i jakości kształcenia prof. dr hab. Dorota 

Kołodyńska oraz prorektor ds. nauki i współpracy mię-
dzynarodowej prof. dr hab. Wiesław Gruszecki wręczy-
li dyplomy najzdolniejszym studentom i doktorantom.

Stypendia otrzymało 21 osób: 9 doktorantów (3 dok-
torantów I roku i 6 doktorantów lat wyższych) i 12 stu-
dentów (3 z I roku oraz 9 z pozostałych lat studiów). Do-
finansowanie w wysokości 4 650 zł zostało przyznane na 
rok akademicki 2023/2024 i będzie wypłacone w dwóch 
transzach, tj. w grudniu 2023 oraz w czerwcu 2024 r.

Własny Fundusz Stypendialny funkcjonuje na na-
szym Uniwersytecie od roku akademickiego 2016/2017. 
Jest formą dodatkowego wsparcia dla najlepszych stu-
dentów i doktorantów. Stypendium przyznawane jest 
studentom, którzy: 
•	 uzyskali bardzo dobre wyniki z egzaminu maturalnego; 
•	 zostali laureatami bądź finalistami olimpiady mię-

dzynarodowej lub olimpiady przedmiotowej o zasię-
gu ogólnopolskim; 

•	 osiągnęli bardzo dobre wyniki w nauce, uzyskali in-
dywidualne osiągnięcia naukowe, w tym rozpoczęli 
lub zrealizowali projekt badawczo-naukowy powią-
zany z prowadzonym w UMCS kierunkiem studiów 

Dyplomy dla 
najzdolniejszych 
studentów 
i doktorantów

lub brali udział w badaniach nad priorytetowym dla 
UMCS obszarem nauki. 
Stypendium przyznawane jest również doktoran-

tom, którzy w roku akademickim 2022/2023 wyróżni-
li się w pracy naukowej, w tym: posiadają publikacje 
w czasopismach naukowych lub uczestniczyli w kon-
ferencjach naukowych, podczas których wygłosili re-
feraty albo uczestniczyli w projektach badawczych re-
alizowanych przez UMCS.

Katarzyna Skałecka

w wieczerzy wigilijnej. Na stole znalazły się tradycyjne 
potrawy. Wielu studentów po raz pierwszy miało okazję 
poznania naszej kuchni bożonarodzeniowej. Twierdzili, 
że wszystkie dania były wyjątkowo smaczne i elegan-
cko podane. Wspólnie kolędowaliśmy, toczyły się roz-
mowy, pojawiały wspomnienia i plany na przyszły rok. 

Spotkanie dostarczyło wszystkim niezapomnianych 
przeżyć. Obecni na nim cudzoziemcy zgodnie przy-
znali, że były to dla nich wyjątkowe chwile – wielu 
z nich nigdy wcześniej nie doświadczyło podobnych 
emocji i radości.

Anna Dunin-Dudkowska
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Uniwersytet Marii Curie-Skłodowskiej jest jedyną 
lubelską uczelnią publiczną, która w ramach akcji 
„Rodacy Bohaterom” cyklicznie od 2014 r. orga-

nizuje zbiórki darów dla kombatantów we współpracy 
z Lubelskim Oddziałem Stowarzyszenia Odra-Niemen.

Jubileuszowa zbiórka darów na UMCS trwała od 20 li-
stopada do 18 grudnia w Stołówce Akademickiej „Trój-
ka” oraz na Wydziałach: Filozofii i Socjologii, Historii 
i Archeologii, Nauk o Ziemi i Gospodarki Przestrzen-
nej oraz Pedagogiki i Psychologii. Zebrano wówczas 
rekordową liczbę 25 paczek, w tym 20 paczek z pro-
duktami spożywczymi i 5 paczek z artykułami chemii 
gospodarczej. Dodatkowo wśród darów znalazły się 
listy, ręcznie wykonane kartki z życzeniami świątecz-
nymi, a także ozdoby i dekoracje bożonarodzeniowe.

„Paczki pamięci” zostały przekazane w dn. 21–22 grud-
nia m.in. przez Władysława Maławskiego – prezesa 
Zarządu Lubelskiego Oddziału Stowarzyszenia Odra-
-Niemen oraz Cyryla Bogdana – studenta Wydziału 
Politologii i Dziennikarstwa UMCS lubelskim komba-
tantom i osobom represjonowanym z 27. Wołyńskiej 
Dywizji Piechoty Armii Krajowej i Polskiego Związku 
Byłych Więźniów Politycznych Hitlerowskich Więzień 
i Obozów Koncentracyjnych. Jak co roku obdarowują-
cy usłyszeli o społeczności akademickiej naszej Uczelni 
wiele ciepłych słów, a dary zostały przyjęte przez Bo-
haterów z ogromną radością, wzruszeniem i wdzięcz-
nością. To właśnie wdzięczność, w szerokim tego słowa 
znaczeniu, stanowi most budujący wielopokoleniowe 
relacje pomiędzy studentami UMCS a środowiskami 
kombatanckimi z Lublina i województwa lubelskiego.

Podziękowanie za wsparcie akcji „Rodacy 
Bohaterom 2023”

W akcji „Rodacy Bohaterom” rokrocznie uczestni-
czą lubelskie placówki oświatowe. Przedszkolaki i tym 
razem nie zawiodły pokładanych w nich oczekiwań. 
Zadanie kształtowania postaw patriotycznych i spo-
łecznych wśród najmłodszych realizowane jest przez 
nauczycielki z ogromnym poczuciem misji dydaktycz-
nej i opiekuńczej, ale przede wszystkim – wychowaw-
czej, co udowadnia Maja Koguc z Przedszkola nr 46 
w Lublinie:

Od kilku lat nasze Przedszkole bierze udział w akcji „Rodacy Bo-
haterom”. Jesteśmy dumni, że mimo tak młodego wieku naszych wy-
chowanków możemy przesłać Bohaterom odrobinę naszego serca 
w postaci małych, plastycznych, własnoręcznie wykonanych dzieł. 
tworząc niespodziankę dla nieznanego osobiście Bohatera, dzieci 
wiedzą, czują, że kochają ojczyznę. zadają wtedy wiele pytań, dys-
kutują, chcą też kiedyś być bohaterami. Budzenie patriotyzmu, sza-
cunku do osób, które przyczyniły się do wolności i rozwoju Polski, jest 
naszym zadaniem przez cały okres wychowania przedszkolnego.

W tym miejscu składam serdeczne podziękowania 
za wsparcie finansowe władzom UMCS, a także dyrek-
cji, kierownikom i kierowniczkom oraz pracownikom 
Centrum Kształcenia i Obsługi Studiów, Centrum Pra-
sowego, Centrum Prawno-Organizacyjnego, Centrum 
Promocji, Kwestury i Stołówki Akademickiej „Trójka”. 

Dziękuję koordynatorom zbiórek na wybranych wy-
działach Uczelni: Adrianowi Popiołkowi (WFiS), Darii 
Gorzkiewicz (WHiA), Aleksandrze Kukiełce (WNoZiGP), 
Emilii Buryk (WPiP), a także studentkom i studentom 
animacji kultury oraz rozwoju zasobów ludzkich na 
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7 grudnia odbyło się spotkanie z delegacją Akade-
mii Raoula Wallenberga, a 8 grudnia miała miej-
sce wizyta przedstawicieli Centrum Kreatywnych 

Technologii. Podczas spotkań zostały omówione do-
tychczasowe działania podjęte na rzecz osób młodych.

Uczestnicy wymienili się dobrymi praktykami oraz 
wartościowymi projektami służącymi rozwojowi ta-
lentów, podnoszeniu kompetencji i wzmacnianiu ak-
tywnej postawy obywatelskiej. Wszystkie poruszone 
zagadnienia mają na celu znalezienie wspólnej płasz-
czyzny do dalszych działań na rzecz studentów. Poprzez 
współpracę możliwe będzie opracowanie projektu, któ-
ry zakłada integrację młodzieży z trzech krajów (Pol-
ska, Szwecja, Armenia) w ramach warsztatów i różno-
rodnych działań edukacyjno-artystycznych. Wspólnie 
z partnerami – szwedzką Akademią Raoula Wallenber-
ga oraz armeńskim TUMO – Centrum Kreatywnych 

Szwecja i Armenia 
partnerami ACKiM 
UMCS Chatka Żaka

Technologii zostanie opracowany nowy międzynaro-
dowy projekt „CO-LAB-4-YOUTH”. Współpracę zai-
nicjowała Izabela Pastuszko – dyrektor Akademickie-
go Centrum Kultury i Mediów UMCS Chatka Żaka.  

Delegacje spotkały się również z prorektorem ds. roz-
woju i współpracy z gospodarką prof. dr. hab. Zbignie-
wem Pastuszakiem. W spotkaniach uczestniczyły też 
Agnieszka Matecka-Skrzypek – kierownik Działu Progra-
mowo-Artystycznego ACKiM UMCS Chatka Żaka oraz 
Joanna Podlodowska – koordynatorka projektu.

Karolina Abramowicz
Gabriela Tarnowska

Wydziale Pedagogiki i Psychologii. Szczególne słowa 
uznania kieruję również w stronę dr hab. Ewy Białek, 
prof. UMCS oraz pracowników i studentów z Katedry 
Językoznawstwa Słowiańskiego i Katedry Literaturo-
znawstwa Słowiańskiego Wydziału Filologicznego. 

Podziękowania za współorganizację zbiórki należą się 
także dyrekcji, nauczycielkom i przedszkolakom z Przed-
szkola nr 46 w Lublinie, członkom Lubelskiego Oddzia-
łu SON oraz pozostałym darczyńcom – zarówno poje-
dynczym osobom, jak i całym rodzinom, którzy wsparli 
akcję „Rodacy Bohaterom” rzeczowo. Na koniec dzięku-
ję całej społeczności akademickiej naszej Alma Mater.

W podsumowaniu ubiegłorocznej zbiórki pisałam, 
że „pamięć wobec tych, dzięki którym żyjemy dziś 
w wolnej Polsce, jest nie tylko przywilejem, ale przede 
wszystkim – obowiązkiem. Uniwersytet Marii Curie-

-Skłodowskiej wypełnia go tak, jak należy”. Słowa te, 
w obliczu zmiennych i nieprzewidywalnych czasów, 
w jakich przyszło nam żyć, nabrały dzisiaj szczegól-
nego znaczenia. Jubileuszowa zbiórka na UMCS zapi-
sała się już w historii, ale pokazała, jak wielka solidar-
ność, dobroć i wdzięczność drzemią w ludzkich sercach. 
Pamięć o przeszłości kształtuje naszą teraźniejszość. 
Dzięki aktywności i zaangażowaniu młodego poko-
lenia możemy z nadzieją patrzeć w przyszłość, która 
jawi się w pozytywnych, biało-czerwonych barwach. 
Bez względu na płeć, wiek czy przekonania jako społe-
czeństwo potrafimy się zjednoczyć w szczytnym celu. 
Niech ta jedność pozostanie wśród nas jak najdłużej, 
abyśmy mogli w duchu solidarności i wielkiej wspól-
noty budować lepsze jutro.

Monika Baczewska-Ciupak
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11 grudnia odbył się Akademicki Jarmark Świą-
teczny. Wydarzenie zostało zrealizowane w ra-
mach Festiwalu Bożego Narodzenia organizo-

wanego przez Urząd Miasta Lublin.
Tym razem Jarmark miał miejsce w dwóch lokaliza-

cjach. Pierwszym obowiązkowym przystankiem był 
plac Marii Curie-Skłodowskiej. Drugim – Wydział Che-

Akademicki Jarmark Świąteczny

mii. Świątecznego charakteru nadał wydarzeniu wy-
stęp studentów Wydziału Artystycznego. Wszystkie 
stoiska wypełniły się ozdobami świątecznymi, przekąs-
kami i kartkami okolicznościowymi przygotowanymi 
przez studenckie koła naukowe i zaproszonych gości.

Głównym celem Jarmarku było wsparcie fundacji i sto-
warzyszeń działających na terenie Lublina. Do udziału 
w wydarzeniu zaproszono m.in.: Lubelskie Hospicjum 
dla Dzieci im. Małego Księcia, Dom Dziecka im. Janu-
sza Korczaka, Bractwo Miłosierdzia im. Brata Alberta, 
Schronisko dla Bezdomnych Zwierząt, Fundację Akade-
mia Odkrywców Sportu UMCS oraz Lubelskie Sploty.

Dzięki wspólnemu zaangażowaniu studenckich kół 
naukowych i partnera wydarzenia – Ogrodu Botanicz-
nego UMCS udało się zgromadzić blisko 2100 zł. Środki 
zostały przekazane na rzecz Dziennego Ośrodka Adap-
tacyjnego dla Dzieci i Młodzieży z Niepełnosprawnoś-
cią Intelektualną w Lublinie.

O ciepły klimat podczas spotkania zadbali przed-
stawiciele MPK Lublin, dzięki którym na placu zosta-
ły ustawione koksowniki.

Organizatorem wydarzenia było Centrum Promocji 
UMCS, a partnerem – Ogród Botaniczny UMCS. Pa-
tronat medialny sprawowali: Akademickie Radio Cen-
trum, Telewizja Akademicka TV UMCS, lublinews.pl.

Justyna Stępniak
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8 grudnia w Centrum Kultury Fizycznej od-
był się VI Wojewódzki Turniej o Puchar Rekto-
ra UMCS „Boccia 2023” dla dzieci i młodzieży 

z niepełnosprawnościami.
W zawodach uczestniczyli reprezentanci lubelskich 

placówek: Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowaw-
czego przy ul. Hirszfelda 6, SOSW im. Zofii Sękow-
skiej, Środowiskowego Domu Samopomocy „Moza-
ika”, Integracyjnego Centrum Sportu i Rehabilitacji 
„Start”, Warsztatów Terapii Zajęciowej „Misericor-
dia”, WTZ przy ul. Wallenroda 2a, SOSW nr 1, a tak-
że Środowiskowego Domu Samopomocy „Absolwent”, 
Fundacji Akademii Odkrywców Sportu UMCS, Kra-
jowego Towarzystwa Autyzmu, Stowarzyszenia na 
Rzecz Dzieci i Młodzieży Niepełnosprawnej Rucho-
wo, Stowarzyszenia Osób Niepełnosprawnych Umy-
słowo, ich Rodzin i Przyjaciół „Źródło” oraz Politech- 
niki Lubelskiej.

Wszyscy uczestnicy otrzymali nagrody rzeczowe, pa-
miątkowe medale i dyplomy z rąk prorektora ds. ogól-
nych dr. hab. Arkadiusza Berezy, prof. UMCS, dyrek-
tora CKF dr. Tomasza Bieleckiego, prof. UMCS oraz 
wiceprezes Zrzeszenia Studentów Niepełnosprawnych 
„Alter Idem” Katarzyny Piekarz. Trzy najlepsze zespo-
ły zostały uhonorowane także pucharami. Zwycięstwo 
odniosła drużyna w składzie: Patryk Barszczyk i Ad-
rian Osek z ŚDS „Mozaika”. Drugie miejsce zajęli Kac-
per Kosior i Michał Lipiński z KTA, zaś trzecie – Jan 

VI Wojewódzki Turniej 
o Puchar Rektora 
UMCS „Boccia 2023”

Kondrat i Marcin Machnio – uczniowie SOSW im. Zo-
fii Sękowskiej w Lublinie.

Uśmiech i radość zawodników były najpiękniejszą 
nagrodą dla organizatorów turnieju. W rozgrywkach 
wszyscy byli zwycięzcami, a sama rywalizacja przebie-
gała w duchu fair play. Podziękowania należą się wo-
lontariuszom z VI Liceum Ogólnokształcącego im. Hu-
gona Kołłątaja, studentom UMCS oraz członkom ZSN 
„Alter Idem” za nieocenioną pomoc.

Organizatorem wydarzenia było Centrum Kultury 
Fizycznej we współpracy z ZSN „Alter Idem” oraz Biu-
rem ds. Osób z Niepełnosprawnościami i Wsparcia Psy-
chologicznego. VI Wojewódzki Turniej o Puchar Rek-
tora UMCS „Boccia 2023” został objęty patronatem 
medialnym przez Akademickie Radio Centrum oraz 
Telewizję Akademicką TV UMCS.

Tomasz Bielecki 
Agata Omelaniuk

Fo
t. 

M
ic

ha
ł P

iła
t

Fo
t. 

M
ic

ha
ł P

iła
t

Fo
t. 

M
ic

ha
ł P

iła
t



34  Wiadomości Uniwersyteckie I styczeń   2024

Wydarzenia  z życia Uczelni

3 grudnia obchodzimy Międzynarodowy Dzień Osób 
z Niepełnosprawnościami. To wyjątkowe święto 
ustanowione w 1992 r. przez Organizację Narodów 

Zjednoczonych na zakończenie Dekady Osób Niepełno-
sprawnych ma na celu promowanie w przestrzeni pub-
licznej dyskusji na temat problemów osób z niepełno-
sprawnościami i wspieranie realizacji ich praw, w tym 
umożliwienia pełnego włączenia tej grupy w życie spo-
łeczne. Ten dzień to również dobra okazja do tego, aby 
zastanowić się, jakie jeszcze działania możemy podjąć, 
by zmniejszyć podziały społeczne i aby nasza pomoc 
osobom z różnego typu niepełnosprawnościami była 
bardziej skuteczna.

„Zatrzymaj się. Oto obok ciebie jest inny człowiek” – 
apelował kiedyś Ryszard Kapuściński, nawiązując do filo-
zofii Emmauela Levinasa. Dziś, w obliczu tempa współ-
czesnego życia, zatracając się w pośpiechu codzienności, 
często zapominamy, że oprócz nas jest jeszcze ktoś inny, 
nie dostrzegamy również jego indywidualnych potrzeb.

A przecież ważny jest każdy człowiek. I taki dzień jak Międzynaro-
dowy Dzień Osób z Niepełnosprawnościami pozwala o tym przypo-
mnieć, tym bardziej że żyjemy w czasach, gdzie wszyscy gdzieś 
biegną 

– mówi Alicja Borzęcka-Szajner, dyrektor Centrum 
Kształcenia i Obsługi Studiów UMCS.

Międzynarodowy Dzień Osób z Niepełnosprawnościami widzę  
jako dzień podsumowania tego, co zrobiliśmy jako społeczność w kie-
runku zapewnienia równych praw osobom z niepełnosprawnościami 

– dodaje Wojciech Góra, kierownik Biura ds. Osób 
z Niepełnosprawnościami i Wsparcia Psychologicznego.

Międzynarodowy 
Dzień Osób 
z Niepełnosprawnościami

Nasza Alma Mater stanowi dobry przykład uniwersyte-
tu angażującego się w tworzenie środowiska przyjaznego, 
otwartego i dostępnego dla wszystkich, opar tego na za-
ufaniu i dobrych praktykach. UMCS od kilku lat realizuje 
założenia deklaracji społecznej odpowiedzialności uczel-
ni, promując ideę zrównoważonego rozwoju i społecznej 
odpowiedzialności w programach edukacyjnych, bada-
niach naukowych oraz rozwiązaniach stricte zarządczych 
i organizacyjnych. Utworzony na początku 2023 r. Zespół 
ds. dostępności, w skład którego wchodzą przedstawicie-
le różnych jednostek, pod przewodnictwem prorektora 
ds. rozwoju i współpracy z gospodarką prof. dr. hab. Zbi-
gniewa Pastuszaka, czuwa nad działaniami związanymi 
z realizacją ustaw dotyczących zapewnienia dostępności 
osobom ze szczególnymi potrzebami i dostępności cyfro-
wej stron internetowych i aplikacji mobilnych podmio-
tów publicznych, a także przyjętych przez UMCS Strategii 
odpowiedzialności społecznej na rzecz osób z niepełno-
sprawnościami oraz Strategii uniwersalnego projektowania. 

Warto podkreślić, że ostatnie lata to czas wielu in-
tensywnych projektów edukacyjnych, wpisujących się 
w realizację przyjętych strategii. Można tu wymienić 
takie inicjatywy jak choćby: „Działalność dydaktycz-
na uczelni”, „Uniwersalność +”, „Innowacyjne zasoby 
edukacyjne w kształceniu zdalnym”, „Przyjazny Uni-
wersytet – edycja VIII”, „Asystent studenta z ASD”, Dni 
Świadomości Autyzmu, skupiające się na inkluzywno-
ści i dostosowaniu do różnorodnych potrzeb studentów.  
Realizowane na UMCS liczne szkolenia, m.in. warszta-
ty psychologiczne dla studentów, z savoir-vivre’u wo-
bec osób z niepełnosprawnościami, a także wykłady 
ogólnouniwersyteckie czy konferencje bez wątpienia 
zwiększają świadomość dotyczącą niepełnosprawno-
ści oraz kryzysów psychicznych. 
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Ponadto studentki, studenci, pracowniczki i pra-
cownicy UMCS mogą liczyć na wsparcie psychologicz-
ne (zarówno indywidualne, jak i grupowe), oferowa-
ne przez doświadczonych psychologów zatrudnionych 
w BONiWP, Zespołu OPTIMUM oraz Punktu Wsparcia 
i Psychoedukacji SENSUM. Konsultacji i porad w tym 
zakresie udziela również Akademickie Centrum Wspar-
cia oraz Biuro Rozwoju Kompetencji UMCS.

Pracowniczki i pracownicy BONiWP w indywidualny sposób podcho-
dzą do każdej osoby i jest to podejście oparte na zaufaniu, które nie 
tylko decyduje o możliwości praktycznego rozwiązania konkretnego 
problemu, ale stanowi również wyraz troski i poszanowania dla czło-
wieka jako jednostki 

– podkreśla Alicja Borzęcka-Szajner. 
Z kolei Centrum Kultury Fizycznej UMCS odpowiada 

za wsparcie w zakresie rozwoju sportowego. We współ-
pracy m.in. ze Zrzeszeniem Studentów Niepełnospraw-
nych „Alter Idem”, wspomnianym już Biurem ds. Osób 
z Niepełnosprawnościami i Wsparcia Psychologicznego 
oraz Centrum Promocji organizuje zajęcia usprawnia-
jące w pływaniu, gimnastyce czy w grze boccia, a tak-
że cieszące się ostatnio dużą popularnością cykliczne 
imprezy integracyjne, tj. Integracyjny Turniej w Piłce 
Siatkowej na Siedząco czy Akademicki Turniej o Pu-
char Rektora UMCS „Boccia Cup”, promujące aktyw-
ność fizyczną i pokazujące, że sport jest dla każdego. 

Ponadto główne założenia Strategii uniwersalnego pro-
jektowania w zakresie niwelowania barier w dostępności 
architektonicznej, cyfrowej i komunikacyjno-informa-
cyjnej UMCS realizuje m.in. poprzez działania mające 

na celu dostosowywanie budynków oraz infrastruktu-
ry Uczelni do potrzeb osób z niepełnosprawnościami, 
a także ulepszanie bezpłatnej aplikacji MobiWspar-
cie UMCS. W tego typu aktywności wpisuje się także 
wprowadzenie w dziekanatach wszystkich wydziałów 
usługi tłumacza PJM online. 

Na koniec warto przywołać słowa Helen Keller, ame-
rykańskiej pisarki, pedagożki, obrończyni osób z nie-
pełnosprawnościami, pierwszej osoby głuchoniewi-
domej, która uzyskała tytuł Bachelor of Arts i która 
swoim życiem udowodniła, że niepełnosprawność nie 
jest przeszkodą w osiąganiu celów. H. Kellen powiedzia-
ła: „Nie ma przeszkód, które nie mogą zostać pokona-
ne. Nie ma marzeń, które nie mogą stać się rzeczywi-
stością”. Niech zatem te słowa staną się inspiracją do 
dalszych działań w walce o równość, a także do two-
rzenia społeczności opartej na zrozumieniu i szacun-
ku do drugiego człowieka.

Klaudia Olender

We współpracy z firmą Paweł Popko Rollingstream.tv w ramach 
projektu „Dostępny UMcs”, współfinansowanego ze środków 
Unii europejskiej pochodzących z europejskiego Funduszu spo-
łecznego, powstały filmy promujące dostępność na naszym 
Uniwersytecie. Dotyczą one funkcjonowania na UMcs osób 
z niepełnosprawnością ruchu, wzroku, słuchu oraz choroba-
mi somatycznymi. Filmy są dostępne z napisami w języku pol-
skim, angielskim, ukraińskim, z tłumaczem PJM i audiodeskryp-
cją. Można je znaleźć na stronie: https://www.youtube.com/@
dostepnyumcs9535.
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Szanowni Państwo,

rozpoczynamy jubileusz 80-lecia Uniwersytetu Marii Cu-
rie-Skłodowskiej. Dla naszej wspólnoty akademickiej to 
szczególna rocznica i powód do dumy. Z jednej strony ob-
chody umożliwią nam podkreślenie roli dziedzictwa na-
szej Uczelni oraz tworzących ją ludzi, z drugiej zaś z pew-
nością skłonią do refleksji nad tym, co jeszcze przed nami.

Rok jubileuszowy rozpoczęliśmy 19 stycznia wyjątko-
wym koncertem symfonicznym w Filharmonii Lubel-
skiej z udziałem Chóru Akademickiego UMCS i słynne-
go, argentyńskiego kompozytora Martína Palmeriego. 
Świętować będziemy cały rok, ale kulminacja obchodów 
przypadnie na październik. Wtedy m.in. odbędzie się 
uroczysta inauguracja roku akademickiego połączona 
z posiedzeniem Konferencji Rektorów Uniwersytetów 
Polskich oraz spotkanie rektorów zrzeszonych w pre-
stiżowym konsorcjum ATHENA, którego UMCS jest 
członkiem od 2022 r. W ramach jubileuszu przyzna-
my też tytuł doktora honoris causa wybitnej badaczce 
i wręczymy medale osobom zasłużonym dla Uczelni. 
Czeka nas również jubileuszowy zjazd absolwentów. 
Świętując 80- lecie Uniwersytetu, zaplanowaliśmy tak-
że Kongres Marii Curie, aby w międzynarodowym gro-
nie zastanowić się nad inspiracjami płynącymi z hasła 
„Innowacja jest kobietą” dla nauki, biznesu, kultury 
i służby publicznej. Przed nami ponadto premiera spek-

Jubileusz czas zacząć! taklu muzyczno-literackiego o Marii Curie-Skłodow-
skiej pt. „Pierwiastki życia” w Akademickim Centrum 
Kultury i Mediów UMCS Chatka Żaka, a także kon-
certy: Orkiestry Kameralnej Polskiego Radia „Amade-
us” pod batutą Agnieszki Duczmal oraz zespołu Hen-
ryka i Doroty Miśkiewiczów.

W ramach obchodów od stycznia do grudnia odby-
wać się będą także wydarzenia towarzyszące realizowane 
przez wydziały i jednostki ogólnouniwersyteckie. Podczas 
wielu różnych inicjatyw zaprezentujemy poszczególne 
obszary naszej działalności, zwrócimy uwagę na wkład 
Uczelni w polską i światową naukę oraz pokażemy idee 
i wartości, które nam przyświecają. Każdy rok historii 
UMCS to przecież niezwykła opowieść o inspirujących 
osobach, które dzięki determinacji i wykonywanej z pa-
sją pracy zmieniły i wciąż zmieniają nasz świat na lepsze.

Zachęcam Członkinie i Członków naszej wspólnoty 
akademickiej do tworzenia tego pięknego jubi leuszu. 
Celebrujmy razem to wspaniałe święto Uczelni!

Tymczasem już dziś zapraszam do lektury pierwszego 
artykułu z cyklu „Z kart historii UMCS”, opublikowa-
nego w naszym uczelnianym czasopiśmie. W specjalnie 
stworzonym z okazji jubileuszu nowym dziale „Wia-
domości Uniwersyteckich” będą zamieszczane treści 
dotyczące ważnych momentów, historii i ciekawostek 
związanych z naszą Alma Mater. Przypomnimy rów-
nież, jak nasz miesięcznik na swoich łamach pokazy-
wał kolejne lata funkcjonowania UMCS.

Z jubileuszowymi pozdrowieniami
Radosław Dobrowolski 

Rektor UMCS
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Jak wspomniał Rektor naszej Uczelni, rozpoczyna-
jący się jubileusz 80-lecia istnienia Uniwersytetu 
Marii Curie-Skłodowskiej to doskonała okazja do 

refleksji. Nie sposób nie zgodzić się z tym stwierdze-
niem, w końcu za nami 8 dekad nieustającego rozwo-
ju, wspaniałych sukcesów, ale też wyzwań.

Na oczach społeczności akademickiej rozgrywały się 
wydarzenia, które wpłynęły na obecną pozycję UMCS 
w naukowym świecie. Aby utrwalić obraz minionych 
czasów dla przyszłych pokoleń, były, są i – mamy na-
dzieję – będą one dokumentowane na łamach „Wiado-
mości Uniwersyteckich”, czyli uczelnianego czasopis-
ma, ukazującego się nieprzerwanie od 1991 r.

Z okazji wielkiego święta naszej Uczelni przez cały 
rok jubileuszowy w poszczególnych wydaniach będzie-
my przypominać wybrane momenty z nią związane. 
Pokażemy niepowtarzalne okładki, interesujące arty-
kuły oraz dawne, oryginalne rubryki.

W numerze, który trzymają Państwo właśnie w rękach, 
przypominamy historię powstania UMCS. W związku 

Kiedyś pisaliśmy o…

z tym oprócz początków Uczelni postanowiliśmy też 
przybliżyć zawartość pierwszego numeru „Wiadomości 
Uniwersyteckich”. Opublikowano w nim m.in. sprawo-
zdania z prac Senatu UMCS, tekst dotyczący jubileuszy 
prof. Teresy Skubalanki i prof. Józefa Szymańskiego, ar-
tykuł o powstaniu lubelskiego oddziału Europejskiego 
Konsorcjum Kształcenia Dorosłych i Rozwoju Ludz-
kich Możliwości, apel redakcji o dostarczanie tekstów 
do publikacji w kolejnych numerach, a także informa-
cje na temat wyjazdów zagranicznych ówczesnych pra-
cowników, kolokwiów habilitacyjnych, obron rozpraw 
doktorskich oraz nowości wydawniczych.

Co ciekawe, to wszystko udało się zmieścić na zaledwie 
sześciu stronach. Nie zabrakło również dość nietypowych 
treści, które znalazły się w rubryce „Co nas denerwuje”.

Jeśli chcą Państwo dowiedzieć się, o czym pisano 
w kolejnych wydaniach na przestrzeni lat, już dziś za-
praszamy do lektury lutowego numeru „Wiadomości 
Uniwersyteckich”.

Redakcja
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Po pięciu latach okupacji niemieckiej 25 lipca 1944 r. 
oswobodzony został Lublin. Zanim do tego doszło, 
22 lipca Polski Komitet Wyzwolenia Narodowego 

wydał tzw. Manifest Lipcowy, w którym można prze-
czytać m.in., że jednym z podstawowych zadań no-
wego rządu będzie odbudowa szkolnictwa polskiego, 
również wyższego, oraz zapewnienie bezpłatnego na-
uczania na terenach wyzwolonych. Co więcej, po wo-
jennych stratach wśród społeczeństwa (dodajmy, że ze 
strony obu najeźdźców), specjalną opieką miała być 
otoczona polska inteligencja1. Zdobycie Lublina da-
wało możliwość wprowadzenia tych i innych postano-
wień PKWN w życie, dlatego 1 września 1944 r. w lo-
kalnej prasie ukazało się ogłoszenie następującej treści:

Resort Oświaty PKWN wzywa Profesorów, Docentów, Asystentów 
wyższych uczelni wszelkiego rodzaju oraz instytutów naukowych pol-
skich i zagranicznych, przebywających w Lublinie do natychmiasto-
wego zarejestrowania się w Wydziale szkół Wyższych Resortu Oświa-
ty w godzinach 9–12 w gmachu Muzeum (biblioteka) przy ul. Na-    
rutowicza 4. te same osoby, przebywające na obszarach wyzwolo-
nych poza Lublinem, zechcą zgłosić się listownie pod wskazanym 
adresem2.

Odzew na to dość enigmatyczne ogłoszenie był cał-
kiem szeroki. Odpowiedziało na nie około 50 osób po-
chodzących z terenów całej Polski. Jako że do odbu-

1 Manifest i pierwsze dekrety Polskiego Komitetu Wyzwolenia Narodowe-
go, 22 VII 1944 r.

2 Ogłoszenie Resortu Oświaty PKWN, „Rzeczypospolita”, nr 30 z 1 IX 1944 r., s. 4.

Trudne dobrego 
początki, czyli historia 
powstania UMCS

dowy kraju potrzebna była wykształcona kadra, od 
12 września organizowano w Lublinie publiczne od-
czyty z różnych dziedzin nauki, które odbywały się 
w Gimnazjum im. Hetmana Jana Zamojskiego przy 
ul. Ogrodowej 14. Wykłady te prowadzili profesorowie 
przebywający wówczas w mieście – wielu z nich zna-
lazło później zatrudnienie w nowo powstałej uczelni.

Owe odczyty każdorazowo gromadziły bardzo licz-
ne audytorium. W związku z dużym zainteresowaniem 
różne środowiska lubelskie, tak naukowe, jak i z kręgu 
władz, zaczęły wysuwać projekty powołania w Lubli-
nie kolejnej, po Katolickim Uniwersytecie Lubelskim, 
szkoły wyższej. Wyznaczony przez przewodniczącego 
PKWN do zbadania zagadnienia ówczesny naczelnik 
Wydziału Szkół Wyższych Resortu Oświaty PKWN 
prof. dr Henryk Raabe przedstawił 18 września projekt 
utworzenia w Lublinie Akademii Medycyny i Nauk Przy-
rodniczych. Potrzebę utworzenia uczelni o takim cha-
rakterze argumentował faktem, że KUL miał charakter 
prywatny i posiadał mniejsze możliwości niż uniwersy-
tet państwowy. Ponadto nauczanie prowadzono tam na 
czterech Wydziałach: Teologii, Nauk Humanistycznych, 
Prawa Kanonicznego oraz Prawa i Nauk Społeczno-Eko-
nomicznych, zaś w odradzającym się kraju istniała pa-
ląca potrzeba szkolenia w zakresie nauk medycznych, 
weterynaryjnych, rolnych i przyrodniczych. Prof. Ra-
abe podkreślał również, że nowo powstała uczelnia 
powinna mieć prawa wyższej uczelni akademickiej3.

3 Powstanie i organizacja Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej w świetle 
źródeł, wyb. i oprac. J. Malarczyk, Lublin 1968, s. 14–17.
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Znane są dwa projekty dekretu powołującego uczel-
nię, które pojawiły się, zanim doszło do jej formalnego 
utworzenia. W myśl tych dokumentów w dalszym cią-
gu podstawowym jej zadaniem miało być kształcenie 
o charakterze medycznym i przyrodniczym. Postulo-
wana przez prof. Raabego nazwa „Akademia Medycy-
ny i Nauk Przyrodniczych” została zarzucona, poja-
wiły się natomiast pomysły nadania uczelni imienia 
Mikołaja Kopernika lub Polskiego Komitetu Wyzwo-
lenia Narodowego. W związku z problemami lokalo-
wymi uniwersytet lub przynajmniej część jego wydzia-
łów planowano umieścić w Zamościu, w budynkach 
byłej Akademii Zamojskiej4.

23 października 1944 r. odbyło się posiedzenie PKWN, 
na którym zapadły decyzje o utworzeniu uniwersyte-
tu w Lublinie. Zdania zebranych co do tej kwestii były 
podzielone. Część z nich, jak kierownik Resortu Od-
szkodowań Wojennych Emil Sommerstein czy też kie-
rownik Resortu Pracy, Opieki Społecznej i Zdrowia Bo-
lesław Drobner, postulowała utworzenie tylko instytutu 
z jednym lub dwoma wydziałami, gdyż na więcej nie 
pozwalały warunki finansowe, lokalowe oraz kadrowe. 
Ostatecznie, zgodnie z postulatami kierownika Resor-
tu Oświaty PKWN dr. Stanisława Skrzeszewskiego oraz 
premiera rządu Edwarda Osóbki-Morawskiego, zadecy-
dowano jednak o utworzeniu czterowydziałowej uczel-
ni wyższej, na co wpływ miała m.in. utrata przez od-
radzające się państwo polskie ośrodków akademickich 
w Wilnie i we Lwowie, a więc potrzebny był duży uni-
wersytet znajdujący się po wschodniej stronie Wisły.

Na posiedzeniu podjęto również sprawę nadania uczel-
ni imienia Marii Curie-Skłodowskiej. Taki wybór po-
dyktowany był popularnością badaczki w świecie oraz 
nadzieją, że pracujących w uniwersytecie ludzi zain-
spiruje jej pęd do pracy naukowej. Zwrócono również 
uwagę na analogię między życiem Patronki a powsta-
jącą uczelnią, ponieważ „(...) Maria Curie-Skłodowska 
zaczynała od szopy (...)5”, tak samo jak od skromnych 
podstaw zaczynał UMCS.

Warto dodać, że do dzisiaj sposób zapisu nazwiska 
Patronki w nazwie „UMCS” budzi kontrowersje. Co 
kilkanaście lat pojawiają się propozycje zmiany for-

4 Powstanie i organizacja Uniwersytetu..., s. 18–19, 23–24.
5 Powstanie i organizacja Uniwersytetu..., s. 30.

my na „UMSC”, które, nie bez pewnej racji, uzasad-
nia się np. kolejnością nazwiska panieńskiego przed 
przybranym. Wykładnię pisowni jej nazwiska przed-
stawił prof. dr Jan Malarczyk, stwierdzając, że w chwili 

  Budynek Publicznego Gimnazjum im. stanisława staszica, który był pierwszą  
siedzibą UMcs

  Posiedzenie zarządu Miejskiego, na którym przekazano UMcs 17 ha gruntów  
pod rozbudowę Dzielnicy Uniwersyteckiej (lipiec 1946 r.)
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 wyjścia za mąż Maria przyjęła zgodnie z prawem fran-
cuskim nazwisko męża i występowała jako Maria Cu-
rie, zaś nazwisko panieńskie dopisywała, by podkre-
ślić swoją polskość. W związku z tym wersja „UMCS” 
jest poprawna, nie ma natomiast prawnych podstaw, 
by zmiana na inną formę mogła dokonać się w najbliż-
szej przyszłości6.

Ostatnim krokiem było ogłoszenie, również na po-
siedzeniu PKWN z 23 października, dekretu zatwier-
dzającego utworzenie państwowego Uniwersytetu Ma-
rii Curie-Skłodowskiej z siedzibą w Lublinie, którego 
cele określono następująco:
a) kształcenie sił naukowych i specjalistów we wszyst-

kich działach nauki;
b) prowadzenie prac naukowych i badawczych7.

Uczelnia dzieliła się na cztery Wydziały: Lekarski, 
Przyrodniczy, Rolny i Weterynaryjny – jak widać nie 
chciano jeszcze wówczas powielać prowadzonych przez 

6 Więcej na ten temat zob.: A. Borkowski, Wokół nazwy Uniwersytetu Ma-
rii Curie-Skłodowskiej, „Wiadomości Uniwersyteckie”, nr 8 z X 2016 r., s. 34–36.

7 Powstanie i organizacja Uniwersytetu..., s. 32.

KUL wydziałów. Pierwszym rektorem został prof. Hen-
ryk Raabe. Problem z lokalizacją rozwiązano początko-
wo poprzez przydzielenie pomieszczeń na pierwszym 
i drugim piętrze budynku Gimnazjum Państwowe-
go im. Stanisława Staszica przy Al. Racławickich 30.

25 października (w innych źródłach pojawia się 
data 268) odbyło się pierwsze posiedzenie profeso-
rów i asystentów UMCS, które miało miejsce w jed-
nej z sal Gimnazjum. Pomieszczenie to znajdowało się 
akurat w remoncie i za meble służyły deski umieszczo-
ne na beczkach z cementem. Z tego wzięło się słyn-
ne już określenie „zgromadzenie na beczkach”. Po-
siedzeniu przewodniczył rektor prof. Raabe, wziął 
w nim udział również wspominany już dr Skrzeszew-
ski. Na zebraniu ukonstytuował się pierwszy skład 
władz Uniwersytetu. Prorektorem został prof. dr Lu-
dwik Hirszfeld (w 1945 r. zastąpił go prof. dr Konstan-
ty Strawiński), zaś jeśli chodzi o władze wydziałowe, 
dokonano wyboru następujących dziekanów: dla Wy-
działu Lekarskiego – prof. dr Jan Henryk Lubieniecki, 
dla Wydziału Przyrodniczego – prof. dr Konstanty Stra-
wiński, dziekanem Wydziału Rolnego został prof. dr Ja-
nusz Domaniewski, zaś w przypadku Wydziału We-
terynaryjnego wybrano tylko prodziekana w osobie  
prof. dr. Józefa Parnasa.

Zapisy na pierwszy rok studiów na wszystkich wydzia-
łach rozpoczęły się 3 listopada i trwały do 15 (w przy-
padku mieszkańców Lublina) lub 20 listopada (dla osób 
spoza miasta). Tak krótkie terminy podyktowane były 
zapewne pośpiechem, z jakim planowano rozpocząć 
zajęcia w celu wykształcenia ludzi potrzebnych w wy-
niszczonym materialnie i społecznie kraju. Pierwsze 
egzaminy rozpoczęły się 22 listopada na Wydziale Le-
karskim – o dużym zainteresowaniu może świadczyć 
fakt, że przybyło na nie 460 osób, podczas gdy zapla-
nowano przyjęcie na tym Wydziale 200 studentów. 
Przy okazji okazało się, że istnieje zapotrzebowanie 
również na inne kierunki studiów. W związku z tym 
9 stycznia 1945 r. otworzono piąty Wydział – Farma-
ceutyczny, którego dziekanem został prof. dr Kazimierz  
Kalinowski.

8 Datę 25 października można znaleźć choćby w: Uniwersytet Marii Curie-
-Skłodowskiej 1944–1979, red. W. skrzydło, R. Orłowski, G. L. seidler, Lublin 1979, 
s. 15. z kolei 26 października zob.: Uniwersytet Marii Curie-Skłodowskiej. 3 lata 
pracy 1944/45–1946/47, Lublin 1947, s. 15.

  Inauguracja pierwszego roku akademickiego na UMcs  
(14 stycznia 1945 r.). Od lewej: prof. Konstanty strawiński,  rektor 
UMcs prof. Henryk Raabe i prof. Janusz Domaniewski
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Ogółem na wszystkich wydziałach UMCS przyjęto 
w pierwszym roku 980 studentów (w tym 314 kobiet), 
z czego na Wydział Lekarski – 509 osób (przyjmowano 
kandydatów na pierwszy rok studiów oraz dwa ostatnie 
– dla tych, którzy zaczęli takie studia przed wybuchem 
wojny), na Wydział Farmaceutyczny – 146 studentów, 
na Wydział Przyrodniczy – 125 osób, na Wydział We-
terynaryjny – 150 oraz na Wydział Rolny – najmniej, 
bo 50 osób. Ponadto w roku akademickim 1944/1945 
na UMCS zatrudnionych było 43 profesorów i zastęp-
ców profesorów (w tym kadra z uniwersytetów z Wilna 
i Lwowa), 7 adiunktów i kustoszy, 38 starszych asysten-
tów, 16 asystentów i zastępców asystenta, 4 lektorów, 
20 pracowników administracyjnych i 19 woźnych9.

Inauguracja pierwszego roku akademickiego odbyła 
się 14 stycznia 1945 r. w gmachu Gimnazjum im. S. Sta-
szica przy Al. Racławickich 20b. W uroczystości wzięli 
udział m.in.: Bolesław Bierut, dr Stanisław Skrzeszew-
ski, gen. Bolesław Półturzycki, ambasador RP w ZSRR 
Zygmunt Modzelewski, a także inni przedstawiciele 
PKWN, państw obcych oraz lubelskiego społeczeń-
stwa. Podczas wydarzenia przemawiali dr Skrzeszew-
ski, autor znamiennych słów: „Uniwersytet powstaje 
z niczego”, oraz rektor prof. Raabe, zaś wykład inau-
guracyjny wygłosił prof. dr Jan Blaton.

Przed Uczelnią stały ogromne trudności. Bardzo re-
alne były problemy lokalowe, a pomieszczeń w Gimna-
zjum im. S. Staszica nie było wystarczająco dużo w sto-
sunku do potrzeb. Władze UMCS dosłownie walczyły 
o każdą salkę i budynek w zniszczonym Lublinie – sta-
rania te przynosiły pewne efekty. W 1945 r. pozyskano 
wiele różnych pomieszczeń, które zapewniły względne 
warunki kształcenia, chociaż do ideału jeszcze długo 
było daleko. Co więcej, braki istniały również w sfe-
rze materiałowej – nie było mebli, podstawowego wy-
posażenia biurowego, księgozbiorów dla bibliotek itp. 
Potrzebne materiały pozyskiwano z różnych części kra-
ju i z zagranicy, m.in. w formie darów. Doszło do tego, 
że władze UMCS, organizując inaugurację pierwszego 
roku akademickiego, zmuszone były wypożyczyć z Te-
atru Miejskiego granatowe kotary do dekoracji auli, zaś 
z ministerstwa – sztandary narodowe.

9 Dziesięć lat Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej w Lublinie. 1944–1954, 
red. A. Bielecki, Lublin 1954, s. 7, 13.

Mimo trudnych początków, atmosfera studiów była 
radosna. Warto tu zacytować słowa Alojzego Srogi, któ-
ry wspominał: 

Radość była jednakowa wśród profesorsko-asystenckiego ciała, 
jak i studenckiego plebsu, z każdego preparatu anatomicznego i zoo-
logicznego, z każdego statywu i każdej chłodnicy, z każdego nawet 
najbardziej obskurnego, ale dodatkowego budynku. stosunki na 
Uczelni były wtedy familiarne, profesorowie żyli w warunkach niewie-
le lepszych niż studenci, jedyną ich satysfakcją było wdzięczne au-
dytorium, łaknące wiedzy10.

Przez następnych 80 lat UMCS rozwijał się szybko 
i prężnie, tworząc nowe wydziały i kierunki. W bieżą-
cym 2024 r. Uczelnia obchodzi kolejny jubileusz swo-
jego istnienia. Do „setki” już niedaleko, pozostaje więc 
życzyć całej społeczności akademickiej co najmniej 
200 lat owocnej pracy i nauki.

Michał Kuchciak

10 A. sroga, Studenckie lata, Lublin 1966, s. 30.
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carnegie Hall w Nowym Jorku to jedno z naj-
bardziej znanych i prestiżowych miejsc kon-
certowych na świecie. Już sam widok przepięk-

nego wnętrza zapiera dech w piersiach – eleganckie 
detale architektoniczne, złote zdobienia i stylowa 
sala koncertowa robią ogromne wrażenie. Kiedy tyl-

Wielki artystyczny 
sukces prof. dr hab. 
Elwiry Śliwkiewicz-Cisak

ko wchodzi się do środka, od razu czuje się niesamo- 
wity klimat.

Niewielu artystów miało zaszczyt wystąpić w Car-
negie Hall. Pierwszym Polakiem, który tam zagrał, był 
znakomity pianista, polityk i dyplomata – Ignacy Jan 
Paderewski. Niedawno do tego grona dołączyli wybitni 
lubelscy akordeoniści: prof. Elwira Śliwkiewicz- Cisak 
i Franciszek Staniak (wychowanek Pani Profesor). Ze-
spół Classical Accordion Duo, który tworzą, zdobył naj-
wyższą lokatę na międzynarodowym konkursie muzyki 
klasycznej Golden Classical Music Awards 2023 w ka-
tegorii muzyki kameralnej. Nagrodą był recital duetu 
w Nowym Jorku podczas Koncertu Zwycięzców, któ-
ry odbył się 6 grudnia.

Koncert Classical Accordion Duo w Carnegie Hall 
był niezwykle udany i stanowił prawdziwą ucztę dla 
miłośników muzyki klasycznej. Akordeoniści zapre-
zentowali swoje umiejętności na najwyższym po-
ziomie. Rewelacyjnie się uzupełniali, tworząc dyna-
miczne linie melodyczne i świetne harmonie. Każdy 
z instrumentów był doskonale słyszalny, co two-
rzyło niepowtarzalne doznania dla publiczności. 
Wszystko to sprawiło, że koncert był wyjątkowym 
doświadczeniem i dostarczył słuchaczom wspania- 
łych wrażeń.

Po koncercie prof. Śliwkiewicz-Cisak powiedziała:

Występ w carnegie Hall był jednym z najbardziej niezapomnia-
nych przeżyć w moim życiu. to miejsce tchnie historią i kulturą. Kon-
certy, jakie się tam odbywają, są pełne pasji i doskonałości artystycz-
nej. Koniecznie chciałabym tam wrócić i ponownie cieszyć się tą 
magiczną atmosferą.Źr
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Prof. Elwira Śliwkiewicz-Cisak to akordeonistka, pe-
dagog, publicystka, animatorka kultury, propagator-
ka akordeonu i muzyki akordeonowej. Pełni funkcję 
zastępcy dyrektora Instytutu Muzyki UMCS. Od po-
nad 40 lat prowadzi aktywną działalność koncertową 
w kraju i poza jego granicami oraz działalność nauko-
wą i dydaktyczną. Jest współtwórczynią i organiza-
torką różnego rodzaju imprez muzycznych: festiwali, 
konkursów. To autorka publikacji z zakresu akorde-
onowej sztuki wykonawczej. Prof. Śliwkiewicz-Cisak 
należy do grona wiodących polskich akordeonistów. 
Koncertowała w Polsce, na Litwie, w Wielkiej Bryta-
nii, Niemczech, Stanach Zjednoczonych, Australii, we 
Włoszech, Francji, w Ukrainie. Często występuje z to-
warzyszeniem orkiestr symfonicznych i kameralnych 
oraz z chórami. Posiada w swoim repertuarze utwory 
solowe i kameralne wszystkich form i gatunków mu-
zycznych. Dokonała 35 prawykonań utworów muzyki 
współczesnej (w tym 10 dedykowanych akordeonistce).

W swojej pracy dydaktycznej dała się poznać jako wy-
bitny nauczyciel gry na akordeonie. Jej uczniowie i stu-
denci zostali ponad 250 razy nagrodzeni w kategoriach 
solistycznych i kameralnych. Prof. Śliwkiewicz-Cisak 
jest uznanym ekspertem i niekwestionowanym autory-
tetem naukowym i artystycznym w międzynardowym 
środowisku akademickim i artystycznym.

Z kolei Franciszek Staniak, współtworzący Classi-
cal Accordion Duo, kształci się w mistrzowskiej klasie 
w Ogólnokształcącej Szkole Muzycznej I i II st. im. Ka-
rola Lipińskiego w Lublinie. Jest laureatem ogólno-
polskich i międzynarodowych konkursów akordeo-
nowych, stypendystą Krajowego Funduszu na Rzecz 

Dzieci, otrzymał również stypendium Marszałka Wo-
jewództwa Lubelskiego i Prezydenta Miasta Lublin.

Classical Accordion Duo działa od dwóch lat.  
W repertuarze zespołu są zarówno kompozycje orygi-
nalne, skomponowane na ten skład instrumentalny, 
jak i transkrypcje muzyki klasycznej.

Jakub Cisak

  Prof.  elwira 
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Wydział  
Artystyczny

Sukcesy
Student Michał Miszczenkow zajął I miejsce w konkur-
sie „Konfrontacje Młodych Dyrygentów” podczas Uni-
wersyteckiego Forum Dyrygenckiego, które odbyło się 
w dn. 6–7 grudnia w Cieszynie. Dodatkowo otrzymał 
nagrodę specjalną dla najlepszego dyrygenta od Akade-
mickiej Orkiestry Kameralnej WSNE UŚ. Jego opieku-
nem była prof. szt. muz. Monika Mielko-Remiszewska.

konferencje
W dn. 7–8 grudnia w Europejskim Centrum Solidar-
ności w Gdańsku odbyła się ogólnopolska konferencja 
naukowa pt. „Spuścizny w zbiorach archiwalnych, mu-
zealnych i bibliotecznych”. Konferencję otworzyło wy-
stąpienie dr. hab. Krzysztofa Rumowskiego, prof. UMCS 
i Andrzeja Peciaka – wydawcy, kuratora Pracowni Badań 
nad Instytutem Literackim w Paryżu UMCS pt. Z Ma-
isons-Laffitte na wydawnicze salony – teki redakcyjne 
„Kultury” i „Zeszytów Historycznych”. Andrzej Peciak 
odniósł się do prac nad tytułowymi publikacjami z po-
zycji wydawcy, natomiast prof. Rumowski skoncentro-
wał się na omawianiu zagadnień graficzno-projekto-
wych wspólnie zrealizowanych wydawnictw.

wystawy
15 grudnia w Biurze Wystaw Artystycznych – Galerii Zamoj-
skiej odbył się wernisaż wystawy dr hab. szt. Alicji Kupiec, 
prof. UMCS pt. „CIEPŁO”. Prezentowane obiekty dotyczy-
ły tematu ściśle związanego z materią ceramiczną i proce-
sem jej kształtowania, powstawania i utrwalania. Wysta-
wę tworzyły formy przestrzenne, rzeźbiarskie, wywodzące 
się od przedmiotów podstawowych, budujących codzien-
ność. Ich charakter ma związek z przestrzenią ekspozycji 
mieszczącą się w zabytkowej kamienicy w centrum miasta.

5 grudnia w Galerii Wydziału Artystycznego odbył się 
wernisaż wystawy doktorantki mgr Renaty Marii Go-
gol pt. „漂 / Floating / Unosząc się”.

14 grudnia w Galerii Gardzienice odbył się wernisaż 
wystawy pt. „SEN PEŁEN FILMÓW”, będącej podsu-

mowaniem 20 lat pracy twórczej dr hab. Joanny Po-
lak. Kuratorem wystawy była Zuzanna Zubek-Gańska, 
a aranżacją światła zajął się Włodzimierz Janowski.

Wydział Biologii 
i Biotechnologii

doktoraty
Rada Naukowa Instytutu Nauk Biologicznych na po-
siedzeniu 20 grudnia nadała stopień naukowy doktora 
nauk biologicznych w dziedzinie nauk ścisłych i przy-
rodniczych w dyscyplinie nauki biologiczne mgr An-
nie Janickiej. Temat pracy: Struktura zasiedleń wierz-
chołkowej części źdźbeł trzciny pospolitej [Phragmites 
australis (Cav.) Trin. ex Steud.] przez gatunki z rodzaju 
Lipara Mg. na Polesiu Zachodnim i Wyżynie Lubelskiej. 
Promotor: dr hab. Paweł Buczyński, prof. UMCS. Re-
cenzenci: dr hab. Paweł Sienkiewicz, prof. UPP (Uni-
wersytet Przyrodniczy w Poznaniu) i dr hab. Agniesz-
ka Soszyńska, prof. UŁ (Uniwersytet Łódzki).

Rada Naukowa Instytutu Nauk Biologicznych na po-
siedzeniu 20 grudnia nadała stopień naukowy doktora 
nauk biologicznych w dziedzinie nauk ścisłych i przy-
rodniczych w dyscyplinie nauki biologiczne lek. med. 
Hannie Konkołowicz-Wołłoćko. Temat pracy: Nowa 
generacja nośnika tlenu jako ekwiwalentu hemoglobiny 
– ocena aktywności w stresie oksydacyjnym i z prepara-
tami krzepliwości. Promotor: dr hab. Waldemar Grze-
gorzewski, prof. UR (Uniwersytet Rzeszowski). Recen-
zenci: prof. dr hab. inż. Jadwiga Handzlik (Uniwersytet 
Jagielloński w Krakowie) i prof. dr hab. Mariusz Majew-
ski (Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie).

Rada Naukowa Instytutu Nauk Biologicznych na po-
siedzeniu 20 grudnia nadała stopień naukowy doktora 
nauk biologicznych w dziedzinie nauk ścisłych i przy-
rodniczych w dyscyplinie nauki biologiczne mgr. Ada-
mowi Tarkowskiemu. Temat pracy: Wpływ wybranych 
czynników środowiskowych na występowanie ważek 
(Odonata) na torfowiskach węglanowych Polski środ-
kowo-wschodniej. Promotor: dr hab. Paweł Buczyń-
ski, prof. UMCS. Recenzenci: dr hab. Marek Bunal-
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ski, prof. UPP (Uniwersytet Przyrodniczy w Poznaniu) 
i dr hab. inż. Krzysztof Górecki (Uniwersytet Przyrod-
niczy w Poznaniu).

Sukcesy
W konkursie na wspólne projekty badawcze pomiędzy 
Rzeczpospolitą Polską a Republiką Austrii, organizo-
wanym przez Narodową Agencję Wymiany Akademi-
ckiej, do finansowania zakwalifikowany został projekt 
dr. hab. Grzegorza Janusza, prof. UMCS, pracownika 
Katedry Biochemii i Biotechnologii. W skład zespołu 
ze strony polskiej weszły również dr hab. Anna Paw-
lik (z tej samej Katedry) oraz mgr Sylwia Stefanek (dok-
torantka Szkoły Doktorskiej Nauk Ścisłych i Przyrod-
niczych UMCS). W ramach projektu pt. „Grzybowe 
enzymy pomocnicze w rozkładzie ligniny (LDA) – ewo-
lucja, kinetyka i potencjał biotechnologiczny” naukow-
cy porównają właściwości katalityczne tych enzymów 
i wyjaśnią ich rolę w szlaku metabolicznym degrada-
cji ligniny. Projekt, na którego realizację zespół otrzy-
ma 29 600 zł, będzie trwał 24 miesiące.

Mgr Karolina Jaros, przygotowująca rozprawę doktor-
ską pod opieką dr hab. Małgorzaty Wójcik, prof. UMCS 
z Katedry Fizjologii Roślin i Biofizyki, uzyskała finan-
sowanie grantu z Research Council of Hasselt Univer-
sity w Belgii dzięki dwustronnej współpracy naukowej 
między UMCS a Hasselt University (projekt BOF24BL06 
– Bilateral Scientific Cooperation). W ramach projek-
tu pt. „The effect of biostimulants on the growth and 
physiological parameters of selected species of energy 
crops” odbędzie dwie trzymiesięczne wizyty stażowe 
w Hasselt University, gdzie będzie prowadziła badania 
mikroorganizmów endofitycznych oraz poziomu stre-
su oksydacyjnego w roślinach energetycznych uprawia-
nych na glebie zanieczyszczonej metalami. Całkowity 
budżet projektu, który będzie realizowany do kwiet-
nia 2025 r., to 14 900 euro.

wydarzenia
7 grudnia już po raz trzeci na Wydziale odbył się Dzień 
Studenckich Kół Naukowych. Podczas wydarzenia 
można było zapoznać się z ofertą ośmiu Studenckich 
Kół Naukowych: Biologów, Biochemików, Biotechno-
logów, Fitochemików, Mikrobiologów, Neurobiolo-
gów, Studenckiego Koła Fotografii Przyrodniczej oraz 

Koła Naukowego Animal – Plant Interaction Students’ 
Group (APIS). Członkowie Kół wraz z opiekunami po-
kazywali osobom odwiedzającym stoiska, jak wygląda 
ich praca i opowiadali o swoich planach na najbliższy 
czas. Uczestnicy wydarzenia mogli także wziąć udział 
w interesujących wykładach oraz sprawdzić swoją wie-
dzę w quizach.

12 grudnia w Zespole Szkół Elektronicznych w Lubli-
nie odbył się I etap festiwalu Explory – konkursu ucz-
niowskich projektów z zakresu szeroko rozumianej 
nauki i techniki. Projekty musiały być przygotowane 
z uwzględnieniem jednego z celów zrównoważonego 
rozwoju. Każdy projekt był oceniany przez niezależnych 
jurorów, wśród których znalazł się dr Piotr Waśko z In-
stytutu Nauk Biologicznych. Główną nagrodą, o jaką 
rywalizowali uczniowie, była akredytacja uprawnia-
jąca do uczestnictwa w regionalnym etapie konkursu.

13 grudnia miało miejsce kolejne spotkanie w ramach 
inicjatywy Instytutu Nauk Biologicznych pt. „Nauko-
we 60 minut” – cyklicznie odbywających się wykładów 
online z naukowcami o uznanym dorobku w kraju i za 
granicą oraz młodymi, obiecującymi badaczami. Goś-
ciem był dr hab. Paweł Buczyński, prof. UMCS z Ka-
tedry Zoologii i Ochrony Przyrody. Zaprezentował te-
mat: Jak zmiany klimatu wpływają na przyrodę Polski 
i Europy Środkowej? 

15 grudnia na Wydziale odbyło się uroczyste otwarcie 
wyjątkowego miejsca dedykowanego studentom. Dzię-
ki wsparciu firmy MEDISEPT w Bibliotece Nauk Biolo-
gicznych udało się stworzyć miejsce spotkań do wspól-
nej nauki oraz kreatywnego spędzania czasu. W ramach 
otrzymanego wsparcia zakupiono meble, a także lampki 
umożliwiające indywidualną pracę przy stołach w czy-
telni. W spotkaniu wzięły udział przedstawicielki fir-
my MEDISEPT – Patrycja Brewczak i Anna Tarczyń-
ska, dyrektor Biblioteki Głównej UMCS dr Bogusław 
Kasperek, pracownicy BNB, przedstawiciele Samorzą-
du Studentów oraz pracownicy i władze Wydziału i In-
stytutu. Czytelnia została odnowiona i zyskała świe-
że oblicze dzięki unikatowym batikom stworzonym 
przez mgr Iwonę Wydrę, kustosz BNB. Batik to pra-
dawna technika ozdabiania tkanin. U jej podstaw leży 
prosta zasada: wosk pszczeli oraz miejsca nim  pokryte 
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nie poddają się farbowaniu. Tkaninę pokrytą gorącym 
woskiem zanurza się w zimnej kąpieli barwiącej. Stwo-
rzone obrazy są unikatowe i nigdy nie powstają dwa 
takie same dzieła.

Tego samego dnia udało się zaprezentować jeszcze 
jedno pomieszczenie, które zostało wyremontowane 
z funduszy Instytutu i oddane do dyspozycji doktoran-
tom oraz studentom. W dawnej bibliotece wydziałowej 
(pokój 138B) powstało kilka stanowisk do cichej pracy.

19 grudnia odbyło się integracyjne spotkanie świątecz-
ne pt. „Christmas all around the World”. Podczas wy-
darzenia studenci zaprezentowali tradycje i zwyczaje 
związane z obchodzeniem świąt Bożego Narodzenia 
i Nowego Roku w różnych krajach: Mariia – w Ukrainie, 
Sara – w Iranie, Rafa – w Indonezjii oraz Eliza – w Pol-
sce. Uczestnicy mogli również delektować się smakiem 
tradycyjnych świątecznych potraw z różnych krajów. 
Spotkanie zorganizował Samorząd Studentów Wydzia-
łu Biologii i Biotechnologii i studenci zagraniczni Me-
dical Biology i Molecular Biology przy wsparciu władz 
Wydziału: dziekan dr hab. Joanny Czarneckiej, prof. 
UMCS i prodziekan ds. studenckich dr hab. Małgorza-
ty Wójcik, prof. UMCS.

20 grudnia w ramach cyklu „Naukowe 60 minut” 
w Galerii pod Palmą odbyło się spotkanie mające na 
celu podsumowanie i uroczyste zakończenie Roku En-
tomologii. Podczas wydarzenia dr Jacek Chobotow 
z Muzeum Zoologicznego przedstawił funkcje kolek-
cji entomologicznych i ich znaczenie w świecie nauki. 
Zaprezentowana została także część kolekcji entomo-
logicznej należącej do Instytutu Nauk Biologicznych. 
Spotkanie zorganizowali pracownicy Katedry Zoologii 
i Ochrony Przyrody oraz Muzeum Zoologicznego INB.

Wydział  
Chemii

doktoraty
17 listopada odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr Magdaleny Szaniawskiej. Temat pracy: Ba-
danie właściwości adsorpcyjnych i objętościowych sur-

faktantów niejonowych typu Kolliphor i ich mieszanin 
z berberyną. Promotor: dr hab. Katarzyna Szymczyk, 
prof. UMCS. Recenzenci: dr hab. inż. Urszula Bazylińska, 
prof. PWr (Politechnika Wrocławska) i dr hab. Jan Zawa-
ła, prof. IKiFP PAN (Instytut Katalizy i Fizykochemii Po-
wierzchni im. Jerzego Habera Polskiej Akademii Nauk). 
Rada Naukowa Instytutu Nauk Chemicznych na posie-
dzeniu 18 grudnia przyjęła uchwałę o nadaniu mgr Mag-
dalenie Szaniawskiej stopnia naukowego doktora nauk 
ścisłych i przyrodniczych w dyscyplinie nauki chemiczne.

22 listopada odbyła się publiczna obrona rozprawy 
doktorskiej mgr Eweliny Polskiej-Adach. Temat pra-
cy: Zastosowanie sorbentów różnego typu w procesie 
usuwania barwników kwasowych, reaktywnych i bez-
pośrednich z roztworów wodnych i ścieków. Promotor: 
dr hab. Monika Wawrzkiewicz, prof. UMCS. Recenzen-
ci: dr hab. inż. Filip Ciesielczyk, prof. PP (Politechnika 
Poznańska) i dr hab. Piotr Nowicki, prof. UAM (Uni-
wersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu). Rada 
Naukowa Instytutu Nauk Chemicznych na posiedze-
niu 18 grudnia przyjęła uchwałę o nadaniu mgr Ewe-
linie Polskiej-Adach stopnia naukowego doktora nauk 
ścisłych i przyrodniczych w dyscyplinie nauki che-
miczne i postanowiła wyróżnić rozprawę doktorską.

1 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr Agnieszki Lipke. Temat pracy: Właściwości 
spetroskopowe i biokatalityczne wybranych porfiryn im-
mobilizowanych w żelach krzemionkowych z dodatkiem 
surfaktantów. Promotor: prof. dr hab. Marek Majdan 
z Katedry Chemii Nieorganicznej. Recenzenci: dr hab. 
Renata Siedlecka, prof. PWr (Politechnika Wrocławska) 
i dr hab. Dariusz Wyrzykowski, prof. UG (Uniwersytet 
Gdański). Rada Naukowa Instytutu Nauk Chemicznych 
na posiedzeniu 18 grudnia przyjęła uchwałę o nadaniu 
mgr Agnieszce Lipke stopnia naukowego doktora nauk 
ścisłych i przyrodniczych w dyscyplinie nauki chemiczne.

4 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr Karoliny Puchalskiej. Temat pracy: Wy-
korzystanie procesów mechanochemicznych, hydroter-
malnych i mikrofalowych do preparatyki i modyfikacji 
materiałów kompozytowych oraz wybranych tlenków 
metali zdolnych do fotokatalitycznej degradacji barwni-
ków organicznych. Promotor: dr hab. Barbara Charmas, 
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prof. UMCS. Recenzenci: prof. dr hab. Wojciech Macyk 
(Uniwersytet Jagielloński w Krakowie), prof. dr hab. inż. 
Sylwia Mozia (Zachodniopomorski Uniwersytet Tech-
nologiczny w Szczecinie) i prof. dr hab. inż. Adriana 
Zaleska-Medynska (Uniwersytet Gdański). Rada Na-
ukowa Instytutu Nauk Chemicznych na posiedzeniu 
18 grudnia przyjęła uchwałę o nadaniu mgr Karolinie 
Puchalskiej stopnia naukowego doktora nauk ścisłych 
i przyrodniczych w dyscyplinie nauki chemiczne i po-
stanowiła wyróżnić rozprawę doktorską.

4 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Kacpra Przykazy. Temat pracy: Charakte-
rystyka fizykochemiczna i ocena biokompatybilności fil-
mów wybranych substancji bioaktywnych osadzonych na 
powierzchni PEEK lub PEEK/bioszkło. Promotor: dr hab. 
Agnieszka Wiącek, prof. UMCS. Promotor pomocni-
czy: dr hab. Małgorzata Jurak, prof. UMCS. Recenzenci: 
prof. dr n. med. i n. o zdr. inż. Marcin Sobczak (War-
szawski Uniwersytet Medyczny) i dr hab. Paweł Wydro, 
prof. UJ (Uniwersytet Jagielloński w Krakowie). Rada 
Naukowa Instytutu Nauk Chemicznych na posiedze-
niu 18 grudnia przyjęła uchwałę o nadaniu mgr. Kac-
prowi Przykazie stopnia naukowego doktora nauk ści-
słych i przyrodniczych w dyscyplinie nauki chemiczne 
i postanowiła wyróżnić rozprawę doktorską.

5 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Michała Chodkowskiego. Temat pracy: 
Otrzymywanie i badanie właściwości fizykochemicznych 
powłok i powierzchni hydrofobowych oraz funkcjonal-
nych z uwzględnieniem zastosowania techniki modyfi-
kacji plazmą. Promotor: dr hab. Konrad Terpiłowski, 
prof. UMCS. Recenzenci: dr hab. inż. Piotr Batys (Pol-
ska Akademia Nauk), prof. dr hab. inż. Krzysztof Kraw-
czyk (Politechnika Warszawska) i dr hab. inż. Izabela 
Polowczyk, prof. PWr (Politechnika Wrocławska). Rada 
Naukowa Instytutu Nauk Chemicznych na posiedzeniu 
18 grudnia przyjęła uchwałę o nadaniu mgr. Michałowi 
Chodkowskiemu stopnia naukowego doktora nauk ści-
słych i przyrodniczych w dyscyplinie nauki chemiczne.

Sukcesy
22 listopada w Instytucie Agrofizyki Polskiej Akademii 
Nauk podczas 54. Sesji Zgromadzenia Ogólnego PAN 
Oddział w Lublinie miało miejsce uroczyste wręcze-

nie nagród dla młodych naukowców za najlepszą pracę 
naukową opublikowaną w 2022 r. Wyróżnienie w ka-
tegorii nauki ścisłe i nauki o Ziemi otrzymały: dr Ju-
styna Bąk z Katedry Chemii Nieorganicznej (tytuł pra-
cy: Chitosan-Modified Biochars to Advance Research on 
Heavy Metal Ion Removal: Roles, Mechanism and Per-
spectives) i dr Dominika Fila z tej samej Katedry (tytuł 
pracy: Applicability of new sustainable and efficient al-
ginate-based composites for critical raw materials reco-
very: General composites fabrication optimization and 
adsorption performance evaluation).

Pięcioro naukowców z Instytutu Nauk Chemicznych zo-
stało wybranych na członków Komitetów Naukowych 
Polskiej Akademii Nauk w kadencji na lata 2024–2027. Do 
Komitetu Chemii Analitycznej dołączyli: prof. dr hab. Ry-
szard Dobrowolski, prof. dr hab. Małgorzata Grabarczyk, 
dr hab. Cecylia Wardak, prof. UMCS. Do Komitetu Che-
mii dołączył prof. dr hab. Janusz Ryczkowski, zaś do Ko-
mitetu Krystalografii – prof. dr hab. Anna Eugenia Kozioł.

konferencje
W dn. 28–30 listopada prof. dr hab. Patryk Oleszczuk, 
kierownik Katedry Radiochemii i Chemii Środowi-
skowej, uczestniczył w międzynarodowej konferencji 
naukowej 6th Global Conference: ESG Management 
& Sustainability, zorganizowanej w Seulu (Korea Po-
łudniowa) przez Korea University.

W dn. 28 listopada – 1 grudnia naukowcy z Katedry 
Zjawisk Międzyfazowych: dr hab. Konrad Terpiłowski, 
prof. UMCS, dr hab. Agnieszka Wiącek, prof. UMCS 
i dr hab. Małgorzata Jurak, prof. UMCS uczestniczyli 
w konferencji naukowej 21st Young Researchers’ Con-
ference, zorganizowanej w Belgradzie (Serbia).

W dn. 14–17 grudnia prof. dr hab. Mariusz Barczak, 
prof. UMCS z Katedry Chemii Teoretycznej wziął udział 
w sympozjum, zorganizowanym przez ibs.GRANADA 
w Grenadzie (Hiszpania), którego tematyką były za-
awansowane terapie i materiały biomedyczne. Profe-
sor uczestniczył także w spotkaniach na Uniwersytecie 
w Grenadzie w ramach międzynarodowej współpracy 
nad projektem pt. „Hydrożele usieciowane hierarchicz-
nie: projektowanie teoretyczne i doświadczalne dla za-
stosowań biomedycznych”.
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wydarzenia
19 grudnia odbyło się spotkanie opłatkowe, w któ-
rym uczestniczyli emerytowani pracownicy Wydzia-
łu. Zgromadzonych gości powitała dr hab. Beata Pod-
kościelna, prof. UMCS, przewodnicząca Lubelskiego 
Oddziału Polskiego Towarzystwa Chemicznego – głów-
nego organizatora spotkania. W swoim wystąpieniu 
nawiązała do roli, jaką PTChem przywiązuje do inte-
gracji środowiska chemików, nie zapominając również 
o tych, którzy zakończyli już swoją aktywność zawo-
dową. Podziękowała wszystkim za przybycie i złożyła 
świąteczne życzenia. Do życzeń przyłączyły się: pro-
rektor ds. studentów i jakości kształcenia prof. dr hab. 
Dorota Kołodyńska, dziekan prof. dr hab. Anna De-
ryło-Marczewska i dyrektor Instytutu Nauk Chemicz-
nych prof. dr hab. Małgorzata Grabarczyk. Prorektor 
przekazała emerytowanym pracownikom, profeso-
rom, pracownikom technicznym i administracyjnym 
życzenia od władz Uniwersytetu i podziękowania za 
wkład, jaki wnieśli w budowanie obecnej naukowej 
pozycji Wydziału. Potem przyszedł czas na tradycyj-
ny wigilijny poczęstunek. Opłatkowe spotkania eme-
rytowanych pracowników Wydziału mają już kilku-
letnią tradycję. Wszyscy uczestnicy wyrazili nadzieję, 
że będą kontynuowane.

Jolanta Narkiewicz-Michałek
Ryszard M. Janiuk

Wydział 
Ekonomiczny

doktoraty
16 listopada odbyła się publiczna obrona rozprawy 
doktorskiej mgr. Kamila Mazurkiewicza pt. Nierów-
ność wynagrodzeń w warunkach zróżnicowanego pozio-
mu zaawansowania technologicznego przedsiębiorstw 
produkcyjnych. Promotor: dr hab. Elżbieta Bukalska, 
prof. UMCS. Promotor pomocniczy: dr hab. Anna 
Wawryszuk-Misztal. Recenzenci: dr hab. Anna Rogoziń-
ska-Pawełczyk, prof. UŁ (Uniwersytet Łódzki) i dr hab. 
Arkadiusz Świadek, prof. UZ (Uniwersytet Zielonogór-
ski). 8 grudnia Rada Naukowa Instytutu Ekonomii i Fi-
nansów przyjęła uchwałę o nadaniu stopnia naukowego 

doktora mgr. Kamilowi Mazurkiewiczowi w dziedzinie 
nauk społecznych w dyscyplinie ekonomia i finanse.

7 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr inż. Katarzyny Budzyńskiej pt. Poten-
cjał i atrakcyjność inwestycyjna wybranych miast Pol-
ski dla sektora zewnętrznej obsługi biznesu. Promotor: 
prof. dr hab. Zbigniew Pastuszak. Promotor pomoc-
niczy: dr hab. Marcin Lipowski, prof. UMCS. Recen-
zenci: prof. dr hab. Andrzej Cieślik (Uniwersytet War-
szawski) i prof. dr hab. Hanna Godlewska-Majkowska 
(Szkoła Główna Handlowa w Warszawie). 15 grud-
nia Rada Naukowa Instytutu Ekonomii i Finansów 
przyjęła uchwałę o nadaniu stopnia naukowego dok-
tora mgr inż. Katarzynie Budzyńskiej w dziedzinie 
nauk społecznych w dyscyplinie ekonomia i finanse.

8 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Tomasza Pasierbowicza pt. Idea ekonomii 
współdzielenia na rynku ubezpieczeniowym na przykładzie 
peer-to-peer insurance. Promotor: dr hab. Teresa Bednar-
czyk, prof. UMCS. Promotor pomocniczy: dr Ada Do-
mańska. Recenzenci: dr hab. Robert Kurek (Uniwersytet 
Ekonomiczny we Wrocławiu), prof. dr hab. Jacek Lisow-
ski (Uniwersytet Ekonomiczny w Poznaniu) i prof. dr hab. 
Jan Monkiewicz (Politechnika Warszawska). Tego sa-
mego dnia Rada Naukowa Instytutu Ekonomii i Finan-
sów przyjęła uchwałę o nadaniu stopnia naukowego 
doktora mgr. Tomaszowi Pasierbowiczowi w dziedzinie 
nauk społecznych w dyscyplinie ekonomia i finanse.

11 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Andrzeja Borowskiego pt. Kształtowanie 
satysfakcji i zaangażowania pracowników administracji 
samorządowej. Promotor: prof. dr hab. Anna Rakowska. 
Promotor pomocniczy: dr Agnieszka Piasecka. Recen-
zenci: prof. dr hab. Dagmara Lewicka (Akademia Górni-
czo-Hutnicza w Krakowie) i dr hab. Anna Wziątek-Staś-
ko (Uniwersytet Jagielloński w Krakowie). 21 grudnia 
Rada Naukowa Instytutu Nauk o Zarządzaniu i Jakości 
przyjęła uchwałę o nadaniu stopnia naukowego doktora 
mgr. Andrzejowi Borowskiemu w dziedzinie nauk spo-
łecznych w dyscyplinie nauki o zarządzaniu i jakości.

15 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Pawła Domaradzkiego pt. Ekonomiczne 
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uwarunkowania dywersyfikacji działalności poprzez in-
ternacjonalizację na przykładzie polskich grup kapitało-
wych. Promotor: dr hab. Elżbieta Bukalska, prof. UMCS. 
Promotor pomocniczy: dr hab. Anna Wawryszuk- 
 -Misztal. Recenzenci: prof. dr hab. Maria Garncarczyk 
(Uniwersytet Jagielloński w Krakowie), prof. dr hab. 
Hanna Godlewska-Majkowska (Szkoła Główna Han-
dlowa w Warszawie) i dr hab. Marta Kluzek, prof. UEP 
(Uniwersytet Ekonomiczny w Poznaniu). Tego same-
go dnia Rada Naukowa Instytutu Ekonomii i Finan-
sów przyjęła uchwałę o nadaniu stopnia naukowego 
doktora mgr. Pawłowi Domaradzkiemu w dziedzinie 
nauk społecznych w dyscyplinie ekonomia i finanse.

15 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Jacka Jakubczaka pt. Bariery kulturowe wej-
ścia polskich przedsiębiorstw na rynek Chińskiej Repub-
liki Ludowej. Promotor: prof. dr hab. Anna Rakowska. 
Promotor pomocniczy: dr Dorota Chmielewska-Mu-
ciek. Recenzenci: dr hab. Katarzyna Gadomska-Lila, 
prof. US (Uniwersytet Szczeciński) i prof. dr hab. Al-
dona Glińska-Neweś (Uniwersytet Mikołaja Koperni-
ka w Toruniu). 21 grudnia Rada Naukowa Instytutu 
Nauk o Zarządzaniu i Jakości przyjęła uchwałę o na-
daniu stopnia naukowego doktora mgr. Jackowi Jakub-
czakowi w dziedzinie nauk społecznych w dyscyplinie 
nauki o zarządzaniu i jakości.

15 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Dariusza Dudka pt. Uwarunkowania reten-
cji klientów indywidualnych na rynku energii elektrycz-
nej. Promotor: dr hab. Marcin Lipowski, prof. UMCS. 
Promotor pomocniczy: dr hab. Ilona Lipowska. Recen-
zenci: prof. dr hab. Anna Dąbrowska (Szkoła Główna 
Handlowa w Warszawie) i dr hab. Edyta Ropuszyńska-
-Surma, prof. PWr (Politechnika Wrocławska). 21 grud-
nia Rada Naukowa Instytutu Nauk o Zarządzaniu i Ja-
kości przyjęła uchwałę o nadaniu stopnia naukowego 
doktora mgr. Dariuszowi Dudkowi w dziedzinie nauk 
społecznych w dyscyplinie nauki o zarządzaniu i jakości.

Sukcesy 
6 grudnia zasłużeni pracownicy Wydziału Ekonomicz-
nego otrzymali medale i odznaczenia państwowe oraz 
medale Komisji Edukacji Narodowej. Srebrnym Krzy-
żem Zasługi odznaczona została dr Ilona Skibińska-

-Fabrowska. Medal Srebrny za Długoletnią Służbę 
otrzymała dr Joanna Szafran. Medal Brązowy otrzy-
mały dr Katarzyna Twarowska-Mól oraz dr Anna Ta-
tarczak, która z rąk wojewody lubelskiego odebrała 
również Medal Komisji Edukacji Narodowej. Medale 
KEN otrzymali także: dr Jarosław Banaś, dr Grzegorz 
Kwiatkowski, dr Agnieszka Nóżka, dr Bożena Oleszko-
-Kurzyna, dr hab. Katarzyna Wójtowicz, prof. UMCS.

6 grudnia po raz kolejny przyznano wyróżnienia Homo 
Didacticus. W gronie pracowników reprezentujących 
Wydział Ekonomiczny znaleźli się: prof. dr hab. Zbi-
gniew Pastuszak, dr hab. Tomasz Białowąs, dr inż. Łu-
kasz Kański, dr Monika Jakubiak. W wydarzeniu wziął 
również udział dziekan dr hab. Mariusz Kicia.

Zostały powołane nowe członkinie Rady Młodych Na-
ukowców UMCS. Reprezentantką Instytutu Ekonomii 
i Finansów będzie dr Lyubov Klapkiv, natomiast Insty-
tut Nauk o Zarządzaniu i Jakości będą reprezentowały 
dr Monika Ratajczyk oraz dr Anna Tatarczak. 

konferencje 
W dn. 30 listopada – 1 grudnia na Wydziale odbyła się 
konferencja „Informatyka w Zarządzaniu”. Jej celem 
była prezentacja wyników badań nad wykorzystaniem 
systemów i technologii informacyjnych do wspomaga-
nia zarządzania w organizacjach biznesowych i pub-
licznych oraz transformacji w gospodarce i społeczeń-
stwie. Konferencja stworzyła forum wymiany osiągnięć 
naukowych oraz podejmowania wspólnych inicjatyw 
badawczych, a w dzień przed jej rozpoczęciem odbyło 
się seminarium doktoranckie „Academic writing”, które 
pozwoliło zgłębić młodym badaczom zasady publika-
cji artykułów w wysoko punktowanych czasopismach. 

wydarzenia 
19 grudnia odbyło się kolejne otwarte spotkanie Klubu 
Młodego Księgowego i Finansisty. Uczestnicy wysłu-
chali wykładu dr Marty Skowrońskiej pt. Opodatkowa-
nie najmu na cele mieszkaniowe – wybrane zagadnienia.

14 grudnia odbyło się spotkanie szkoleniowe z prof. dr hab. 
Ewą Lechman z Politechniki Gdańskiej dla pracowników 
badawczo-dydaktycznych obu instytutów oraz doktoran-
tów pn. „Nie taka trudna sztuka dobrego  publikowania”. 
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Szkolenie zostało podzielone na dwie części. Pierwsza 
koncentrowała się na kwestiach dotyczących publikacji 
artykułu w prestiżowym czasopiśmie naukowym. Poru-
szone zostały także zagadnienia związane z właściwym 
przygotowaniem zarówno odpowiedzi na recenzje, jak 
i cover letter. Druga część szkolenia dotyczyła publiko-
wania monografii w międzynarodowym wydawnictwie 
oraz strategii publikacyjnej w kontekście postępowań 
awansowych, grantów i stypendiów.

współpraca
Wydział Ekonomiczny podpisał umowę o współpracy 
z Georgian Technical University w Gruzji. W ramach 
kooperacji planowane są wymiany studenckie oraz ka-
dry naukowo-dydaktycznej i administracyjnej.

 
Wydział Filologiczny

doktoraty
22 listopada odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr Kamili Kwiatkowskiej pt. Językowe i prag-
matyczne kompetencje młodzieży polskiej ze Wschodu 
(na podstawie badań przeprowadzonych wśród studen-
tów) napisanej pod kierunkiem prof. dr. hab. Jana Ma-
zura. Recenzenci: dr hab. Aleksandra Achtelik, prof. UŚ 
(Uniwersytet Śląski) i dr hab. Beata Grochala-Woźniak, 
prof. UŁ (Uniwersytet Łódzki). Rada Naukowa Insty-
tutu Językoznawstwa i Literaturoznawstwa 13 grudnia 
przyjęła uchwałę o nadaniu mgr Kamili Kwiatkowskiej 
stopnia naukowego doktora nauk humanistycznych 
w dyscyplinie językoznawstwo.

6 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr Adrianny Urban-Rafałek pt. Zachowania 
językowe a percepcja słuchowa osób z autyzmem napi-
sanej pod kierunkiem dr. hab. Marka Kurkowskiego, 
prof. UMCS. Recenzenci: dr hab. Stanisław Milewski, 
prof. UG (Uniwersytet Gdański) i dr hab. Zdzisława Or-
łowska-Popek, prof. UKEN (Uniwersytet Komisji Edu-
kacji Narodowej w Krakowie). Rada Naukowa Instytutu 
Językoznawstwa i Literaturoznawstwa 13 grudnia przy-
jęła uchwałę o nadaniu mgr Adriannie Urban- Rafałek 

stopnia naukowego doktora nauk humanistycznych 
w dyscyplinie językoznawstwo.

Sukcesy
Prof. dr hab. Roman Lewicki oraz dr hab. Petar Soti-
row, prof. UMCS weszli w skład Komitetu Słowiano-
znawstwa Polskiej Akademii nauk (kadencja od 2024 r.). 
Prof. R. Lewicki (profesor emerytowany UMCS) pro-
wadzi badania z zakresu lingwistyki przekładu, lek-
sykografii przekładowej oraz językoznawstwa ogólne-
go. Jest to już jego trzecia kadencja w PAN. Natomiast 
prof. Petar Sotirow specjalizuje się w problematyce et-
nolingwistycznej i socjolingwistycznej oraz leksyko-
grafii dwujęzycznej.

W konkursie Polskiej Akademii Nauk Oddział w Lubli-
nie na najlepszą pracę naukową opublikowaną w 2022 r. 
w kategorii nauki humanistyczne i społeczne wyróżnie-
nie otrzymała dr Karolina Miłosz z Katedry Germani-
styki. Nagrodzona praca to dysertacja pt. Interlingua-
le Lakunen in Diskursen. Eine empirische Studie anhand 
von ausgewählten deutschen und polnischen Textbeispie-
len, wydana w Peter Lang Verlag.

Dr hab. Piotr Krzyżanowski, prof. UMCS z Katedry 
Semantyki, Pragmatyki i Teorii Języka został powoła-
ny do pełnienia funkcji pełnomocnika rektora ds. pro-
stego języka.

6 grudnia odbyła się uroczystość wręczenia pracowni-
kom UMCS odznaczeń państwowych i resortowych. 
W gronie odznaczonych znaleźli się także slawiści 
z Katedry Językoznawstwa Słowiańskiego. Dr hab. 
Ewa Białek, prof. UMCS została wyróżniona Meda-
lem Srebrnym za Długoletnią Służbę za wzorowe i wy-
jątkowo sumienne wykonywanie obowiązków wy-
nikających z pracy zawodowej. Natomiast dr hab. 
Marcin Kojder został odznaczony Medalem Komisji 
Edukacji Narodowej za szczególne zasługi dla oświaty  
i wychowania.

konferencje
W dn. 7–8 grudnia odbyło się międzynarodowe sympo-
zjum literaturoznawcze pt. „Poéticas de la literatura en 
España e Hispanoamérica en el siglo XXI”, zorganizo-
wane przez Katedrę Hispanistyki. Wzięli w nim udział 
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m.in. badacze z uniwersytetów w Sewilli,  Salamance, 
Granadzie, Nawarze, Lyonie, Krakowie i z Instytu-
tu Cervantesa w Warszawie. Z referatami wystąpi-
li: organizatorka konferencji dr hab. Mariola Pietrak, 
prof. UMCS, dr Anna Werman oraz studenci hispani-
styki: Bartłomiej Capała i Ernest Gumiela.

wydarzenia
12 grudnia ruszyła II odsłona festiwalu „Bliski Wschód”. 
Odbyło się wówczas spotkanie z młodym pokoleniem 
dramatopisarek i dramatopisarzy białoruskich pn. „Dra-
mat bez teatru”, które zorganizował oraz moderował 
prof. dr hab. Siergiej Kowalow, kierownik Katedry Li-
teraturoznawstwa Słowiańskiego. Słowo wstępne wy-
głosiła oraz później podsumowała spotkanie dr hab. 
Irina Lappo (Katedra Współczesnej Literatury i Kultu-
ry Polskiej). Dodatkowo w Centrum Kultury w Lubli-
nie można było obejrzeć spektakl pt. Komedia Judyty 
autorstwa S. Kowalowa w reżyserii Pawła Passiniego. 
To wspólny projekt polskiego teatru neTTheatre – Te-
atr w Sieci Powiązań oraz białoruskiej niezależnej gru-
py teatralnej Kupałowcy. Spektakl przedstawiono w ję-
zyku białoruskim z polskimi napisami.

12 grudnia w Centrum Kultury w Lublinie odbyło się 
spotkanie autorskie z dramatopisarzem białoruskim i za-
razem wykładowcą akademickim UMCS prof. dr. hab. 
Siergiejem Kowalowem. Podczas wydarzenia S. Ko-
walow opowiedział o książce w języku białoruskim 
pt. Łza Osiłka (Сляза Валата). W publikacji znalazły 
się młodzieńcze wiersze autora oraz dramat, który zo-
stał ukończony tuż przed pandemią.

Wydział Historii 
i Archeologii

wydarzenia
28 listopada wykład gościnny pt. From saints and scho-
lars to Christian barbarians: an exploration of changing 
perceptions towards the medieval Irish poprowadził 
dr Daryl Hendley Rooney. Uroczysty wstęp do wykła-
du wygłosił natomiast prof. dr hab. Andrzej Pleszczyń-
ski z Instytutu Historii. Dr Rooney jest historykiem, 

mediewistą, specjalistą w zakresie dzieł Geralda z Wa-
lii. Pracuje w wielokrotnie nagradzanym Little Muse-
um of Dublin, gdzie pełni funkcję kuratora i archiwi-
sty. Jest także adiunktem w Trinity College Dublin’s 
 ADAPT. Zainteresowani mogli wysłuchać ciekawych 
opowieści na temat świętych i uczonych chrześcijań-
skich barbarzyńców. Organizatorem wydarzenia była 
Katedra Historii Starożytnej i Średniowiecznej.

15 grudnia odbyło się spotkanie świąteczne, zorgani-
zowane przez członków Rady Wydziałowej Samorzą-
du Studentów. Podczas spotkania losowano niespo-
dzianki od świętego mikołaja oraz przeprowadzono 
konkurs dla uczestników i zbiórkę dla Stowarzyszenia 
„Psy z Bronic szukają domów”. W wydarzeniu wzię-
li udział m.in. studenci, członkowie kół naukowych, 
dziekan dr hab. Joanna Sobiesiak, prof. UMCS, pro-
dziekan prof. dr hab. Anna Zakościelna oraz pracow-
nicy naukowi: dr Marcin Szeliga z Instytutu Archeo-
logii, dr Anna Miączewska i dr hab. Tomisław Giergiel 
z Instytutu Historii.

13 grudnia odbył się wykład dla uczniów Szkoły 
Podstawowej nr 30 im. Króla Kazimierza Wielkie-
go w Lublinie, który wygłosił dr hab. Ireneusz Łuć, 
prof. UMCS z Katedry Historii Starożytnej i Średnio-
wiecznej. Prelegent poruszył wiele wątków związa-
nych z tematyką wojskowości. Wykład był połączony 
z prezentacją obrazującą m.in. uposażenie legionisty  
rzymskiego.

publikacje
Nakładem Wydawnictwa Sejmowego ukazała się książ-
ka pt. Wspaniała reforma. 250-lecie Komisji  Edukacji 
 Narodowej dr. hab. Mariusza Ausza, prof. UMCS 
z  Katedry Historii Społecznej i Edukacji. Publikacja 
wpisuje się w obchody rocznicy powstania KEN.

Ukazała się nowa książka prof. dr. hab. Jana Pomor-
skiego pt. Wobec Rosji i wojny na Ukrainie. Badanie opi-
nii publicznej w 12 państwach Trójmorza (wyniki zbior-
cze dla poszczególnych krajów). Publikacja otwiera serię 
„Raporty Instytutu Europy Środkowej”. Z informacji 
redakcji: „Oddajemy do rąk Czytelników pierwszy ra-
port z wyników przeprowadzonych w 2023 r. w Insty-
tucie Europy Środkowej w Lublinie (we współpracy 

https://www.tcd.ie/trinitylongroomhub/research/fellows/2018-19grad-fellows/daryl-hendley-rooney.php
https://www.facebook.com/people/Psy-z-Bronic-szukaj�-dom�w/100072160430866/
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z firmą badawczą NEUROHM) nad stosunkiem opi-
nii publicznej państw Trójmorza do Rosji i wojny na 
Ukrainie. Badanie prowadzone było metodą CAWI 
w dn. 1–13 lipca 2023 r. z uwzględnieniem pomiaru 
czasu reakcji respondentów (…), co pozwala uzyskać 
pogłębione dane co do rzeczywistych, a nie tylko de-
klarowanych postaw”.

naukowcy w mediach
27 listopada na antenie TVP Historia miała miejsce pre-
miera filmu Tam gdzie owce moje, tam i pasterz w re-
żyserii Tadeusza Doroszuka. To fabularyzowany do-
kument opowiadający o pacyfikacji we wsi Rudno, 
przeprowadzonej 30 maja 1940 r. w odwecie za śmierć 
w niewyjaśnionych okolicznościach folksdojcza z po-
bliskiej miejscowości. Niemcy rozstrzelali wówczas 
51 Polaków, w tym ks. Romana Ryczkowskiego, który 
próbował wstawić się za mieszkańcami. W przeprowa-
dzeniu pacyfikacji brały udział oddziały Selbstschutzu. 
W filmie w charakterze eksperta wystąpiła dr Renata  
Lesiakowska.

In memoriam
26 listopada zmarł prof. dr hab. Mykoła Grygorowicz 
Krykun, wybitny historyk i humanista, badacz dzie-
jów Ukrainy i dawnej Rzeczypospolitej, emerytowany 
profesor Uniwersytetu Lwowskiego im. Iwana Franki. 
Przez wiele lat współpracował z historykami z UMCS, 
a jego zasługi w tym względzie skłoniły Senat naszej 
Uczelni do nadania mu tytułu doktora honoris causa. 
Promotorem honorowego doktoratu był prof. dr hab. 
Henryk Gmiterek. Uroczystość odbyła się 24 paździer-
nika 2012 r. w auli dawnego Wydziału Humanistycz-
nego UMCS.

Wydział Matematyki, 
Fizyki i Informatyki

doktoraty
8 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr Luizy Pańczyk pt. Wybór optymalnych 
 L-statystyk w estymacji kwantyli. Promotor: dr hab. Ma-
riusz Bieniek, prof. UMCS. Recenzenci: prof. dr hab. Woj-

ciech Niemiro (Uniwersytet Warszawski), dr hab. inż. 
Andrzej Okolewski, prof. PŁ (Politechnika Łódzka) 
i dr hab. Agnieszka Goroncy, prof. UMK (Uniwersytet 
Mikołaja Kopernika w Toruniu). Rada Naukowa Insty-
tutu Matematyki na posiedzeniu 18 grudnia przyjęła 
uchwałę o nadaniu mgr Luizie Pańczyk stopnia nauko-
wego doktora w dziedzinie nauk ścisłych i przyrodni-
czych w dyscyplinie matematyka. 

13 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr inż. Lucyny Żurawek-Wyczesany pt. Struk-
tura krystalograficzna i elektronowa antymonenu na po-
wierzchni W(110). Promotor: prof. dr hab. Ryszard Zdyb. 
Recenzenci: prof. dr hab. Marek Nowicki (Uniwersy-
tet Wrocławski), prof. dr hab. Nika Spiridis (Państwo-
wa Akademia Nauk w Krakowie) i dr hab. inż. Barbara 
Kościelska, prof. PG (Politechnika Gdańska). Rada Na-
ukowa Instytutu Fizyki na posiedzeniu 18 grudnia przy-
jęła uchwałę o nadaniu mgr inż. Lucynie Żurawek-Wy-
czesany stopnia naukowego doktora w dziedzinie nauk 
ścisłych i przyrodniczych w dyscyplinie nauki fizyczne.

wydarzenia
28 listopada Wydział odwiedzili uczniowie V Liceum 
Ogólnokształcącego im. Marii Skłodowskiej-Curie 
w Lublinie. W ramach wizyty mgr Marek Wiśniewski 
przeprowadził zajęcia „Technologie sieciowe – warszta-
ty. Budowa i konfiguracja sieci komputerowej w symu-
latorze”. Goście zwiedzili także Muzeum Fizyki UMCS.

29 listopada odbyły się zajęcia dla uczniów I Liceum 
Ogólnokształcącego im. Władysława Broniewskiego 
w Świdniku. Dr Piotr Kowalski wygłosił wykłady: Czy 
statystykom można wierzyć? oraz Co matematyka ma 
wspólnego ze sztuczną inteligencją?

30 listopada odbył się wykład pt. Szepty Wszechświa-
ta. Wykład w ramach cyklu „Wszechświat znany i nie-
znany” wygłosił prof. dr hab. Marek Rogatko. Omówił 
fale grawitacyjne, pierwsze detekcje oraz to, kiedy po-
wstają. Prof. Rogatko opowiedział także o zderzeniach 
i zlewaniu się czarnych dziur, gwiazd neutronowych 
i zjawisku kilonowej produkcji pierwiastków ciężkich.

5 i 7 grudnia uczniowie Zespołu Szkół nr 2 im. Księ-
cia Pawła Karola Sanguszki w Lubartowie oraz Mię-
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dzynarodowego Liceum Ogólnokształcącego Paderew-
ski w Lublinie wzięli udział w zajęciach i wykładach, 
które poprowadził dr Jerzy Mycka.

14 grudnia uczniowie klasy o profilu inżynierskim Li-
ceum im. Jana III Sobieskiego w Lublinie wzięli udział 
w wykładzie oraz laboratorium „Świat nanotechnolo-
gii”. Zajęcia poprowadził prof. dr hab. Mariusz Krawiec.

14 grudnia wykład pt. O kwantach światła i elektronach – 
zjawisko fotoelektryczne z cyklu „Eksperyment na Nobla” 
wygłosił dr hab. Tomasz Kwapiński, prof. UMCS. Omó-
wił i zilustrował eksperymentami zjawisko fotoelektrycz-
ne zewnętrzne. Wykonał także przełomowe doświadcze-
nie Millikana potwierdzające słuszność teorii Einsteina.

20 grudnia na Wydziale odbyło się spotkanie dla en-
tuzjastów programowania w języku Java oraz techno-
logiach pokrewnych, zorganizowane przez organizację 
non-profit Lublin Java User Group (LJUG). 

Wydział Nauk 
o Ziemi i Gospodarki 
Przestrzennej 

Habilitacje
24 listopada Rada Naukowa Instytutu Geografii Spo-
łeczno-Ekonomicznej i Gospodarki Przestrzennej po 
zapoznaniu się z pełną dokumentacją, w tym z recen-
zjami oraz uchwałą Komisji Habilitacyjnej, której prze-
wodził prof. dr hab. Paweł Swianiewicz (Uniwersytet 
Przyrodniczy we Wrocławiu), nadała dr. Mirosławowi 
Krukowskiemu stopień naukowy doktora habilitowane-
go w dziedzinie nauk społecznych w dyscyplinie geo-
grafia społeczno-ekonomiczna i gospodarka przestrzen-
na. Osiągnięcie naukowe: monografia pt. Nieostrość 
w modelowaniu kartograficznym. Recenzenci osiągnię-
cia naukowego oraz całokształtu dorobku naukowego, 
dydaktycznego i organizacyjnego: prof. dr hab. Elżbie-
ta Bielecka (Wojskowa Akademia Techniczna w War-
szawie), dr hab. Dariusz Gotlib (Politechnika Warszaw-
ska), dr hab. Jan Kazak (Uniwersytet Przyrodniczy we 
Wrocławiu) i dr hab. Zenon Kozieł (Uniwersytet Mi-
kołaja Kopernika w Toruniu).

doktoraty
4 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr inż. Doroty Ilony Dymek. Temat pracy: 
Włączenie świadczeń ekosystemowych do programowania 
zrównoważonego rozwoju. Promotor: dr hab. Bogusława 
Baran-Zgłobicka, prof. UMCS. Recenzenci: dr hab. Sylwia 
Kulczyk, prof. UW (Uniwersytet Warszawski) i dr hab. 
Mariusz Kistowski, prof. UG (Uniwersytet Gdański). Rada 
Naukowa Instytutu Geografii Społeczno-Ekonomicznej 
i Gospodarki Przestrzennej na posiedzeniu 4 grudnia 
nadała mgr inż. Dorocie Ilonie Dymek stopień nauko-
wy doktora nauk społecznych w dyscyplinie geogra-
fia społeczno-ekonomiczna i gospodarka przestrzenna. 

6 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr inż. Jolanty Jóźwik. Temat pracy: Przesłan-
ki miejskości i rola nadawania statusu miasta w rozwoju 
jednostek osadniczych we współczesnej Polsce. Promo-
tor: dr hab. Wojciech Janicki, prof. UMCS. Recenzenci: 
dr hab. Barbara Konecka-Szydłowska, prof. UAM (Uni-
wersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu) i dr hab. 
Robert Szmytkie, prof. UWr (Uniwersytet Wrocławski). 
Rada Naukowa Instytutu Geografii Społeczno-Eko-
nomicznej i Gospodarki Przestrzennej na posiedzeniu 
6 grudnia nadała mgr inż. Jolancie Jóźwik stopień na-
ukowy doktora nauk społecznych w dyscyplinie geogra-
fia społeczno-ekonomiczna i gospodarka przestrzenna.

Sukcesy
Pracownicy Wydziału zostali wybrani na członków 
dwóch komitetów naukowych PAN na kadencję 2024–
–2027. W Komitecie Badań Czwartorzędu zasiądą: 
prof. dr hab. Radosław Dobrowolski, prof. dr hab.  Maria 
Łanczont, prof. dr hab. Irena Agnieszka Pidek, dr hab. 
Sławomir Terpiłowski, prof. UMCS, dr hab. Paweł Zie-
liński, prof. UMCS, a w Komitecie Nauk Geograficz-
nych: prof. dr hab. Radosław Dobrowolski, prof. dr hab. 
Maria Łanczont, prof. dr hab. Tomasz Komornicki, 
prof. dr hab. Wojciech Zgłobicki.

Prof. dr hab. Maria Łanczont (Instytut Nauk o Ziemi 
i Środowisku) 15 grudnia otrzymała dyplom Honorowe-
go Członka Towarzystwa Przyjaciół Nauk w Przemyślu. 

6 grudnia odbył się IV Dzień Jakości Kształcenia. W czasie 
wydarzenia zostały wręczone dyplomy Homo Didacticus.  
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Wśród wyróżnionych znaleźli się: dr Małgorzata Te-
lecka, dr Piotr Bartmiński i dr Krzysztof Bartoszek.

wydarzenia
W ostatnim czasie odbyły się kolejne odczyty Oddzia-
łu Lubelskiego Polskiego Towarzystwa Geograficznego. 
30 listopada mgr Stanisław Kusiak wygłosił prelekcję 
pt. Szwejkowanie po Podkarpaciu, a 14 grudnia odbył 
się odczyt pt. Slow life według Muminków, czyli 40 dni 
fińskiego szczęścia, który wygłosili dr hab. Paweł Zieliń-
ski, prof. UMCS i Monika Zielińska. Ostatni w 2023 r. 
odczyt miał miejsce 21 grudnia i nosił tytuł Realiza-
cja monitoringu kriosfery w ramach programów CRIOS 
i SPILOD podczas XXXI Wyprawy Polarnej UMCS. 
Wygłosili go: dr hab. Piotr Zagórski, prof. UMCS, 
dr Sara Lehman-Konera oraz studenci geoinforma-
tyki: inż. Maja Potęga, inż. Michał Jarocki, inż. Ad-
rian Szałkowski. Było to wspólne posiedzenie OL PTG 
oraz Klubu Polarnego PTG i Lubelskiego Towarzystwa  
Naukowego.

naukowcy w mediach
W mediach pojawiło się dużo relacji z dwóch wydarzeń 
zorganizowanych na Wydziale: 1500. Odczytu Oddzia-
łu Lubelskiego Polskiego Towarzystwa Geograficzne-
go, a także wystawy zdjęć dr. hab. Piotra Zagórskiego, 
prof. UMCS pt. „Barwy Arktyki – Spitsbergen”. Linki 
do tych informacji można znaleźć na stronie Wydzia-
łu w zakładce „Promocja”.

Wydział Pedagogiki 
i Psychologii

doktoraty
13 listopada odbyła się publiczna obrona rozprawy 
doktorskiej mgr Anny Kopacz-Fus. Tytuł pracy: Zacho-
wania zdrowotne a dyspozycje podmiotowe studentów 
lubelskich uczelni wyższych. Promotor: prof. dr hab. Ja-
nusz Kirenko. Promotor pomocniczy: dr Urszula Olej-
nik. Recenzenci: dr hab. Elżbieta Rutkowska, prof. AB 
(Akademia Bialska) i dr hab. Jarosław Bąbka, prof. UZ 
(Uniwersytet Zielonogórski). Rada Naukowa Instytutu 
Pedagogiki na posiedzeniu 18 grudnia przyjęła uchwa-

łę o nadaniu mgr Annie Kopacz-Fus stopnia naukowe-
go doktora w dziedzinie nauk społecznych w dyscypli-
nie pedagogika.

27 listopada odbyła się publiczna obrona rozprawy 
doktorskiej mgr Joanny Rusinkiewicz. Tytuł pracy: 
Autopercepcja kompetencji osobistych i profesjonalnych 
nauczycieli przedmiotów ogólnokształcących i zawodo-
wych do pracy z młodzieżą. Promotor: dr hab. Agniesz-
ka Lewicka-Zelent, prof. UMCS. Promotor pomocni-
czy: dr Wojciech Czerski. Recenzenci: prof. dr  hab. 
Jolanta Szempruch (Uniwersytet Rzeszowski) i dr hab. 
Joanna Łukasik, prof. UP (Uniwersytet Pedagogicz-
ny w Krakowie). Rada Naukowa Instytutu Pedagogi-
ki na posiedzeniu 18 grudnia przyjęła uchwałę o na-
daniu mgr Joannie Rusinkiewicz stopnia naukowego 
doktora w dziedzinie nauk społecznych w dyscypli-
nie pedagogika.

Sukcesy
13 grudnia w Iwano-Frankowsku odbyła się  uroczy-
stość wręczenia dyplomu Proffesor Honoris Causa 
Przykarpackiego Uniwersytetu Narodowego im. Wasy-
la Stefanyka prof. dr hab. Mariji Czepil z Katedry Pe-
dagogiki Pracy i Andragogiki. Profesor od lat promu-
je współpracę między UMCS a uczelniami z Ukrainy. 
Dzięki jej zaangażowaniu wielu naszych pracowników 
odbywało staże w ośrodkach ukraińskich, a także po-
wstało wiele wspólnych publikacji naukowych i dydak-
tycznych obejmujących swoją problematyką: przygo-
towanie zawodowe młodych dorosłych, współczesne 
teorie wychowania, aksjologiczne aspekty wychowa-
nia, działalność wychowawczą nauczycieli, wycho-
wanie dzieci i młodzieży w polskiej i ukraińskiej my-
śli pedagogicznej.

Wydział Politologii 
i Dziennikarstwa

Sukcesy
Jakub Zgłobicki, student I roku bezpieczeństwa naro-
dowego, zajął III miejsce w finale VI Międzynarodowej 
Olimpiady Geopolitycznej, która została zorganizowa-
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na 1 grudnia przez Polskie Towarzystwo Geopolityczne 
na Uniwersytecie Komisji Edukacji Narodowej w Kra-
kowie. Otrzymał również Złotą Odznakę za Zasługi 
dla Geopolityki Polskiej.

Dr Andrzej Demczuk i dr Julita Rybczyńska z Katedry 
Międzynarodowych Stosunków Politycznych zdoby-
li dofinansowanie w wysokości 16 230 zł brutto w ra-
mach III edycji konkursu Prezydenta Miasta Lublin na 
wsparcie rozwoju i umiędzynarodowienia lubelskie-
go ośrodka akademickiego pn. „Visiting Professors in 
Lublin”. Zwycięski projekt otrzyma środki finansowe 
na organizację wizyty prof. Marka J. Rozella, dziekana 
prestiżowej amerykańskiej uczelni Schar School of Po-
licy and Government (George Mason University), spe-
cjalizującej się w studiach nad bezpieczeństwem, któ-
rej kadrę akademicką stanowią m.in. byli dyrektorzy 
CIA i FBI. Projekt będzie realizowany przez Instytut 
Stosunków Międzynarodowych UMCS i Amerykańskie 
Centrum Edukacji i Biznesu American Corner UMCS.

konferencje
Dr hab. Małgorzata Stępnik, prof. UMCS z Katedry Ko-
munikacji Medialnej wzięła udział w międzynarodowej 
konferencji naukowej „Contatti artistici polacco-italia-
ni 1944–1980” („Polsko-włoskie kontakty artystyczne 
1944–1980”). 28 listopada na Uniwersytecie La Sapien-
za w Rzymie wygłosiła referat pt. ’Ascolto i silenzi del-
la terra…’ ll motivo dello sterminio nelle opere di Wal-
ter Lazzaro (1914–1989). Przewodniczyła również części 
obrad poświęconej współczesnemu teatrowi. Tegorocz-
na konferencja koncentrowała się na badaniu polsko-
-włoskich relacji artystycznych po II wojnie światowej.

W dn. 30 listopada – 1 grudnia prof. dr hab. Maria Mar-
czewska-Rytko, kierownik Katedry Ruchów Politycz-
nych i Badań Etnicznych uczestniczyła w IV między-
narodowej konferencji naukowej z politologii religii, 
zorganizowanej przez Uniwersytet Kardynała Stefa-
na Wyszyńskiego w Warszawie. W tegorocznej od-
słonie konferencji pt. „Nowy, jeszcze lepszy świat… 
Nadzieja wiary a nadzieja polityki” zaprezentowała 
referat pt. Zjawisko migracji w ujęciu papieży Benedyk-
ta XVI i Franciszka, w którym zawarła część wyników 
badań uzyskanych w ramach realizacji grantu Akademii 
Brytyjskiej „When States Fail: Forced Displacement, 

Religious Diplomacy and Human Security in the Eastern 
Orthodox World”, kierowanego przez prof. Luciana 
Leusteana z Aston University.

Dr hab. Małgorzata Podolak, prof. UMCS i dr Marta 
Michalczuk-Wlizło z Katedry Systemów Politycznych 
i Praw Człowieka uczestniczyły w II Seminarium Ge-
bethnerowskim pt. „Wybory – Konstytucja – Rząd”, któ-
re odbyło się 4 grudnia na Uniwersytecie Warszawskim.

7 grudnia w murach Wydziału odbyła się konferencja 
naukowa pt. „Czy granice są chwilowym odbiciem siły 
państwa? Problem terytorium i granicy państwa we 
współczesnej myśli politycznej”. Motywem przewod-
nim wydarzenia był szeroko rozumiany problem tery-
torium i granicy w myśli politycznej polskiej i świato-
wej, w wymiarze instytucjonalnym, ale też społecznym 
i ekonomicznym. Wygłoszono 28 referatów. Głównym 
organizatorem konferencji była Katedra Myśli Politycz-
nej i Komunikowania Politycznego.

15 grudnia w formule zdalnej odbyła się ogólnopolska 
konferencja naukowa pt. „Popkultura poza kontekstem 
4.0”, zorganizowana przez Koło Naukowe Medialno-
-Popkulturowe „Produktywni” i WPiD. Oficjalnego po-
witania uczestników dokonały: przewodnicząca Koła 
lic. Jagienka Chyż, opiekun Koła dr Justyna Maguś oraz 
prodziekan ds. studenckich dr hab. Małgorzata Adamik-  
-Szysiak, prof. UMCS. W wydarzeniu wzięło udział po-
nad 50 uczestników z 19 ośrodków akademickich w Pol-
sce. Podczas konferencji wygłoszono łącznie 44 wystą-
pienia w ramach 11 paneli tematycznych. Organizowane 
cyklicznie wydarzenie stanowi wyjątkową okazję do 
analizy zjawisk zachodzących w obrębie szeroko poję-
tej popkultury, uwzględniając wnioski płynące z ba-
dań oferowanych przez różne dyscypliny naukowe.

wydarzenia 
5 grudnia w Bibliotece Narodowej w Warszawie odbyła 
się promocja reprintu teki redakcyjnej „Zeszytów Hi-
storycznych” nr 3 z 1963 r., który ukazał się nakładem 
Pracowni Badań nad Instytutem Literackim w Paryżu 
UMCS oraz Instytutu Literackiego w Paryżu. Spotka-
nie z autorami wprowadzenia do reprintu, prof. Sławo-
mirem M. Nowinowskim i prof. Rafałem Stobieckim, 
poprowadziła prof. Iwona Hofman, dyrektor Instytutu 
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Nauk o Komunikacji Społecznej i Mediach. Rozmowa 
dotyczyła m.in. początków pisma, a także jego rozwoju 
z uwzględnieniem krajobrazu periodyków  historycznych 
na emigracji. W spotkaniu udział wzięli także repre-
zentanci Pracowni: dr Ewelina Górka, dr Justyna Ma-
guś oraz red. Andrzej Peciak.

7 grudnia odbył się pierwszy w bieżącym roku akade-
mickim webinar w ramach nowej edycji cyklu „Hory-
zonty Edukacji Medialnej Informacyjnej i Cyfrowej”, 
organizowanego przez Katedrę Informatologii, Biblio-
logii i Edukacji Medialnej. Gościem hybrydowego spot-
kania był dr Przemysław Krysiński z Instytutu Badań 
Informacji i Komunikacji UMK, który wygłosił wykład 
pt. Smart city jako przestrzeń dzielenia się wiedzą i infor-
macją. Podczas wykładu prelegent zaprezentował ewo-
lucję i wzrost roli bibliotek w inteligentnym mieście.

19 grudnia odbyło się spotkanie filmowo-dyskusyjne 
pt. „Avengers a doktryny polityczne”, które poprowa-
dził dziekan dr hab. Wojciech Ziętara, prof. UMCS. 
Wydarzenie zostało zorganizowane przez Koło Ru-
chów Politycznych i Badań Etnicznych.

publikacje 
W najnowszym numerze czasopisma „Przegląd Sejmo-
wy”, nr 5(178)/2023 (200 punktów według wykazu cza-
sopism MEiN), ukazał się artykuł naukowy pt. Noweli-
zacja Kodeksu wyborczego w styczniu 2023 r. Przyczynek 
do dyskusji o frekwencji wyborczej w Polsce autorstwa 
prof. dr hab. Marzeny Cichosz (Uniwersytet Wrocławski) 
oraz dr Marty Michalczuk-Wlizło i dr hab. Małgorzaty 
Podolak, prof. UMCS z Katedry Systemów Politycznych 
i Praw Człowieka. Celem artykułu jest analiza przyję-
tych rozwiązań w kontekście dotychczasowej prakty-
ki politycznej i decyzji wyborców osadzona w nurcie 
badań instytucjonalno-funkcjonalnych.

W czasopiśmie „Kultura Współczesna. Teorie. Inter-
pretacje. Praktyka”, nr 2(122)/2023 (70 punktów we-
dług wykazu czasopism MEiN), ukazał się artykuł 
dr Agnieszki Ziętek z Katedry Administracji Publicznej 
pt. Mieszkańcy i lokalni aktywiści jako eksperci. Wstęp-
na charakterystyka zjawiska. Przeprowadzone w arty-
kule analizy koncentrują się na zjawisku eksperckości 
na poziomie lokalnym, przede wszystkim w odniesie-

niu do mieszkańców oraz osób zaangażowanych w lo-
kalne procesy decyzyjne.

Wydział Prawa 
i Administracji

doktoraty
6 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Jarosława Kowalskiego. Temat pracy: Ewo-
lucja mechanizmu kontrolnego w porządku Europejskiej 
Konwencji Praw Człowieka. Analiza teoretycznopraw-
na. Promotor: dr hab. Bartosz Liżewski, prof. UMCS. 
Recenzenci: dr hab. Sebastian Sykuna, prof. UG (Uni-
wersytet Gdański), dr hab. Sławomir Tkacz, prof. UŚ 
(Uniwersytet Śląski) i dr hab. Marcin Wiącek, prof. UW 
(Uniwersytet Warszawski). Na posiedzeniu 13 grud-
nia Rada Naukowa Instytutu Nauk Prawnych podję-
ła uchwałę o nadaniu mgr. Jarosławowi Kowalskiemu 
stopnia naukowego doktora w dziedzinie nauk społecz-
nych w dyscyplinie nauki prawne.

11 grudnia odbyła się publiczna obrona rozprawy dok-
torskiej mgr. Macieja Błotnickiego. Temat pracy: Prawno-
karna ochrona pieniędzy, papierów wartościowych i innych 
środków płatniczych na gruncie art. 310 k.k. Promotor: 
prof. dr hab. Marek Kulik. Recenzenci: prof. dr hab. An-
drzej Sakowicz (Uniwersytet w Białymstoku) i dr hab. 
Tomasz Oczkowski, prof. UMK (Uniwersytet Miko-
łaja Kopernika w Toruniu). Na posiedzeniu 13 grud-
nia Rada Naukowa Instytutu Nauk Prawnych podjęła 
uchwałę o nadaniu mgr. Maciejowi Błotnickiemu stop-
nia naukowego doktora w dziedzinie nauk społecznych 
w dyscyplinie nauki prawne.

Sukcesy
6 grudnia podczas IV Dnia Jakości Kształcenia prorek-
tor ds. studentów i jakości kształcenia prof. dr hab. Do-
rota Kołodyńska wręczyła wyróżnienia Homo Didacti-
cus dla nauczycieli akademickich najlepiej ocenionych 
przez studentów w semestrze letnim 2022/2023. W spot-
kaniu uczestniczyła także dziekan prof. dr hab. Anna 
Przyborowska-Klimczak. Wyróżnieni zostali następu-
jący pracownicy Wydziału: dr hab. Sławomir  Patyra, 
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prof. UMCS (Katedra Prawa Konstytucyjnego), dr Do-
rota Lebowa (Katedra Prawa Administracyjnego i Na-
uki o Administracji), dr Olimpia Marcewicz-Kochnio 
(Katedra Postępowania Cywilnego i Międzynarodo-
wego Prawa Handlowego), dr Hubert Mielnik (Kate-
dra Historii Państwa i Prawa), dr Krzysztof Wala (Kate-
dra Prawa Karnego i Kryminologii) oraz mgr Wojciech 
Szczotka (Katedra Prawa Cywilnego), który został wy-
różniony już po raz trzeci.

13 grudnia dr Tomasz Drab z Katedry Prawa Unii Eu-
ropejskiej za pracę doktorską pt. Niebezpieczeństwo 
wprowadzenia w błąd jako przesłanka naruszenia unij-
nego znaku towarowego otrzymał wyróżnienie Ministra 
Edukacji i Nauki w XXI edycji konkursu zorganizowa-
nego przez Urząd Patentowy RP na najlepszą pracę na-
ukową na temat własności intelektualnej. 

15 grudnia odbyła się uroczysta gala finałowa X edycji 
Ogólnopolskiego Konkursu z Publicznego Prawa Go-
spodarczego „Szafirowe Paragrafy”, zorganizowanego 
przez Katedrę Prawa Administracyjnego i Nauki o Ad-
ministracji UMCS, Europejskie Stowarzyszenie Stu-
dentów Prawa ELSA Lublin oraz Kancelarię Prawną 
Filipek & Kamiński Sp.k. Przewodniczącym jury był 
prof. dr hab. Marian Zdyb, a członkami: dr hab. Ag-
nieszka Żywicka, prof. UJK, dr Grzegorz Lubeńczuk, 
dr Agnieszka Wołoszyn-Cichocka, dr Eliza Komierzyń-
ska-Orlińska i dr Hanna Spasowska-Czarny. Jury po 
naradzie i uwzględnieniu szczegółowych ocen w pię-
ciu kategoriach (merytoryczność, ogólne wrażenie, lo-
gika wywodu, umiejętność argumentacji, kreatywność 
prezentacji) ustaliło następującą kolejność laureatów: 
I miejsce – Patryk Bytnar, II miejsce – Kinga Ciesiel-
ska, III miejsce – Maciej Cieśliński (wszyscy są studen-
tami UMCS). Laureatom przyznano nagrody w postaci 
płatnych praktyk w Kancelarii Prawnej Filipek & Ka-
miński Sp.k., a także nagrody książkowe.

konferencje
4 grudnia w formule online odbyło się XV Lubelskie 
Seminarium Karnistyczne pt. „Groźba w prawie kar-
nym”, zorganizowane przez Katedrę Prawa Karne-
go i Kryminologii. Otwarcia Seminarium i przywita-
nia jego uczestników dokonała dziekan prof. dr hab. 
Anna Przyborowska-Klimczak. Referaty wygłosili m.in.: 

dr Anna Fermus-Bobowiec i dr Mariola Szewczak-Daniel 
– Groźba bezprawna w ustawodawstwie obowiązującym 
na ziemiach polskich do 1918 roku; dr Marta Mozgawa-
-Saj – Ujęcie przestępstwa groźby karalnej w polskich ko-
deksach karnych (1932, 1969 i 1997 r.) i ich projektach; 
dr hab. Katarzyna Nazar, prof. UMCS – Analiza usta-
wowych znamion przestępstwa groźby karalnej; dr Piotr 
Poniatowski i dr Krzysztof Wala – Groźba karalna – 
problematyka zbiegu przepisów; dr Patrycja Kozłowska-
-Kalisz – Zagadnienia wymiaru kary i innych środków 
wobec sprawców groźby karalnej; mgr Maciej Błotnicki 
i mgr Patrycja Palichleb – Tryb ścigania przestępstwa 
groźby karalnej; prof. dr hab. Marek Mozgawa – Defi-
nicja groźby bezprawnej (art. 115 § 12 k.k.) –  wybrane 
zagadnienia; prof. dr hab. Marek Kulik – Odpowiedzial-
ność za groźbę karalną w wybranych państwach euro-
pejskich; dr hab. Aneta Michalska-Warias, prof. UMCS 
– Odpowiedzialność karna za groźbę bezprawną w pra-
wie angielskim i amerykańskim; prof. dr hab. Magda-
lena Budyn-Kulik – Groźba w ujęciu psychologicznym; 
dr Agnieszka Szczekala – Groźba w prawie cywilnym.

15 grudnia odbyła się Ogólnopolska Konferencja Na-
ukowa pt. „Prawo konfliktów zbrojnych w ujęciu histo-
rycznym i współczesnym”, zorganizowana przez Sek-
cję Prawa Publicznego Studenckiego Koła Naukowego 
Prawników UMCS. Celem Konferencji było przedsta-
wienie prawa konfliktów zbrojnych obejmującego pra-
wa przeciwwojenne, wojenne i humanitarne. Wprowa-
dzenie do tematyki konferencji wygłosiła dziekan prof. 
dr hab. Anna Przyborowska-Klimczak. Konferencja od-
była się w trybie hybrydowym.

wydarzenia
7 grudnia Studenckie Koło Naukowe Prawników UMCS 
zorganizowało wyjście do Archiwum Państwowego 
w Lublinie. W programie było zwiedzanie i lekcje spe-
cjalistyczne. Wydarzenie to było okazją do poznania 
dziejów stanowienia i stosowania prawa, historii wy-
miaru sprawiedliwości i Lublina.

18 grudnia odbyły się warsztaty z prawa rzymskiego – 
prawa spadkowego, zorganizowane przez Koło Nauko-
we Prawa Rzymskiego UMCS. Warsztaty prowadził 
dr Bartosz Zalewski z Katedry Doktryn Polityczno-
-Prawnych i Prawa Rzymskiego.
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Do tej pory przyjmowało się, że Chór Akademicki 
Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej powstał 
w 1949 r. Kwerenda pozwoliła jednak ustalić, że 

istniał on (lub pewne jego zalążki) już dużo wcześniej, 
ponieważ najwcześniejsza wzmianka o jego działal-
ności, na jaką natrafiłem, pochodzi z kwietnia 1945 r. 
Mowa tu o ogłoszeniu ówczesnego rektora UMCS prof. 
Henryka Raabego, który wzywał wszystkich człon-
ków Chóru na obowiązkową próbę z okazji akademii 
3 maja1. O istnieniu Chóru Akademickiego UMCS przed 
1949 r. świadczą również inne dokumenty z lat 1946– 
–19482. Niewątpliwie był to zatem pierwszy zespół re-
prezentacyjny Uczelni.

Został założony z inicjatywy prof. Adama Wyleżyń-
skiego, byłego rektora Konserwatorium Wileńskiego, 
oraz grupy studentów. Pierwszym dyrygentem był Je-
rzy Daszkiewicz, a prezesem Władysław Kozina. Próby 
początkowo odbywały się na Wydziale Farmaceutycz-
nym. Niestety już w pierwszych latach funkcjonowania 
Chórowi groziło widmo likwidacji. Tak wynika z pisma 
rektora UMCS prof. Henryka Raabego, skierowanego do 
Ministerstwa Oświaty, w którym zwracał się z prośbą 
o zwiększenie kwot pieniędzy przekazywanych Uczel-
ni, co pozwoliłoby na opłacenie gaży prof. A. Wyleżyń-
skiego ze środków budżetowych, a nie jak dotychczas 

1 Archiwum UMcs (dalej: AUMcs), Sekretariat, sygn. s 501, Ogłoszenie rektora 
UMcs prof. H. Raabego z IV 1945 r. o obowiązkowej próbie chóru Akademickiego.

2 Mam tutaj na myśli przede wszystkim m.in. pismo rektora UMcs prof. H. Rab-
bego z 17 II 1948 r., w którym pada stwierdzenie, że chór istnieje od półtora roku. 
są też rachunki i zestawienia rachunkowe chóru Akademickiego UMcs z 3 XII 
1946 r. i 10 XII 1947 r.; AUMcs, Akademickie Centrum Kultury, sygn. 22.

Powstanie i dzieje 
Chóru Akademickiego 
UMCS

– z kwot ryczałtowanych na podstawie otrzymanych 
kredytów na wydatki osobowe. Rektor podkreślił, że 
Chór stanowi „poważny i niemal jedyny dotąd ośrodek 
życia artystycznego młodzieży akademickiej”3. Resort 
szkolnictwa przeznaczył stosowne fundusze, co pozwo-
liło na dalsze funkcjonowanie Chóru.

Na podstawie zachowanej dokumentacji można wy-
wnioskować, że początkowo tworzyła go niewielka gru-
pa osób. Prorektor prof. Józef Parnas zwracał uwagę, 
że na zakładaną liczbę 80 chórzystów zgłosiło się jedy-
nie 6 (stan na 17 listopada 1949 r.). Pewnym punktem 
odniesienia dla władz Uczelni były dość dobrze zor-
ganizowane chóry Katolickiego Uniwersytetu Lubel-
skiego oraz Studium Przygotowawczego (liczący około 
60 osób). Prof. J. Parnas kilkukrotnie kierował komu-
nikaty do młodzieży akademickiej oraz pracowników 
o zaangażowanie się w działalność Chóru Akademickie-
go, szczególnie do osób, które miały już tego rodzaju 
doświadczenie oraz posiadały umiejętności wokalne4.

Rekrutacja postępowała dość sprawnie, ponieważ już 
miesiąc później prof. Maria Turnau-Morawska (pełnią-
ca funkcję kuratora Chóru) informowała, że liczebność 
zespołu wzrosła do ponad 60 osób. Grupę tę stanowi-
li przede wszystkim studenci Wydziału Farmaceutycz-
nego UMCS oraz Akademii Lekarskiej. Chór był więc 
wspólny dla obu lubelskich uczelni (stąd być może 

3 Ibidem, Pismo rektora UMcs prof. Henryka Rabbego do Ministerstwa 
Oświaty z 17 II 1948 r.

4 Ibidem, Pismo prorektora prof. Józefa Parnasa do różnych organizacji stu-
denckich z 17 XI 1949 r.
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w obiegu funkcjonowały też inne jego nazwy, tj. Aka-
demicki Chór Mieszany UMCS lub Chór Akademicki 
UMCS i Akademii Lekarskiej w Lublinie). Dodatkową 
motywację do wstąpienia w szeregi Chóru stanowił 
fakt, że sprawy związane z życiem studenckim i oso-
bistym gorliwych jego członków miały być załatwia-
ne „w pierwszej kolejności”5.

W połowie stycznia 1950 r. w Chórze śpiewało już 
81 osób. Najwięcej chórzystów studiowało na Wydzia-
łach: Lekarskim (29) i Farmaceutycznym (20). Mniej na-
tomiast było studentów z Wydziałów: Przyrodniczego 
(13), Prawnego (8), Weterynaryjnego (6) i Rolnego (4). 
Ponadto w zespole występował tylko jeden pracow-
nik administracyjny Uczelni. Sporym problemem dla 
J. Dauszkiewicza oraz jego podopiecznych było nieregu-
larne uczestnictwo członków Chóru w próbach, które 
odbywały się dwa razy w tygodniu. Chór Akademicki 
UMCS opanował w tym czasie kilka utworów, które 
stanowiły jego początkowy repertuar. Były to: Między-
narodówka, Pieśń Studentów, Pieśń Młodzieżowa oraz 
dwie piosenki o charakterze ludowym6. We wczesnym 
okresie funkcjonowania występował jedynie na uczel-
nianych uroczystościach takich jak: Dzień Kobiet, aka-

5 Ibidem, Pismo prof. Marii turnau-Morawskiej do studentów i pracowni-
ków z 7 XII 1949 r.; Pismo prorektora prof. Józefa Parnasa do Rektora Akademii 
Lekarskiej z 3 II 1950 r.

6 Ibidem, sprawozdanie z działalności chóru Akademickiego UMcs i Akad. Lek. 
za okres od 22 XI 1949 do 15 I 1950 r.

demia pierwszomajowa, inauguracja roku akademickie-
go czy uroczystość nadania tytułów doktorów honoris 
causa państwu Joliot-Curie7.

Powstanie w 1950 r. Akademii Medycznej z Wydziałów 
Farmaceutycznego i Lekarskiego UMCS spowodowało, 
że Chór nadal pozostawał wspólny dla obu uczelni. Nie 
trwało to jednak długo, ponieważ już rok później za-
równo Akademia Medyczna, jak i UMCS dysponowa-
li własnymi reprezentacyjnymi zespołami muzyczny-
mi. Kolejne lata sprawiły, że Chór Akademicki UMCS 
zaczął występować nie tylko na terenie Lubelszczyzny 
(m.in. koncerty w Lublinie, w zakładach fabrycznych 
i PGR), ale również w całym kraju. W 1951 r. Chór zajął 
pierwsze miejsce w eliminacjach lokalnych do zawodów 
ogólnopolskich. Pierwszy poważny laur został zdobyty 
podczas Festiwalu Zespołów Studenckich w Krakowie, 
gdzie zajął trzecie miejsce, zdobył nagrodę Ministra 
Szkolnictwa Wyższego, a także dostąpił zaszczytu zapre-
zentowania się krakowskiej publiczności podczas uro-
czystego koncertu dla laureatów konkursu na Wawelu8.

Równie pomyślnie przebiegały lata 1952–1953. Liczba 
członków zespołu zwiększyła się do 140 osób, powięk-
szony został repertuar, a co za tym idzie –  wzrosła  liczba 

7 Ibidem, Pismo prorektora prof. J. Parnasa do pracowników i studentów 
z 9 marca 1950 r.

8 Ibidem, Odpis krótkiej kroniki Akademickiego chóru Mieszanego Uniwer-
sytetu Marii curie-skłodowskiej w Lublinie.

  chór UMcs w latach 50.
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występów. Podobnie jak przed rokiem, tak i w 1952 r., 
Chór zajął trzecie miejsce podczas kolejnego Festiwalu 
Zespołów Studenckich we Wrocławiu. Rada Naczelna 
Zrzeszenia Studentów Polskich wyróżniła i wytypowa-
ła go do udziału w Międzynarodowym Festiwalu Stu-
dentów, który miał miejsce w sierpniu 1953 r.

Nic nie zapowiadało poważnych problemów w funk-
cjonowaniu Chóru Akademickiego UMCS w latach 
1954–1969. Niestety w 1954 r. zespół praktycznie prze-
stał istnieć, co spowodowane było wyodrębnieniem 
się z UMCS Wyższej Szkoły Rolniczej. Większa część 
chórzystów z Wydziałów Rolnego i Weterynaryjne-
go postanowiła (przy cichym poparciu organizatora 
i pierwszego rektora WSR prof. Bogdana Dobrzańskie-
go) zaprzestać uczestniczenia w próbach i założyć nowy 
chór. Reaktywacja zespołu muzycznego UMCS nastą-
piła dzięki Tadeuszowi Chyle, który w 1957 r. założył 
Chór „Arion”. Swoje funkcje pełnił on do 1964 r., kie-
dy to ze względu na brak środków finansowych mu-
siał zawiesić działalność. Spowodowało to kolejną prze-
rwę w pracy Chóru Akademickiego UMCS do 1969 r.9

Wznowienie działalności zespołu nastąpiło w paź-
dzierniku 1969 r. za sprawą dwójki studentów: Kazi-
mierza Górskiego (studenta muzykologii KUL) i Janu-
sza Krebsa (studenta anglistyki UMCS) przy wsparciu 
ówczesnego prorektora UMCS prof. Wiesława Skrzyd-

9 45 lat Chóru Akademickiego im. Jadwigi Czerwińskiej Uniwersytetu Ma-
rii Curie-Skłodowskiej, oprac. P. tefelski, Lublin 1994, s. 6–7.

ły. W latach 1972–1974 zwierzchnictwo nad Chórem 
przejęli Jadwiga Czerwińska i Stanisław Dąbek (od 
1973 r. J. Czerwińska samodzielnie). Zespół liczył wte-
dy 70 osób i w większości byli to studenci wychowa-
nia muzycznego10.

Przejęcie Chóru Akademickiego UMCS przez J. Czer-
wińską (przy pomocy ze strony Mieczysława Pomor-
skiego i Wiesławy Gąsowskiej) sprawiło, że zespół 
zaczął odnosić sukcesy zarówno w kraju, jak i poza 
jego granicami. Do największych należy zaliczyć za-
jęcie pierwszego miejsca na Międzynarodowym Mło-
dzieżowym Festiwalu Chóralnym w belgijskim Neerpelt 
w 1974 r., a także wyróżnienia na festiwalu w Llan-
gollen (1975) i Gorycji (1978). Podczas drugiego z wy-
mienionych festiwali uplasował się na drugiej pozycji 
w kategorii chórów mieszanych w repertuarze folklo-
rystycznym i na czwartym miejscu w programie pio-
senek polifonicznych. Ważnym aspektem w tym cza-
sie było również podjęcie współpracy z Filharmonią 
Lubelską, co wiązało się z poszerzeniem spektrum ar-
tystycznego o muzykę klasyczną, m.in. IX Symfonię 
d-moll Ludwiga van Beethovena, Pory roku Josepha 
Haydna, Mszę c-moll Wolfganga Amadeusza Mozar-
ta i wiele innych11.

Niewątpliwym ciosem dla chórzystów była infor-
macja o śmierci J. Czerwińskiej (13 września 1980 r.). 
Z racji tego, że była to osoba niezwykle zasłużona dla 
zespołu, postanowiono, że Chór Akademicki UMCS 
będzie nosił jej imię. W okresie 1980–1981 kierowni-
kiem był Karol Borsuk. Wyjeżdżał m.in. na koncerty 
do Berlina Zachodniego, gdzie zdobywał z Chórem ko-
lejne wyróżnienia (niestety nie wiadomo, jakie były to 
sukcesy). Wiosną 1982 r. nastąpiła kolejna zmiana na 
stanowisku kierownika Chóru. Została nim Andrea Ja-
worska, która miała za sobą kurs pod okiem jednego 
z najlepszych ówcześnie dyrygentów na świecie – Zol-
tana Kodaly’ego. Znajomość twórczości madziarskich 
kompozytorów pozwoliła na rozszerzenie repertuaru 
Chóru o muzykę węgierską12.

Kolejnym przełomowym momentem w historii Chóru 
Akademickiego UMCS było objęcie nad nim kierowni-

10 Ibidem, s. 7; AUMcs, Akademickie Centrum Kultury, sygn. 23, Krótki zarys 
działalności chóru Akademickiego UMcs w latach 1969–1975.

11 45 lat Chóru Akademickiego im. Jadwigi Czerwińskiej…, s. 8.
12 Ibidem, s. 8–10.

  chór UMcs na festiwalu w Llangollen (20 lipca 1975 r.)
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ctwa w 1985 r. przez absolwentkę Akademii Muzycznej 
im. Fryderyka Chopina w Warszawie – Urszulę Bobryk. 
To właśnie pod jej przewodnictwem zespół osiągnął naj-
większe sukcesy, do których bez wątpienia można za-
liczyć tournée we Włoszech, Grecji, Francji, RFN oraz 
w Wielkiej Brytanii w latach 1986–1989. Pozwoliło to 
na nawiązanie szeregu kontaktów o charakterze mię-
dzynarodowym z przedstawicielami różnych organi-
zacji oraz stowarzyszeń m.in. Gene Brooksem – sekre-
tarzem American Choral Directors Association, Patdą 
de la Torre – szefem Międzynarodowej Agencji Arty-
stycznej „INTROPA”, prof. dr. Theodorem Kanitzerem 
– prezesem Towarzystwa Austriacko-Polskiego i preze-
sem Towarzystwa Chopinowskiego w Austrii czy Willia-
mem Waterhouse’em – generalnym sekretarzem Royal 
School of Church Music w Wielkiej Brytanii. Kontakty 
te okazały się przydatne m.in. podczas organizowania 
tras koncertowych13.

W kolejnych latach do jednych z najważniejszych wy-
różnień, jakie otrzymał Chór, należy zaliczyć nagro-
dę specjalną na festiwalu „Legnica Cantat” w 1990 r., 
pierwszą nagrodę podczas Ogólnopolskiego Festiwa-
lu Pieśni Religijnej w Rumii w 1991 r., a także pierw-
sze miejsce na festiwalu w Moers Repelen w 1992 r14.

Następne sukcesy Chóru to: pierwsze miejsce w kon-
kursie chóralnym w Vaasa w 1998 r., pierwsze miejsce 
w konkursie w Fort Lauderdale w 1999 r., zdobycie Zło-
tego Medalu na festiwalu w Prevezie w 2000 r., a także 
uzyskanie Grand Prix w konkursie w Brück w 2001 r.15 
Warto też odnotować, że prof. Urszula Bobryk zosta-
ła dwukrotnie wyróżniona w kategorii osobowość ar-
tystyczna i najlepszy dyrygent w 1992 i 1999 r., kolej-
no na konkursach w Niemczech i USA16.

Obecnie Chór Akademicki UMCS im. Jadwigi Czer-
wińskiej (poza uczestnictwem w różnego rodzaju wyda-
rzeniach akademickich, państwowych czy w koncertach 
krajowych i zagranicznych) jest współorganizatorem 
Ogólnopolskiego Programu Rozwoju Chórów Szkolnych 
„Śpiewająca Polska”, realizowanego przy współpracy 

13 AUMcs, Akademickie Centrum Kultury, sygn. 23, sprawozdanie z działal-
ności chóru Akademickiego UMcs w latach 1986–1988.

14 45 lat Chóru Akademickiego im. Jadwigi Czerwińskiej…, s. 11.
15 AUMcs, Akademickie Centrum Kultury, sygn. 27, Broszura informacyjna 

dot. historii i działalności chóru Akademickiego UMcs.
16 https://www.umcs.pl/pl/osiagniecia,8670.htm (dostęp: 18.07.2023).

z Ministerstwem Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
oraz z organizatorem Międzynarodowego Festiwalu 
Chórów Miast Partnerskich Miasta Lublin17.

Bartłomiej Gryta

17 https://www.umcs.pl/pl/o-chorze,8667.htm#page-2 (dostęp: 18.07.2023).

  Uroczystość pogrzebowa Jadwigi czerwińskiej (17 września 1980 r.)

  Inauguracja roku akademickiego 1981/1982
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Przed Chórem Akademickim UMCS kolejny pięk-
ny jubileusz. To dobra okazja do podsumowań. Za-
cznijmy więc od przypomnienia momentu, kiedy to 
właśnie Pani została jego kierownikiem.

Mało kto zdaje sobie sprawę, że początki dzia-
łalności naszego Chóru sięgają 1945 r., kiedy 
to został powołany. Jednak swoją działalność 

artystyczno-koncertową rozpoczął w 1949 r. i tę datę 
uznajemy oficjalnie za czas jego powstania. Ja jestem 
związana z Chórem od 1985 r., wtedy powierzono mi 
funkcję dyrygenta i kierownika artystycznego. Celem 
moich działań stało się podniesienie dotychczasowe-
go poziomu zespołu. Chciałam nadać mu odpowied-
nią rangę i umożliwić współzawodnictwo zarówno na 
szczeblu krajowym, jak i międzynarodowym. Zaczęli-
śmy wówczas aktywnie współpracować z Filharmonią 
Lubelską. Na naszym koncie mamy wykonanie wielu 
wielkich dzieł oratoryjnych autorstwa m.in. Jana Seba-
stiana Bacha, Wolfganga Amadeusza Mozarta, Ludwika 
van Beethovena, Wojciecha Kilara, Martína Palmerie-
go. Koncertujemy w kraju i poza jego granicami. Brali-
śmy i nadal bierzemy udział w prestiżowych konkursach 
chóralnych, np. we Francji, Włoszech, w Niemczech, 
Grecji, Hiszpanii, Wielkiej Brytanii, Turcji, Izraelu, 
Stanach Zjednoczonych. Za pracę z Chórem zostałam 
dwukrotnie wyróżniona jako osobowość artystyczna 
i najlepszy dyrygent na konkursach w Moers-Repelen 
w Niemczech (1992 r.) i w USA (1999 r.).

Wspomniała Pani, że działalność Chóru była niejed-
nokrotnie nagradzana podczas prestiżowych kon-

Z miłości do muzyki
Rozmowa z prof. dr hab. Urszulą Bobryk 
– kierownikiem artystycznym Chóru 
Akademickiego UMCS im. Jadwigi 
Czerwińskiej

kursów i festiwali organizowanych w wielu europej-
skich krajach i nie tylko. Którą z tych nagród uważa 
Pani za najważniejszą?
Pierwsze dwa wyróżnienia Chór pod moim kierowni-
ctwem zdobył w Legnicy w 1990 r., a następnie w Ru-
mii w 1991 r. Konkursy te pozwoliły sprawdzić, jaki 
poziom prezentujemy. 

Uważam, że naszym największym osiągnięciem 
jest nagroda, którą zdobyliśmy w 1999 r. w Stanach 
Zjednoczonych – zaproszono nas na Międzynaro-
dowy Konkurs Chóralny w Fort Lauderdale, pod-
czas którego występowało 18 chórów z całego świa-
ta. Otrzymaliśmy Grand Prix, a ja indywidualnie 
zostałam wyróżniona jako osobowość artystyczna. 
To było ukoronowanie naszej pracy. Należy podkre-
ślić, że nagroda została nam przyznana nie tylko za 
wysoki poziom, ale przede wszystkim za wykonanie 
Psalmu 150, specjalnie napisanego przez amerykań-
skiego kompozytora Allena Koepke’go. Każdy chór 
musiał wykonać ten utwór. Interpretacja, emisja, in-
tonacja – to wszystko złożyło się na najwyższą notę  
dla naszego zespołu.

Niezwykle ważną i cenną dla mnie nagrodą, któ-
rą otrzymałam indywidualnie, jest Złoty Medal „Za-
służony Kulturze Gloria Artis”. Przyznawany jest on 
osobom szczególnie wyróżniającym się w dziedzinie 
twórczości artystycznej, działalności kulturalnej lub 
ochronie kultury i dziedzictwa narodowego. Odzna-
czenie to w czerwcu 2019 r. wręczyła mi Agnieszka Ko-
mar-Morawska, dyrektor Departamentu Narodowych 
Instytucji Kultury MKiDN.
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Mogłaby Pani opowiedzieć o koncertach Chóru, któ-
re szczególnie utkwiły Pani w pamięci?
Bardzo miło wspominam dwa koncerty, które odby-
ły się z okazji 70-lecia Chóru. Podczas jednego z nich 
miało miejsce prawykonanie oratorium Caelum et Ter-
ra Romualda Twardowskiego – utworu napisanego spe-
cjalnie na naszą prośbę. Koncert odbył się w Filharmo-
nii Lubelskiej. Wzięli w nim udział: orkiestra, soliści 
oraz kompozytor. Było to dla nas wielkie święto, bo nie 
tylko kompozytor był zadowolony, ale również pub-
liczność. Po koncercie dostaliśmy owacje na stojąco. 
Dopełnieniem świętowania 70-lecia Chóru i 35-lecia 
mojej pracy artystycznej było również prawykonanie 
utworu Leszka Możdżera Metamorphoseon (Metamor-
fozy), wybitnego polskiego pianisty jazzowego (wcześ-

niej klasycznego). Koncert z jego udziałem był wyjąt-
kowy. Praca z tak wielkim, znakomitym artystą, jakim 
jest Leszek Możdżer, była dla nas wszystkich ogromną 
przyjemnością i wyróżnieniem.

Warto też wspomnieć o koncercie, który wykonali-
śmy 9 maja 2023 r. w Oratorium Marianum Uniwer-
sytetu Wrocławskiego w ramach międzynarodowej 
konferencji naukowej pt. „Trybut dla prof. Stanisława 
Hałasa i 30. rocznica Pracowni Geologii Izotopowej 
i Geoekologii”. Muszę przyznać, że muzyka sakralna 
jest mi najbliższa. 

Miło wspominam również nasz występ z 2022 r. i pra-
wykonanie III Symfonii Lubelskiej Eduardo Frigattiego 
z Brazylii, który pracuje w Instytucie Muzyki UMCS. 
Partie solowe wykonywali kontratenor Piotr Olech 
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i  Małgorzata Rodek. Był to trudny koncert dla laika-
-słuchacza (dużo dysonansów, kakofonii), ale myślę, że 
wielu osobom przyniósł niezwykłe doznania muzyczne.

Przez wszystkie lata naszej działalności tych koncertów 
były setki, jeśli nie tysiące. Byliśmy niemal w każdym za-
kątku Europy, m.in. we Włoszech, Francji, w Anglii, Skan-
dynawii, Niemczech, Litwie, Bułgarii, Turcji, Australii.

Do Chóru Akademickiego UMCS, jak wskazuje jego 
nazwa, należą przede wszystkim studenci. Jakie wy-
magania należy spełnić, by zostać chórzystą?
Chórzysta-student nie musi posiadać wybitnych umie-
jętności wokalnych, ale powinien być wrażliwy na mu-
zykę. I to staram się wydobyć z tych młodych ludzi. 
Aby zostać chórzystą, trzeba mieć odrobinę talentu, 
pasji, chęci, słuchu, wrażliwości i miłości do muzyki.

Na początku października każdy zainteresowany musi 
przejść przesłuchanie. Droga do tego, by zostać chó-
rzystą, jest długa. Co roku do Chóru dołączają nowi 
studenci. Nie wszyscy znają nuty, nie każdy ma umie-
jętności wokalne, nie wszyscy dobrze słyszą. Na po-
czątku jest rok adaptacji w Chórze. Działa grupa przy-
gotowawcza, z którą pracuję razem z moją asystentką. 
Prowadzimy próby wokalne i przygotowujemy do wy-
stępów. Osoby z tej grupy z reguły nie biorą udziału 
w koncertach, ale są oczywiście wyjątki. Pojawiają się 
bowiem niezwykłe osobowości i czasem szybciej po-
dejmuję decyzję o przyjęciu kogoś do grupy koncertu-
jącej. Przykładem jest student z Wydziału Matematy-
ki, Fizyki i Informatyki, który miał genialną pamięć 
i słuch, ale nie znał nut. Śpiewaliśmy wtedy Requiem 
d-moll Mozarta. On usłyszał ten utwór na dwóch pró-
bach i powiedział, że chce go zaśpiewać. Odpowiedzia-
łam, że przecież jeszcze nie zna nut, a on stwierdził: 
„Ale już znam ten utwór”.

Próby odbywają się trzy razy w tygodniu i trwają trzy 
godziny. Mamy do dyspozycji piękną salę w Stołówce 
Akademickiej „Trójka”. Jest wyposażona w pulpity, pia-
nino, sprzęt, na którym możemy ćwiczyć. Podczas prób 
pracujemy nad emisją głosu, intonacją i interpretacją. 

Każdego roku po trzech albo pięciu latach studiów 
chórzyści kończą studia i wyjeżdżają. Zmienia się skład 
zespołu. Trzeba wprowadzać nowe osoby i rozpoczy-
nać naukę od podstaw. Warto podkreślić, że w naszym 
zespole są również chórzyści będący już po studiach. 
Jest też kilku doktorów, którzy nadal z nami śpiewają.

Liczba osób w Chórze się zmienia. Na 70-lecie śpie-
wało 70 chórzystów. W czasie pandemii ponad 120 
osób. W tej chwili liczba uczestników zmniejszyła się, 
ale mimo wszystko to bardzo duża grupa. Te liczby 
świadczą o tym, że ludzie potrzebują kontaktu z dru-
gim człowiekiem, ze sztuką, z muzyką.

Nie możemy nie wspomnieć o tym, że jest Pani także 
pracownikiem naukowym, dydaktykiem i badaczem 
na Wydziale Artystycznym UMCS. Prosimy opowie-
dzieć, jak wyglądała droga, która doprowadziła do 
miejsca, w którym znajduje się Pani obecnie?
Pracuję na UMCS od 1983 r. W 1985 r. objęłam kie-
rownictwo artystyczne Chóru Akademickiego i pro-
wadzę go do dziś. Tytuł naukowy profesora otrzyma-
łam w 2002 r., a stanowisko profesora zwyczajnego 
w 2005 r. Prowadzę badania naukowe nad prawyko-
naniami, wykonaniami i interpretacją utworów wcześ-
niej niewykonywanych.

Jestem kierownikiem Katedry Chóralistyki i Kształ-
cenia Wokalnego. Prowadzę zajęcia ze studentami 
z dyrygentury chóralnej. W latach 2001–2005 pełni-
łam funkcję dyrektora Instytutu Muzyki na Wydziale 
Artystycznym, od 2005 do 2012 r. przez dwie kaden-
cje byłam dziekanem tego Wydziału, a w latach 2012– 
–2020 sprawowałam funkcję prorektora ds. studenckich.

Tak pokrótce wygląda moja droga. Z pewnością nie 
byłaby taka bez śp. prof. dr. hab. Ryszarda Zimaka – 
mojego mentora, nauczyciela dyrygentury, później pro-
motora przewodu doktorskiego, a następnie recenzen-
ta habilitacji. To był wspaniały człowiek, wiele się od 
niego nauczyłam.

Skąd wzięła się u Pani pasja do muzyki?
Rozpoczęłam edukację w Państwowej Szkole Muzycz-
nej w Szczytnie, gdzie się urodziłam. Uczęszczałam do 
klasy fortepianu. Średnią szkołę muzyczną ukończyłam 
w Olsztynie, a studia odbyłam w Akademii Muzycz-
nej im. Fryderyka Chopina w Warszawie, którą ukoń-
czyłam z wyróżnieniem.

Często powtarzam, że muzyki wystarczy na całe ży-
cie, ale całego życia nie wystarczy na muzykę. Z oka-
zji jubileuszu 70-lecia zwróciłam się do moich chórzy-
stów: „Gdy płyną dźwięki orkiestry i przepiękne głosy 
chórów, zdawałoby się anielskich, wszyscy przenosimy 
się w inny wymiar, czujemy tę niepowtarzalną lekkość 
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  Występ 
 chóru w Orato-
rium Marianum 
Uniwersytetu
Wrocławskiego

bytu, rodzi się nadzwyczajna harmonia, która emanu-
je radością i miłością”. Staram się zaszczepiać w mło-
dych ludziach miłość do muzyki.

Słucha Pani czegoś innego oprócz muzyki klasycznej?
Lubię wszelkiego rodzaju dobrą muzykę. Ennio Morrico-
ne to mój ulubiony kompozytor, słucham Freddiego Mer-
curego oraz Czesława Niemena, którego teksty i muzyka 
są nadal aktualne (np. Dziwny jest ten świat). Słucham 
także z wielką estymą kompozycji Jana Sebastiana Bacha, 
symfonii Johannesa Brahmsa i Ludwika van Beethovena.

Czy w ostatnim czasie odbyły się jakieś ważne wy-
darzenia, w których nasz Chór wziął udział? I ja-
kie ma plany?
Jednym z takich wydarzeń była środowiskowa inaugu-
racja roku akademickiego, która miała miejsce 1 paź-
dziernika 2023 r. Chóry pięciu publicznych lubelskich 
uczelni spotkały się w archikatedrze, a następnie w Fil-
harmonii Lubelskiej, gdzie uroczyście rozpoczęto rok 
akademicki 2023/2024.

Za nami też kolejne wyzwania. 8 grudnia 2023 r. 
wyjechaliśmy na tourneé do Francji. Występowaliśmy 

w Nancy, Luneville, Hettange-Grande i innych miastach. 
Na fortepianie towarzyszył nam dr Piotr Chilimoniuk.

Z kolei w 2024 r. Chór będzie świętował 75-lecie 
swojego istnienia, a ja 40-lecie pracy artystycznej. 
W związku z tym 19 stycznia w Filharmonii Lubel-
skiej odbył się niezwykły koncert, którym rozpoczęli-
śmy świętowanie jubileuszu 80-lecia naszego Uniwer-
sytetu i 75-lecia Chóru. Wykonaliśmy Misa a Buenos 
Aires z udziałem argentyńskiego kompozytora Martína 
Palmeriego i orkiestrą symfoniczną Filharmonii Lubel-
skiej. Towarzyszyli nam absolwenci Chóru, miłośnicy 
muzyki chóralnej, którzy przyjechali do nas z różnych 
stron świata: Niemiec, Anglii, Stanów Zjednoczonych,  
Francji i Włoch.

W maju wystąpimy na zamku Książąt Pomorskich 
w Szczecinie, wykonując IX Symfonię Ludwika van 
Beethovena. Natomiast w czerwcu planujemy prawy-
konanie symfonii Eduardo Frigattiego, którą napisał 
w okresie pandemii.  

Rozmawiały:
Aneta Adamska

Magdalena Cichocka
Magdalena Wołoszyn-Mróz
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28 listopada na Wydziale Politologii i Dziennikar-
stwa odbyła się uroczystość wręczenia dyplomów 
laureatom XI edycji Stypendium im. Leopolda Un-
gera połączona z dyskusją wokół książki pt. Polska 
publicystyka emigracyjna po 1945 roku pod Pań re-
dakcją naukową. O czym jest książka?

Dr Justyna Maguś: Publikacja to zbiór zagadnień, 
które w kontekście publicystyki emigracyjnej 
powinny wybrzmieć w pozycji naukowej. Nie 

stanowi pełnego kompendium, zaznacza jedynie rolę 
ważniejszych publicystów i znaczenie niektórych pe-
riodyków, które funkcjonowały po 1945 r. w europej-
skich skupiskach polskiej emigracji (w Wielkiej Bryta-
nii, Niemczech, we Francji). Na zbiór (oprócz artykułu 
mojego autorstwa) składają się teksty: Iwony Hofman 
(wstęp), Małgorzaty Chomy-Jusińskiej, Ewy Maj, Ra-
fała Stobieckiego, Rafała Habielskiego, Violetty Weis-
-Milewskiej, Jędrzeja Bończaka, Agaty Fijuth-Dudek, 
Łukasza Garbala, Eweliny Górki, Jana Olaszka, Pawła 
Rodaka. Warto wśród nich wyróżnić tekst Rafała Ha-
bielskiego, który jest dobrym wprowadzeniem do książ-
ki, ponieważ systematyzuje wiedzę na temat pojęcia 
publicystyki emigracyjnej.

W naszej publikacji znajdują się artykuły dotyczące 
m.in. takich publicystów jak: Tymon Terlecki, Wacław 

Publicystyka kształtuje 
nasze myślenie
Rozmowa z prof. dr hab. Iwoną Hofman – 
dyrektorem Instytutu Nauk o Komunikacji 
Społecznej i Mediach UMCS oraz z dr Justyną 
Maguś – adiunktem w Pracowni Badań nad 
Instytutem Literackim w Paryżu UMCS

Zbyszewski i Roman Zimand. Ponadto zamieszczono 
w niej studia charakteryzujące publicystykę kultural-
ną czy perspektywę interpretacyjną okresów przełomu. 
W książce obecne są też odniesienia do publicystyki 
po 1989 r., recenzującej decyzje i styl pracy decyden-
tów politycznych. Oprócz tego w publikacji zwrócono 
uwagę na specyfikę i rolę pism takich jak „Myśl Pol-
ska” oraz „Polemiki” – publikowane w Londynie, jak 
również mannheimski „Dodatek Tygodniowy »Ostat-
nich Wiadomości«”.

Prof. dr hab. Iwona Hofman: Książka ukazała się 
jako pokłosie konferencji zorganizowanej w 10. rocz-
nicę śmierci Leopolda Ungera i zapoczątkowuje nową 
serię wydawniczą pn. „Kultura, myśl i ludzie”. Tytuł 
serii ma odzwierciedlenie w strukturze publikacji, po-
nieważ w książce znalazły się artykuły dotyczące prze-
pływu publicystyki politycznej do myśli politycznej 
i ich wzajemnych zależności. Pokazujemy instytucje 
i ludzi. W przyszłości chcemy kontynuować tę serię. 
Myślimy o jej profilowaniu, np. na ośrodki działalno-
ści emigracyjnej: publicystyka londyńska, publicystyka 
paryska, bo to przecież nie tylko „Kultura”, ale również 
wiele innych czasopism, które ukazywały się w Paryżu 
i na całym świecie. Warto też uwzględnić publicystykę 
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przekazywaną przez inne media, np. radio. Tego wąt-
ku nam teraz zabrakło. Wraz z autorami książki ogra-
niczyliśmy się do publicystyki rozumianej jako zbiór 
gatunków dziennikarstwa prasowego.

 Sam tytuł publikacji jest bardzo problematyczny. 
W czasie dyskusji konferencyjnych i tych odbywają-
cych się już podczas promocji książki, zastanawia-
liśmy się jak definiować publicystykę emigracyjną, 
tzn. czy wziąć pod uwagę status miejsca wydania 
czy status autora. To kluczowe rozstrzygnięcie, bo 
publicystyka wydawana na emigracji obejmowała 
również twórczość autorów żyjących w Polsce, któ-
rzy różnymi sposobami przesyłali teksty do czaso-
pism ukazujących się poza cenzurą, będących ostoją  
wolnego słowa.

Czym charakteryzowała się polska publicystyka emi-
gracyjna po 1945 r.?
J.M.: Na pewno bardzo dużą różnorodnością i rozbi-
ciem. Możemy wskazać dwa główne ośrodki w Euro-
pie: Paryż i Londyn, ponieważ środowisko emigracyjne 
skupione było przede wszystkim wokół paryskiej „Kul-
tury” i londyńskich „Wiadomości”. Nie należy jednak 
zapominać o Monachium i Rozgłośni Polskiej Radia 
Wolna Europa, które było przekaźnikiem ważnych in-
formacji docierających do kraju. Warto zaznaczyć, że 
publicyści współpracowali często z kilkoma ośrodka-
mi mimo różnic poglądowych redaktorów naczelnych.

I.H.: Emigracja, zwłaszcza londyńska, będąca depozy-
tariuszem wartości II Rzeczypospolitej,  przywiązywała 
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wagę do tego, skąd po-
chodzą autorzy, a więc 
była zamknięta na kraj 
i przepływy między 
emigracją rozumia-
ną w bardzo ograni-
czony sposób. Uważa-
no, że ci, którzy są na 
emigracji i przebywają 
w swoich drugich oj-
czyznach, mogą pub-
likować w tych cza-
sopismach, a autorzy 
krajowi już nie. I tu 
jest wiele konsekwen-
cji wynikających ze 
stanowiska przyjętego 
przez Związek Pisarzy 
Polskich na Obczyźnie 
w 1954 r., dotyczącego 
ograniczenia kontak-
tu i przepływu pomię-
dzy krajem a emigra-
cją. Sedno tkwi jednak 
w tym, jak zdefiniuje-
my emigrację.

Dlaczego warto poruszać temat polskiej publicysty-
ki emigracyjnej i rozpowszechniać wiedzę m.in. o Je-
rzym Giedroyciu i Leopoldzie Ungerze?
I.H.: Dlatego, że to element historii najnowszej, współ-
cześnie bardzo rezonującej. Ośrodki emigracyjne były 
i nadal są w recepcji społecznej postrzegane jako sym-
bole wolnego słowa. W sytuacji, w której mówimy 
o deprofesjonalizacji zawodu dziennikarskiego, poka-
zywanie wzorców i ról społecznych, które odgrywali 
dziennikarze ówczesnego pokolenia nadal obecni w dys-
kursie publicznym, ma walor więcej niż edukacyjny. 
Pokazuje nam, że mimo ograniczeń finansowych i róż-
nych trudności z dotarciem do odbiorcy, warto strzec 
modelu dziennikarstwa jakościowego, budować wia-
rygodność tytułu i siebie jako autora. Pragnę zauwa-
żyć, że komentarze, m.in. Juliusza Mieroszewskiego, 
artykuły polityczne Józefa Łobodowskiego czy Leopol-
da Ungera są dziś cytowane jako ilustracja wydarzeń, 
np. w kontekście wojny w Ukrainie. Mają walor uniwer-

salny poprzez fakt, że 
autorzy pism emigracyj-
nych z dużym wyprze-
dzeniem musieli skła-
dać teksty do druku, 
a zatem prognozowa-
li i tworzyli scenariu-
sze oparte na mocnych 
podstawach, bez spe-
kulacji i ulegania bie-
żącym naciskom czy 
dyskursom politycz-
nym. Ich prognozy za-
chowały uniwersalność 
i ponadczasowość.

Z kolei postać Leo-
polda Ungera jest em-
blematyczna dla lu-
belsk iego ośrodka 
dziennikarskiego. Prze-
mawiają za tym fak-
ty z biografii Ungera, 
który będąc publicystą 
o statusie międzyna-
rodowym, przyjeżdżał 
do Lublina w zalążkach 
tworzenia się dydak-

tycznego ośrodka dziennikarskiego. Mam tu na myśli 
lata 2005–2009. Unger wygłaszał wykłady dla studen-
tów, prowadził zajęcia warsztatowe. Trudne do wyob-
rażenia jest to, jaką radością dla studentów były zaję-
cia z publicystą tej rangi. Związki Ungera z Lublinem 
wynikały także z faktu, że Uniwersytet Marii Curie-
-Skłodowskiej był wówczas jednym z nielicznych, a na 
pewno najważniejszych strażników pamięci i dziedzi-
ctwa Jerzego Giedroycia, o czym świadczy m.in. do dziś 
przyznawana nagroda jego imienia, a w tamtym cza-
sie także projekt wspólnego uniwersytetu polsko-ukra-
ińskiego (co było pomysłem samego Giedroycia). Tak 
więc Unger jako publicysta „Kultury” dzielący się do-
świadczeniem z naszymi studentami i pracownikami 
stał się patronem lubelskiego dziennikarstwa. Warto od-
notować, że otrzymał tytuł doktora honoris causa na-
szej Uczelni. Senat UMCS docenił jego zaangażowanie 
i myślenie o wolnych mediach i wolnym słowie. W wy-
kładzie doktora honorowego Unger mówił: „Jeśli po-
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ważna codzienna prasa drukowana, jedyna zdolna do 
szybkiego, a zarazem rzetelnego odcyfrowywania i wy-
tłumaczenia sensu informacji, nie sprosta wyzwaniu 
technologii, to taka będzie demokracja, jakie będą te-
lewizja i internet”. To bardzo ważne przesłanie.

J.M.: Unger był publicystą, który dbał o jakość dzien-
nikarstwa. Stypendium jest spełnieniem jego woli 
w kontekście szkolenia nowych pokoleń dziennika-
rzy. W jednej z wypowiedzi zaznaczył, że publicysta 
to taki zawód, który można zestawić z zawodami arty-
stycznymi. Porównał publicystę do młodego skrzypka, 
dla którego problemem nie jest technika, ale artystycz-
na interpretacja. Unger uważał, że dobry publicysta to 
taki, który ma olbrzymie doświadczenie, a przy tym 
zachowuje dystans do spraw, jakie obserwuje, opisuje 
i tłumaczy czytelnikowi.

Myślę, że uwrażliwienie społeczeństwa na rolę pub-
licystyki jest bardzo istotne. Ważne, żebyśmy jako od-
biorcy różnych treści potrafili wybrać te wartościowe, 
które będą kształtować nasze myślenie, bo publicysty-
ka odgrywa taką rolę. Szukamy punk-
tu interpretacyjnego w doświadczeniu 
dziennikarza, który cieszy się autoryte-
tem i do tej pory nas nie zawiódł. Ceni-
my jego rzetelność, ciekawość świata, 
przywiązanie do faktów.

Niestety w dzisiejszych czasach coraz 
trudniej o prawdziwe autorytety.
I.H.: Tak. Mówi się, że rok 2000 przy-
niósł odejście autorytetów. Wiązało się 
to m.in. ze śmiercią Jerzego Giedroy-
cia i Jerzego Turowicza, czyli redakto-
rów długo dzierżących ster w swoich 
redakcjach. 

Warto powiedzieć o tym, że model, 
który krystalizuje się na podstawie anali-
zy publicystyki emigracyjnej jest modelem współgrają-
cym ze współcześnie artykułowanymi przez dziennikarzy 
postulatami. Myślenie o dziennikarstwie jakościo-
wym, wiarygodności autora i budowaniu marki tytu-
łu przez rzetelną informację zostało podjęte w Polsce 
w połowie pierwszej dekady XXI w., a więc szybko po 
zamknięciu periodyków emigracyjnych i Radia Wolna 
Europa oraz z tęsknoty za takim rodzajem dziennikar-

stwa, które nie podlega ciśnieniu bieżących spraw, ale 
jest kształtowane jako wiarygodny przekaz pisarstwa 
informacyjnego, publicystycznego. Trzeba podkreślić 
– wiarygodny marką tytułu i autora.

J.M.: Jako czytelniczka publicystyki zamieszczonej 
w „Kulturze” dostrzegam jej niezwykłe walory języ-
kowe. Bardzo podoba mi się język, którym dziś już 
mało kto operuje – erudycyjny, pełen przenikliwości. 
Teksty te nie dość, że naświetlają ważne problemy, to 
pobudzają do myślenia, co jest godne naśladowania. 
Dlatego warto wracać do historii prasy i zaglądać do 
periodyków, które odegrały rolę w kształtowaniu ludz-
kiego myślenia. Pozwalają one poznać i zrozumieć me-
chanizmy i prawidłowości nieustannie obecne w życiu 
społeczno-politycznym.

Planowane są kolejne konferencje i publikacje z se-
rii „Kultura, myśl i ludzie”?
I.H.: Planujemy kontynuację cyklu konferencyjne-
go i publikacji w serii. Wzorce gatunkowe, wzorce 

dziennikarstwa jakościowego, wyzwa-
nia etyczne i ograniczenia wynikające 
z cenzury wewnętrznej będą dobrymi 
tematami, które połączą przeszłość z te-
raźniejszością i pokażą rezerwuar pub-
licystyki emigracyjnej w odniesieniu do 
tego, w jakich warunkach pracują dziś 
dziennikarze publicyści.

W innej serii wydawniczej ukaże się 
książka poświęcona wybitnej publicyst-
ce – Teresie Torańskiej. Z kolei na przy-
szły rok planowane są publikacje źród-
łowe publicystyki ściśle nakierowanej na 
różne tematy, np. relacje polsko-amery-
kańskie, które ukażą się w serii „W kręgu 
paryskiej »Kultury«”. Realne jest wyda-
nie za rok kolejnego tomu po konferen-

cji, która mogłaby odbyć się jesienią w związku z przy-
znaniem Stypendiów im. Leopolda Ungera. 80-lecie 
Uczelni zobowiązuje do działań, które wykażą naj-
bardziej wartościowe społecznie inicjatywy podejmo-
wane przez pracowników. Myślę, że tego rodzaju pub-
likacja będzie dobrym przykładem takiej inicjatywy.

Rozmawiała Magdalena Wołoszyn-Mróz

Jeśli poważna co-
dzienna prasa druko-
wana, jedyna zdolna do 
szybkiego, a zarazem 
rzetelnego odcyfrowy-
wania i wytłumaczenia 
sensu informacji, nie 
sprosta wyzwaniu 
technologii, to taka 
będzie demokracja, 
jakie będą telewizja 
i internet.



70  Wiadomości Uniwersyteckie I styczeń   2024

NAUKA i LUDZiE

W spółcześnie dużo mówi się o środowiskowym 
wymiarze koncepcji zrównoważonego rozwo-
ju. Wzrost gospodarczy i rozwój społeczeństw 

powinny odbywać się w granicach tolerancji natury, 
aby nasze dzieci i wnuki żyły w środowisku i przestrze-
ni, które umożliwią im rozwój, godne i szczęśliwe ży-
cie. Uniwersytety mają w tym obszarze szczególną rolę, 
co oznacza, że ich działalność badawcza i dydaktycz-
na powinna odpowiadać na wyzwania teraźniejszości 
i przyszłości, w tym na potrzebę troski o stan środowi-
ska naturalnego. Jednym z zadań realizowanych w ra-
mach Celu 4 zrównoważonego rozwoju: Dobra jakość 
edukacji jest promowanie zrównoważonego rozwoju 
przez edukację na rzecz zrównoważonego rozwoju i sty-
lu życia, praw człowieka, równości płci, promowania 
kultury pokoju i niestosowania przemocy, globalnego 
obywatelstwa oraz docenienia różnorodności kultu-
rowej i wkładu kultury w zrównoważony rozwój. Uni-
wersytet Marii Curie-Skłodowskiej realizuje to zada-
nie m.in. poprzez wspólne działania z uniwersytetami 
partnerskimi (Uniwersytetem Gdańskim i Uniwersy-
tetem Warmińsko-Mazurskim w Olsztynie) w ramach 
Forum Zielonych Uniwersytetów, które funkcjonuje od 
18 października 2022 r.

W listopadzie 2019 r. Parlament Europejski ogłosił kry-
zys klimatyczny, wzywając Komisję Europejską (KE) do 

New European Bauhaus 
szansą na nowe działania 
uniwersytetów, miast 
i instytucji kultury na rzecz 
zrównoważonego rozwoju

tego, aby wszystkie jej wnioski legislacyjne były zgod-
ne z celem ograniczenia globalnego ocieplenia do po-
ziomu poniżej 1,5°C i z celem znacznego ograniczenia 
emisji gazów cieplarnianych. W odpowiedzi KE przy-
gotowała plan działania dla Europy – Europejski Zielo-
ny Ład (European Green Deal, dalej: EGD), którego re-
alizacja ma sprawić, że kontynent europejski stanie się 
neutralny dla klimatu do 2050 r. Oznacza to, że emisje 
będą równe pochłanianiu.

Szacuje się, że emisje są większe od pochłaniania w wy-
niku wylesiania, odwadniania gleb organicznych czy zmia-
ny użytkowania gruntów, które tylko częściowo są kom-
pensowane przez zalesianie oraz inne działania mające na 
celu zwiększenie pochłaniania i magazynowania węgla. 
W szóstym Raporcie IPCC, opracowanym przez Intergo-
vernmental Panel on Climate Change, czyli Międzynaro-
dowy Zespół ds. Zmian Klimatu, uwypuklono antropo-
geniczne źródła globalnego ocieplenia i podkreślono, że 
kluczową rolę w osiąganiu neutralności węglowej będą 
odgrywać innowacyjne technologie pochłaniania emisji 
w procesie transformacji energetycznej. Badania poka-
zują, że nie jesteśmy w stanie zatrzymać zmiany klima-
tu przez samo ograniczenie emisji i spalania węgla, gazu 
czy ropy naftowej. Potrzebne są nowe sposoby pochła-
niania CO2. W praktyce będzie to oznaczało zwiększa-
nie inwestycji w  czystą energię i technologie  wychwytu 
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dwutlenku węgla, a na to potrzeba dużych nakładów fi-
nansowych i inwestycji w badania i rozwój. Interdyscy-
plinarne badania na rzecz zrównoważonego rozwoju są 
coraz częściej realizowane na naszym Uniwersytecie.

W odpowiedzi na zawirowania związane z wybuchem 
pandemii Covid-19 w 2020 r. podjęta została inicjaty-
wa New European Bauhaus, która wzywa wszystkich 
Europejczyków, aby wspólnie budowali zrównoważo-
ną przyszłość, z której nikogo się nie wyklucza, a któ-
ra jest „piękną dla oczu, umysłów i dusz”. Realizacja 
tej nowej inicjatywy ma sprawić, że wzrośnie akcep-
tacja założeń EGD, a zmiana zachowań konsumenta 
będzie sprzyjać osiągnięciu przez Europę neutralności 
klimatycznej. Kluczowe znaczenie dla realizacji nowe-
go programu ma kultura i sztuka.

Bauhaus jest stylem architektonicznym, w którym 
przewartościowano podejście do sztuki, wzbogacając 
ją o funkcjonalizm. Rozwój tego stylu sięga początku 
XIX w. i związany jest z wpływem rewolucji przemy-
słowej na sztukę i rzemieślnictwo. W nurcie bauhaus 
największe znaczenie mają czynniki społeczne (rozu-
miane jako dobro i rozwój osobisty człowieka). Tym sa-
mym mniej ważne stają się wymogi czysto estetyczne, 
ekologiczne i techniczne. Aczkolwiek podczas tworze-
nia formy architektonicznej uwzględniane są warunki 
regionalne, klimat, krajobraz i zwyczaje mieszkańców, 
co oznacza realizację środowiskowych i społecznych ce-
lów zrównoważonego rozwoju. Co więcej, używane są 
powtarzalne formy, czyli standardowe elementy (pre-
fabrykaty). W stylu bauhaus zniesiono podział między 

artystą, architektem, rzemieślnikiem i przemysłowcem. 
Prace projektowe prowadzone są w interdyscyplinar-
nych zespołach, w których udział jest dobrowolny. To 
idea „wychowywania” ludzi przez sztukę.

Inicjatywa New European Bauhaus ma przekładać 
realizację strategii EGD na codzienne życie miesz-
kańców Europy poprzez aranżację przestrzeni, w któ-
rej żyją. Jest nazywana „duszą” nowego ładu, co nie 
wszystkim może się podobać ze względu na wyznawa-
ną wiarę i prezentowany system wartości.

W centrum nowej inicjatywy znajdują się trzy warto-
ści zakorzenione w koncepcji zrównoważonego rozwoju:
•	 zrównoważenie (od celów klimatycznych do obie-

gu zamkniętego, eliminacja zanieczyszczeń i wyso-
ki poziom różnorodności biologicznej);

•	 estetyka (jakość doświadczeń i przeżyć, styl wykra-
czający poza funkcjonalność);

•	 inkluzywność (od cenienia różnorodności po zapew-
nienie dostępności i przystępności cenowej).
Do inicjatywy New European Bauhaus przystępują 

kolejne europejskie miasta, które dążą do osiągnięcia 
neutralności klimatycznej w oparciu o współpracę oby-
wateli, decydentów (władz samorządowych), przedsta-
wicieli kultury i sztuki oraz środowisk akademickich. 
Wśród nich znajduje się Lublin i w związku z tym mam 
nadzieję, że będziemy żyć w coraz ładniejszej i bardziej 
zielonej przestrzeni, pełnej ciekawych wydarzeń kul-
turalnych, a współpraca między UMCS i miastem bę-
dzie nadal się rozwijać.

Aleksandra Kowalska
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Wydział Artystyczny nie bez powodu został gospo-
darzem IV Dnia Jakości Kształcenia. W minionym 
roku obchodził jubileusz 50-lecia kształcenia arty-
stycznego na UMCS.

Wydział Artystyczny to miejsce, w którym prowa-
dzone jest kształcenie oparte na solidnych fun-
damentach: poszanowaniu dla tradycji akade-

mickiej i stałym rozwoju ku nowoczesności. Obecnie 
na Wydziale kształci się 505 studentów, w tym 125 ob-
cokrajowców. Oferujemy takie kierunki jak: jazz i mu-
zyka estradowa, edukacja artystyczna w zakresie sztuki 
muzycznej, grafika, malarstwo, edukacja artystyczna 
w zakresie sztuk plastycznych oraz anglojęzyczny kieru-
nek Graphic Arts. Zajęcia dydaktyczne prowadzi 96 na-
uczycieli akademickich zatrudnionych na Wydziale, 20 
pracowników innych wydziałów oraz grono specjali-
stów spoza Uczelni z zakresu projektowania graficznego 
oraz nauki gry na instrumentach. Kadra jest naszą moc-
ną stroną. Społeczność Wydziału tworzą ludzie, któ-
rych bardziej niż płaszczyzna dydaktyczna łączą wspól-
ne pasje, podobna wrażliwość i postrzeganie świata. 

Życie Wydziału nie ogranicza się do obowiązkowych 
zajęć. Niemal codziennie odbywają się atrakcyjne i przy-
ciągające odbiorców wydarzenia. Są to organizowane 
przez studentów i wykładowców koncerty i wystawy. 
Bogata oferta zaproszeń, informacji oraz fotorelacji 
publikowana jest w dziale „Aktualności” na stronie in-
ternetowej i w mediach społecznościowych Wydziału. 

Inny wymiar jakości 
kształcenia
Rozmowa z dr hab. szt. Alicją Snoch- 
-Pawłowską, prof. Uczelni – dziekanem  
Wydziału Artystycznego UMCS

Nasze własne miejsca, gdzie toczy się artystyczne ży-
cie, to Galeria Wydziału Artystycznego, Galeria Kont 
przy ul. Zana 11, Uniwersytecka Galeria Sztuki UMCS 
przy ul. Głębokiej 43 oraz Sala Kameralna w Instytu-
cie Muzyki. Jako Wydział bardzo potrzebujemy inwe-
stycji w infrastrukturę, której braki obecnie stanowią 
największy hamulec dalszego rozwoju.

Można powiedzieć, że studia artystyczne to inny wy-
miar studiowania, bo to, co wyróżnia Wydział Arty-
styczny, to właśnie sposób kształcenia.
Jesteśmy placówką artystyczną funkcjonującą na Uni-
wersytecie, realizującą badania i działania twórcze 
w obszarach sztuk muzycznych i sztuk plastycznych. 
Od 12 lat w ocenie parametrycznej jednostek nauko-
wych i artystycznych otrzymujemy wysoką katego-
rię naukową A – początkowo jako Wydział, a obecnie 
w dwóch odrębnych dyscyplinach artystycznych jako 
Instytut Muzyki, którym kieruje dyrektor dr hab. Piotr 
Wijatkowski, prof. UMCS, oraz jako Instytut Sztuk 
Pięknych, kierowany przez dyrektora prof. dr. hab. 
Krzysztofa Szymanowicza. Zarówno pracownicy dy-
daktyczni Wydziału, jak i studenci osiągają wspania-
łe wyniki. Nasi dydaktycy są aktywnymi artystami 
o znaczącym dorobku i potrafią zachęcać oraz włączać 
w swoje projekty młodszych kolegów i studentów. Na 
co dzień studenci pracują w grupach 15- osobowych 
oraz odbywają zajęcia indywidualne będące odzwier-
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ciedleniem relacji mistrz – uczeń. Naszą metodolo-
gią nie jest racjonalne rozumowanie oparte na teorii 
i dowodach naukowych, lecz bezpośrednie tworzenie 
sztuki opartej na wyobraźni i intuicji, w której nie li-
czy się powtarzalność doświadczeń, a ich unikalność 
i indywidualność. Aspekt kreacji wymaga stwarzania 
przestrzeni wolności i akceptacji, w której wszyscy  
czują się dobrze.

Dowodem na wysoką jakość kształcenia są Stypen-
dia Ministra Edukacji i Nauki. 
W 2023 r. wśród 21 stypendystów z UMCS aż 15 lau-
reatów było studentami naszego Wydziału. W 2022 r. 
UMCS otrzymał 14 stypendiów, w tym 8 dla studen-
tów Wydziału Artystycznego, a w 2021 r. na 13 laure-
atów z UMCS 8 było naszymi studentami. W latach 
poprzednich notowaliśmy podobne rezultaty – nasi 
studenci stanowią niecałe 3% wszystkich studentów, 
a zdobywają corocznie ponad 50% stypendiów ministra 
przyznawanych całej Uczelni. To naprawdę doskonały 
wynik, z którego jesteśmy dumni i który potwierdza 
wysoką jakość kształcenia na Wydziale Artystycznym. 
Laureaci muszą wykazać się sukcesami w zakresie stu-
diowanej dyscypliny, które wykraczają poza program 
studiów i obejmują profesjonalne dokonania. Stypendia 
Ministra Edukacji i Nauki są bardzo atrakcyjne finan-
sowo, co stanowi dla studentów dodatkową motywa-
cję do dalszej pracy, utwierdzenie w wyborze studiów 
i ukierunkowanie działań.

A to później przekłada się na powodzenie na ścież-
ce zawodowej?
Z racji tego, że kształcenie artystyczne na UMCS trwa 
od ponad 50 lat, środowisko lubelskie jest nasycone na-
szymi absolwentami. Pracują oni w różnych instytu-
cjach, ośrodkach kultury, szkołach, urzędach, zarów-
no w mniejszych gminach, jak i większych miastach. 

Funkcjonowanie Wydziału Artystycznego jest moc-
no osadzone w kulturze, w społecznych uwarunko-
waniach regionu i miasta. Mamy swoją reprezentację 
m.in. w Radzie Przemysłów Kreatywnych powołanej 
w 2022 r. jako organ opiniodawczo-doradczy Prezyden-
ta Miasta Lublin, w której zasiadają, oprócz mnie, licz-
ni przedstawiciele naszego Wydziału: prof. dr hab. Ur-
szula Bobryk; prof. szt. plast. Artur Popek; dr hab. Piotr 
Wijatkowski, prof. UMCS; dr hab. szt. Robert Kuśmi-

rowski, prof. UMCS; dr szt. Jarosław Koziara; dr szt. 
Karol Pomykała oraz mgr Michał Ćwiek.

Już w czasie studiów studenci Wydziału Artystycz-
nego angażują się w wiele inicjatyw artystycznych 
i kulturalnych, takich jak np. Noc Kultury. Wydział 
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wraz z Chatką Żaka organizuje także grudniowy Kier-
masz Sztuki Studenckiej pn. „Sztuka pod choinkę”.
Podczas lubelskiej Nocy Kultury corocznie prezentowa-
nych jest kilka realizacji studenckich, wyróżniających 
się świeżością i niesionym przesłaniem. Są to ważne 
działania w przestrzeni publicznej, które polegają na 
autentycznej kooperacji z organizatorami. 

Z kolei targi „Sztuka pod choinkę” opierają się na 
współpracy z Akademickim Centrum Kultury i Mediów 
UMCS Chatka Żaka, które daje nam miejsce i oprawę 
promocyjną. Już na początku grudnia studenci przygo-
towują obrazy, ceramikę, odbitki graficzne, rozmawiają 
o tym, co może się spodobać, a co nie, na ile wycenić 
daną pracę. To dla nich czas, w którym próbują swo-
ich pierwszych sił na rynku sztuki. Spotykają odbior-
ców przychodzących, by zakupić oryginalne prezen-
ty. Targi te cieszą się popularnością w całym mieście.

Dzień Jakości Kształcenia otwiera ogólnouczelnia-
ną dyskusję. Tym razem hasło przewodnie brzmia-
ło: „Oferta edukacyjna UMCS – perspektywy roz-
woju”. Dlaczego ta tematyka jest teraz tak ważna?
Nowoczesne formy kształcenia niosą ze sobą nowe wy-
zwania, a dynamicznie zmieniający się świat sprawia, 
że nasi odbiorcy, czyli kandydaci na studia, zmienia-
ją swoje plany życiowe. Studia II stopnia spotykają się 
z coraz mniejszym zainteresowaniem. Podczas rozmów 
moderowanych przez prorektor ds. studentów i jakości 
kształcenia prof. dr hab. Dorotę Kołodyńską omawia-
liśmy kwestie zmian dotyczących zasad dyplomowa-
nia, analizowaliśmy ofertę studiów i przedstawialiśmy 
swoje doświadczenia. Centrum Kształcenia i Obsłu-
gi Studiów kierowane przez dyrektor Alicję Borzęcką-
-Szajner to profesjonalna i pomocna jednostka, koor-
dynująca działania na wszystkich wydziałach Uczelni. 
Dzień Jakości Kształcenia to inicjatywa, która tworzy 
pole do dyskusji, pomaga rozwiązywać problemy oraz 
im zapobiegać. Wcześnie zdiagnozowane zagrożenia po-
zwalają przygotować się do podjęcia konkretnych roz-
wiązań. Myślę, że system wsparcia ze strony Uczelni 
dla wydziałów prowadzących kształcenie ma ogrom-
ne znaczenie i w moim przekonaniu działa on bardzo 
sprawnie. Dowodem tego są pozytywne oceny wysta-
wiane przez organy zewnętrze kontrolujące nasze kie-
runki, a przede wszystkim zadowolenie i bardzo do-
bre opinie studentów. 

Dzień Jakości Kształcenia to także prezentacja go-
spodarza wydarzenia, czyli wydziału, w którego mu-
rach odbywa się konkretna edycja. 
W tym roku zaproponowaliśmy szereg warsztatów oraz 
wykładów, które poprowadzili pracownicy naszego Wy-
działu. W ramach panelu głównego mgr Michał Ćwiek 
zaprezentował sprawdzone metody współpracy uczel-
ni z biznesem. Spotkanie cieszyło się dużym zaintere-
sowaniem i uznaniem ze strony słuchaczy. Mgr Ćwiek 
jest pomysłodawcą i koordynatorem projektu „Match”, 
którego celem jest „parowanie” lubelskich przedsię-
biorców ze studentami kierunków kreatywnych. Pra-
ce dyplomowe i projektowe studentów starszych lat na 
kierunku grafika są realizowane w bezpośrednim kon-
takcie z odbiorcami-klientami ze sfery biznesu. Studenci 
dowiadują się o realnym zapotrzebowaniu rynku, po-
znają charakterystykę branży i mają styczność z ryn-
kowymi realiami. W ramach projektu studenci współ-
pracowali już m.in. z Orange czy Ikea.

Podczas Dnia Jakości Kształcenia odbyły się też war-
sztaty emisji głosu w mowie, poprowadzone przez 
prof. dr hab. Elżbietę Krzemińską, warsztaty aktywizmu 
i praktyk animacyjnych prowadzone przez dr. Andrze-
ja Białkowskiego, prof. UMCS z gościnnym udziałem 
Magdaleny Barszcz. Dużym zainteresowaniem cieszy-
ło się doświadczenie Virtual Reality, prowadzone przez 
mgr. Piotra Tomaszewskiego i mgr. Pawła Łuciuka. 

Nie zabrakło też świątecznych niespodzianek z ar-
tystycznym akcentem.
IV Dzień Jakości Kształcenia odbył się 6 grudnia, 
w związku z tym na Wydziale panował świąteczny 
klimat i można było spotkać wiele postaci podobnych 
do świętego mikołaja. Goście otrzymali w prezencie ko-
lorowe ozdoby choinkowe wykonane przez studentów 
Koła Naukowego Ceramiki Unikatowej i Form Prze-
strzennych kierowanego przez prodziekan dr hab. szt. 
Alicję Kupiec, prof. UMCS. Wszyscy uczestnicy wy-
darzenia zostali poczęstowani upieczonymi przez pro-
rektor prof. dr hab. Dorotę Kołodyńską piernikami 
w kształcie choinek. Otwarciu konferencji towarzyszył 
występ mgr. Michała Iwanka i Joanny Skowyry, stu-
dentki kierunku jazz i muzyka estradowa, który wpro-
wadził nas w uroczystą atmosferę. Było domowo, przy-
tulnie i artystycznie.

Rozmawiała Klaudia Olender
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wydarzenia naukowe

Instytut Nauk o Kulturze 4 grudnia gościł dr. Witolda 
Skowrońskiego, który wystąpił z wykładem pt. Inter-
lingwalne i interkulturowe aspekty komunikacji z per-

spektywy tłumacza konferencyjnego pracującego na ryn-
ku międzynarodowym.

Dr Witold Skowroński jest wybitnym tłumaczem 
z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem międzynaro-
dowym. Tłumaczył m.in. oficjalne wizyty prezyden-
tów państw obcych w Polsce (w tym George’a Busha 
i Billa Clintona) oraz polskich prezydentów i premie-
rów (m.in. Lecha Wałęsy, Aleksandra Kwaśniewskiego 
oraz Lecha Kaczyńskiego), a także wystąpienia znanych 
osobistości (w tym papieży: Jana Pawła II i Benedykta 
XVI, królowej Elżbiety II, premierów: Margaret Tha-
tcher i Tony’ego Blaira, czy wirtuoza skrzypiec Yehu-
diego Menuhina) oraz wydarzenia międzynarodowe 
(m.in. szczyty NATO i OBWE); pełnił także funkcję 
dyrektora Szkoły Tłumaczy i Języków Obcych Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Dr W. 
Skowroński to także długoletni Członek AIIC oraz Mię-
dzynarodowego Stowarzyszenia Tłumaczy Konferencyj-
nych w Genewie. Wśród jego zleceniodawców instytucjo-

Spotkanie z „Tłumaczem Prezydentów”
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nalnych były takie podmioty jak: Komisja Europejska, 
Parlament Europejski, Rada Europy, CNN, Komitet Po-
kojowej Nagrody Nobla, NATO, OBWE, Bank Świato-
wy, Międzynarodowy Fundusz Walutowy oraz OECD. 

Spotkanie zostało uroczyście otwarte przez prorekto-
ra ds. ogólnych dr. hab. Arkadiusza Berezę, prof. UMCS 
oraz dyrektor Instytutu Nauk o Kulturze dr hab. Ewę 
Głażewską, prof. UMCS. Obecni byli także m.in. dy-
rektor Instytutu Stosunków Międzynarodowych prof. 
dr hab. Marek Pietraś, zastępca dyrektora Instytutu 
Językoznawstwa i Literaturoznawstwa dr hab. Prze-
mysław Łozowski, prof. UMCS, kierownik Katedry 
Edukacji Polonistycznej prof. dr hab. Małgorzata Kar-
watowska, a także prodziekan ds. kształcenia Wydzia-
łu Filologicznego dr hab. Jarosław Krajka, prof. UMCS.

Wydarzenie odbyło się dzięki uprzejmości o. dr. Stani-
sława Wargackiego, SVD, antropologa, absolwenta The 
Catholic University of America w Waszyngtonie i wielo-
letniego misjonarza w Papui Nowej Gwinei, a także na-
szego wykładowcy na anglojęzycznym kierunku Intercul-
tural Communication in Education and the Workplace.

Ewa Głażewska
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W  semestrze zimowym roku akademickiego 
2023/2024 spośród licznych aktywności (dy-
daktycznych, naukowych, wykładów, wyjazdów 

szkoleniowych, stypendialnych i stażowych, a nawet 
imprez artystycznych) trzech naszych szkół doktorskich 
na szczególną uwagę zasługuje kilka z nich.

Nadal trwają działania realizowane w ramach projek-
tu „UMCS Doctoral Schools – Your Success in Globali-
zed World of Science” współfinansowanego z progra-
mu „STER – Umiędzynarodowienie Szkół Doktorskich” 
Narodowej Agencji Wymiany Akademickiej. Dzięki 
projektowi w dn. 6–10 listopada w Szkole Doktorskiej 
Nauk Humanistycznych i Sztuki odbył się cykl wykła-
dów pt. Multimodal Metaphors in Extended Conceptual 
Metaphor Theory. Poprowadził je w języku angielskim 
wybitny znawca tematyki metafor na różnych pozio-
mach modalnych rzeczywistości społeczno-kulturo-
wej – prof. Zoltán Kövecses z Eötvös Loránd University 
w Budapeszcie. Wykłady skierowane były do wszyst-
kich zainteresowanych doktorantów. Warto zaznaczyć, 
że nowatorską specyfiką tego cyklu zajęć było wpro-
wadzenie tych 15 godzin do obowiązkowego programu 
studiów I roku SDNHiS w ramach przewodniej proble-
matyki wizualności zapisanej jako specjalność naszej 
Szkoły. Pierwsze, przygotowawcze 15 godzin przed-
miotu, poprowadził dr hab. Adam Głaz, prof. UMCS. 

Podobny cykl wykładów (od 27 do 29 listopada) 
w Szkole Doktorskiej Nauk Ścisłych i Przyrodniczych 

Semestr zimowy 
w szkołach 
doktorskich UMCS

wygłosił wybitny specjalista prof. Paolo Nanniperi 
z Uniwersytetu we Florencji, kierując je do doktoran-
tów dyscypliny rolnictwo i ogrodnictwo. Wykłady no-
siły wspólny tytuł Current Problems of Agriculture. Mo-
dern Soil Biochemistry and soil microbiology.

Innymi inicjatywami związanymi z projektem „UMCS 
Doctoral Schools – Your Success in Globalized World of 
Science” było 15 godzin indywidualnego wsparcia dokto-
ranta przez mentora zagranicznego w Szkole Doktorskiej 
Nauk Humanistycznych i Sztuki. Mgr Mateusz Ozimek 
uczestniczył w indywidualnych konsultacjach i zajęciach 
prowadzonych przez dr. Agustína Colombo z Uniwersy-
tetu Complutense w Madrycie, cenionego znawcę filozofii 
Michela Foucaulta, który to filozof-socjolog znajduje się 
w centrum zainteresowań doktoranta. Dodatkowo w ra-
mach programu przyznano 3 stypendia dla zagranicznych 
doktorantów oraz staże zagraniczne dla 5 doktorantów.

W semestrze zimowym nasi pracownicy i doktoran-
ci uczestniczyli również w różnego rodzaju konferen-
cjach i sympozjach naukowych. W dn. 17–18 listopa-
da dyrektor Szkoły Doktorskiej Nauk Społecznych dr 
hab. Agata Ziętek, prof. UMCS wzięła udział w kon-
ferencji „AMU International Compass – Applying the 
Concepts of Internationalization at Home to Reach Ex-
cellence in Doctoral Education: A Conference and a Vir-
tual Education Fair”, zorganizowanej przez Uniwersytet 
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Celem konferen-
cji była wymiana doświadczeń i dobrych praktyk w za-
kresie umiędzynarodowienia kształcenia doktorantów 
z przedstawicielami ośrodków uniwersyteckich z Polski 
i zagranicy, w których realizowane są pokrewne pro-
gramy doktorskie. Dr hab. A. Ziętek, prof. UMCS ucze-
stniczyła w sesjach: „An Internationalized curriculum 
in accreditation standards – international cooperation 
in practice in doctoral schools” oraz „International-
ization of Doctoral Studies and Education Programs”. 

Rafał Szczerbakiewicz
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11 grudnia w Instytucie Pedagogiki odbyły się war-
sztaty z metodologii badań jakościowych, któ-
re poprowadził doświadczony badacz dr hab. 

Jakub Niedbalski, prof. UŁ.
W warsztatach wzięło udział 15 nauczycieli akade-

mickich, zatrudnionych na stanowiskach badawczo-
-dydaktycznych, którzy chcieli poznać możliwości 
i sposoby wykorzystania wybranych programów kom-
puterowych, wspomagających analizę danych jakościo-
wych. Program warsztatów składał się z trzech części: 
wprowadzenie do komputerowo wspomaganej anali-
zy danych jakościowych – zarys historyczny, geneza, 
kierunki rozwoju oprogramowania CAQDAS, rodzaje 
i wybór oprogramowania, możliwości i ograniczenia 

15 grudnia w Instytucie Historii odbyła się kon-
ferencja naukowa pt. „Lublin i Lubelszczyzna 
w nowoczesnych badaniach regionalnych”, 

współorganizowana z Centrum Badań nad Historią 
Regionalną i Lokalną UMCS oraz Urzędem Marszał-
ka Województwa Lubelskiego.

Obrady otworzyli dyrektor Instytutu dr hab. Da-
riusz Słapek, prof. UMCS, członek Zarządu Wojewódz-
twa Lubelskiego Bartłomiej Bałaban oraz prezes Wo-
jewódzkiej Rady Towarzystw Regionalnych Marian  
Surdacki.

Warsztaty metodologiczne

oprogramowania; przygotowanie materiału do anali-
zy – transkrypcja danych, edycja plików audio, anoni-
mizacja plików, archiwizacja danych; analiza danych 
z wykorzystaniem narzędzi CAQDAS – posługiwanie 
się kodami, przeszukiwanie poprzez kody i praca z li-
stą kodów, kodowanie selektywne, tworzenie katego-
rii i przyporządkowywanie kodów, sortowanie i orga-
nizacja zbiorów kategorii, tworzenie map pojęciowych 
i diagramów integrujących. 

Warsztaty zorganizowały: dyrektor Instytutu Pe-
dagogiki dr hab. Stanisława Byra, prof. UMCS i kie-
rownik Katedry Dydaktyki dr hab. Teresa Parczew-
ska, prof. UMCS.

Teresa Parczewska

Konferencja „Lublin i Lubelszczyzna 
w nowoczesnych badaniach regionalnych”

Następnie licznie zgromadzeni słuchacze, wśród 
których nie brakowało regionalistów, studentów oraz 
pracowników różnych instytucji naukowych funkcjo-
nujących w Lublinie, mieli możliwość wysłuchania 
17 referatów. Spektrum poruszanych w nich problemów 
było bardzo szerokie i odnosiło się do różnych aspek-
tów rozwoju historycznego Lublina oraz Lubelszczyzny. 

Mamy nadzieję, że inicjatywa ta stanowiła świetne 
preludium do przyszłorocznych obchodów 550. rocz-
nicy powstania województwa lubelskiego.

Wiesław Bondyra
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Na zaproszenie Wydziału Filozoficznego Uniwer-
sytetu Karola w Pradze polonistki z Instytutu 
Językoznawstwa i Literaturoznawstwa UMCS 

wzięły udział w Tygodniu Lingwistyki Kulturowej (20–
–24 listopada 2023 r.1). W ramach tego Tygodnia zor-
ganizowana została konferencja naukowa pod hasłem 
„Interpretacja świata w języku i tekście” oraz wykłady 
i warsztaty dla studentów i doktorantów Uniwersytetu 
Karola, którzy mogli zaznajomić się ze specyfiką lubel-
skich badań nad językiem oraz z metodami dydakty-
ki językoznawczej w nurcie etnolingwistycznym i kog-
nitywnym, a także poznać wybrane aspekty struktury 
i semantyki języka polskiego. 

Problematyka interpretacji rzeczywistości w języ-
ku i wypowiedziach reprezentujących różne style pol-
szczyzny, ze szczególnym uwzględnieniem stylu arty-
stycznego, została podjęta w wykładach pt. Semantyka 
narracyjna a tekstowe obrazy świata (dr hab. Dorota Fi-
lar, prof. UMCS), Metafora artystyczna – od konwen-
cji językowej do kreacji (prof. dr hab. Anna Pajdzińska) 
oraz Wyobraźnia językowa: między kolektywną a jed-
nostkową interpretacją świata (dr hab. Aneta Wysocka, 
prof. UMCS). Metodologię etnolingwistyczną szko-
ły lubelskiej zaprezentowała prof. dr hab. Stanisława 
Niebrzegowska-Bartmińska w wykładach Typy danych 

1 Wyjazd został w znacznej mierze sfinansowany dzięki programowi erasmus.

Wyjazd dydaktyczno-
-naukowy na 
Uniwersytet Karola 
w Pradze

a koherencja semantyczna definicji kognitywnej. Przykład 
polskiej ojczyzny oraz Współczesna etnolingwistyka kog-
nitywna – ludowa, narodowa, porównawcza. Natomiast 
podczas warsztatów etnolingwistycznych pt. „Polski 
i czeski potoczny i ludowy obraz świata. Definicje kog-
nitywne roślin w słowniku etnolingwistycznym” prze-
prowadzonych przez prof. Niebrzegowską-Bartmińską 
studenci i doktoranci mieli okazję do działań praktycz-
nych bazujących na przedstawionym im modelu opisu 
zjawisk językowych2. Warto dodać, że niektórzy pra-
scy magistranci i doktoranci stosują już z powodze-
niem metodologię wypracowaną w Lublinie, o czym 
można się było przekonać, uczestnicząc w niezwykle 
interesującej sesji posterowej – prezentacji językowo-
-kulturowych obrazów dziesięciu wybranych roślin.

Nowym tendencjom w lingwistyce antropologiczno-
-kognitywnej przyjrzała się dr hab. Dorota Filar, prof. 
UMCS w wykładzie pt. Zwrot ku tekstom w polskich 
badaniach nad językowym obrazem świata. Kompara-
tystyczne ujęcie wybranych zjawisk semantycznych 
i pragmatycznych dotyczących ekspresji uczuć zna-

2 Problematyki etnolingwistycznej dotyczyło również spotkanie z czeskimi 
członkami konwersatorium eUROJOs, międzynarodowego zespołu badawcze-
go działającego pod patronatem Komisji etnolingwistycznej przy Międzynaro-
dowym Komitecie slawistów (kierowanej przez prof. Niebrzegowską-Bartmiń-
ską), Instytutu Językoznawstwa i Literaturoznawstwa UMcs (wcześniej Instytutu 
Filologii Polskiej UMcs) oraz Instytutu slawistyki PAN. 
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lazło natomiast swoje odzwierciedlenie w wykładzie 
pt. Język emocji: uniwersalizm, relatywizm, subiekty-
wizm (dr hab. Aneta Wysocka, prof. UMCS). 

Wiele uwagi poświęcono związkom frazeologicznym 
ukazanym na tle porównawczym. Dotyczył ich wykład 
prof. Anny Pajdzińskiej pt. Rola frazeologizmów w re-
konstruowaniu językowego obrazu świata oraz warszta-
ty „Alternatywne interpretacje świata we frazeologii 
polskiej, angielskiej i czeskiej” (dr hab. Dorota Filar, 
prof. UMCS i dr hab. Aneta Wysocka, prof. UMCS). 
Studenci i doktoranci wspólnie analizowali strukturę, 
znaczenie oraz uwarunkowania kontekstowe i prag-
matyczne nieregularnych połączeń wyrazowych, któ-
re w tych trzech językach ujmują analogiczne aspek-
ty rzeczywistości. Mogli dzięki temu sami przekonać 
się o istnieniu relatywizmu językowego nawet między 
tak bliskimi genetycznie i kulturowo kodami, jak pol-
szczyzna i język czeski. Wskazywali przy tym na licz-
ne analogie międzyjęzykowe, obejmujące także języ-
ki angielski i chiński (niektórzy uczestnicy warsztatów 
pochodzili z Dalekiego Wschodu) – zjawiska te świad-
czyłyby o wspólnocie doświadczeniowej i poznawczej, 
której zakres, wciąż nie w pełni ustalony, stanowi jed-
no z największych wyzwań lingwistyki jako nauki.

Bardzo atrakcyjne dopełnienie programu naukowo-
-dydaktycznego stanowiły niespodzianki przygotowane 
przez praskich gospodarzy: spotkanie z głuchoniemy-
mi artystkami tłumaczącymi na czeski język migo-
wy utwory poetyckie i piosenki oraz spacer po stolicy 
Czech szlakiem legend i wybitnych dzieł literackich. 

Dni spędzone w Pradze upłynęły w miłej, pogodnej 
atmosferze (co oddaje fotografia). Nie tylko na Uniwer-
sytecie, lecz także na ulicach, w metrze, w sklepach lu-
dzie byli uprzejmi, życzliwi dla siebie, nawet kierowcy 
nie reagowali agresywnie. Nic nie zapowiadało trage-
dii, do której niespełna miesiąc później doszło na Wy-
dziale Filozoficznym, tak gościnnym dla lubelskich 
lingwistów. Tragedia ta głęboko wstrząsnęła całą spo-
łecznością akademicką i mieszkańcami Pragi. Również 
nas dotknęła boleśnie, oba Wydziały łączą bowiem 
serdeczne, trwające dziesiątki lat kontakty3. Drżeli-

3 zapoczątkowało je zaproszenie na UK w 2005 r. osób realizujących projekt 
badawczy „Językowy obraz świata a użycia języka”: A. Pajdzińskiej, R. tokarskie-
go, D. Piekarczyk, A. Wysockiej, D. Kępy-Figury i P. Nowaka, a w następnym roku 
s. i J. Bartmińskich. Osobiste spotkania naukowe poprzedziło – jak pisze Irena 

śmy o życie poznanych osób, z napięciem czekaliśmy 
na jakieś wiadomości. Niestety, okazało się, że ranna 
została prof. Alena Macurová, podobnie jak część stu-
dentów I roku, dla których prowadziła wykład. Prag-
niemy złożyć najszczersze kondolencje Bliskim Ofiar 
tych dramatycznych wydarzeń oraz wszystkim Pra-
cownikom i Studentom Uniwersytetu Karola, zwłasz-
cza zaś Wydziału Filozoficznego. Wiemy, że wciąż prze-
żywają traumę i prędko nie wyzwolą się z koszmarów. 
Serdecznie życzymy, żeby ranni jak najszybciej wróci-
li do zdrowia i pełni sił, wszyscy zaś odzyskali zaufa-
nie do ludzi i zdolność normalnego funkcjonowania. 

Wydział Filologiczny

Vaňková w artykule Inspirace z Lublinu, poprzedzającym czeskie tłumaczenia 
lubelskich prac (Čítanka textů z kognitivní lingvistiky II, Praha 2007) – poznawa-
nie efektów naszych badań dzięki przywożonym od połowy lat 90. XX w. z War-
szawy tomom „czerwonej serii” i serii „Lingwistyka – Literatura” Instytutu Filolo-
gii Polskiej UMcs, kolejnym rocznikom „etnolingwistyki” oraz pierwszym zeszytom 
Słownika stereotypów i symboli ludowych. 
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7 grudnia Oddział Lubelski Polskiego Towarzystwa 
Geograficznego (OL PTG) świętował imponują-
cy jubileusz – 1500. odczytów. Serię spotkań geo-

graficznych rozpoczął 19 czerwca 1945 r. Alfred Jahn 
(późniejszy rektor Uniwersytetu Wrocławskiego) refe-
ratem pt. Teoria izokinetyki a ruchy pionowe Grenlan-
dii. To wydarzenie było początkiem drogi, która przez 
lata prowadziła przez różnorodne krajobrazy wiedzy 
geograficznej. Tego dnia odbyło się także zebranie za-
łożycielskie OL PTG, który działa już od 78 lat.

Uroczyste 1500. posiedzenie stało się okazją do podkre-
ślenia różnorodności tematów omawianych przez lata. 
Prelekcję otwierającą pt. 1500 odczytów w 600 sekundach 
wygłosił prof. dr hab. Andrzej Miszczuk, przewodni-
czący OL PTG. Podsumował najważniejsze momenty, 
pokazując dynamiczny rozwój tej formy działalności 
Towarzystwa. Przypomniał, że odczyt nr 500 (14 mar-
ca 1969 r.) wygłosił prof. dr Tadeusz Wilgat. Mówił 
o Peru, które odwiedził podczas rejsu jachtem „Śmia-
ły” do Ameryki Południowej. Z kolei odczyt nr 1000 

Ludzie, odkrycia 
i wiedza, która łączy, 
czyli 1500 odczytów 
Oddziału Lubelskiego 
Polskiego Towarzystwa 
Geograficznego

(10 kwietnia 1997 r.) wygłosił prof. dr Henryk Marusz-
czak – Profile lessowe jako latopisy zmian środowiska 
przyrodniczego w czwartorzędzie. Wśród prelegentów 
na wyróżnienie zasługuje prof. dr Aniela Chałubińska, 
która w latach 1948–1989 przedstawiła rekordową licz-
bę 100 odczytów i profesorowie: Henryk Maruszczak 
– 70 odczytów oraz Franciszek Uhorczak i Marian Ha-
rasimiuk – 46. Kilkunastoosobowa grupa prelegentów 
ma na koncie po kilkanaście odczytów. Wśród nich 
jest prof. dr hab. Radosław Dobrowolski, który na po-
siedzeniach występował 11 razy.

W pierwszych latach działalności OL PTG w tematyce 
prelekcji dominowała problematyka naukowa. Z czasem, 
gdy otwierały się granice, zwłaszcza po 1989 r., coraz 
większy udział miały odczyty podróżnicze. W ostat-
nim 10-leciu odczyty naukowe stanowiły 40%, popu-
larne 56%, a sprawozdawcze 4%. Organizowano też cy-
kle odczytów profilowanych w ramach tematycznych 
sesji, takich jak: ochrona środowiska człowieka, per-
spektywy rozwoju Lubelskiego Zagłębia Węglowego, 
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dedykowana pamięci Gustawa Wuttkego i Eugeniu-
sza Romera, w 60-lecie i 70-lecie działalności Oddzia-
łu oraz sesja dotycząca obszarów chronionych Rozto-
cza w kontekście zrównoważonego rozwoju regionu.

Niektóre odczyty organizowane były wspólnie z od-
działami lubelskimi: Polskiego Towarzystwa Botanicz-
nego, Polskiego Towarzystwa Geofizycznego, Polskie-
go Towarzystwa Geologicznego, a ostatnio z Klubem 
Wysokogórskim Lublin i Lubelskim Towarzystwem 
Naukowym.

Głównym punktem wydarzenia był referat prof. 
dr. hab. Radosława Dobrowolskiego, rektora UMCS, 
pt. Wyzwania i perspektywy rozwoju polskiej geografii 
w czasach niepewności. Jego wystąpienie skupiło się na 
przyszłości dyscypliny, z podkreśleniem jej znaczenia 
w obliczu globalnych zmian. Rektor przedstawił też 
zmiany w strukturze organizacyjnej uniwersyteckich 
jednostek geograficznych.

Następnie mgr Sławomir Kusiak zaprezentował foto-
relację z seminarium terenowego „Śladami kapryśnych 
rzek Wisły Środkowej i dolnego Wieprza”. Takie na-
ukowe seminaria terenowe OL PTG organizuje corocz-
nie, dając okazję do poznania piękna krajobrazu Polski 
i znaczenia badań terenowych w pracach geografów.

Podczas uroczystości wręczono również prestiżowe 
wyróżnienia – Medal PTG otrzymał dr Krzysztof Ka-
łamucki, prof. UMCS, a Złotą Odznakę – dr hab. Piotr 
Zagórski, prof. UMCS w uznaniu dla ich wybitnych 
osiągnięć i wkładu w rozwój geografii.

Przeglądając imponującą kartotekę dotychczasowych 
odczytów, można obliczyć, że zgromadziły łącznie 
75 700 słuchaczy, co stanowi sumę mieszkańców Za-
mościa i Dęblina. Średnio na odczycie było 50 osób, ale 
zdarzały się też wyjątkowo popularne prelekcje, które 
zgromadziły ponad 200-osobową grupę słuchaczy, np.:
•	 prof. dr Alfred Jahn – Wyprawa polska na Spitsber-

gen w 1957 roku,
•	 inż. Wiktor Ostrowski – Patagonia,
•	 Marek Kamiński – Samotnie na Biegun Południowy,
•	 prof. dr hab. Halina Lorenc – Problemy klimatu 

XXI wieku,
•	 Krzysztof Wielicki – Mój wybór,
•	 Piotr Tomala – Narodowa zimowa wyprawa na K2.

Te dane liczbowe świadczą o stałym zainteresowa-
niu odczytami, choć można by przypuszczać, że w do-
bie telewizji, internetu i dostępności dalekich podróży 
ich atrakcyjność będzie maleć. Jednak przemyślany do-
bór tematów, ich aktualność i atrakcyjna forma prze-
kazu gwarantują dalszą pomyślną realizację tej formy 
popularyzacji wiedzy geograficznej.

Seria 1500 odczytów podkreśla nieprzerwaną pasję i za-
angażowanie członków OL PTG w edukację i badania geo-
graficzne. Jubileuszowe spotkanie stanowiło nie tylko pod-
sumowanie osiągnięć przeszłości, ale także rzuciło światło 
na przyszłość geografii, która nadal będzie odgrywać klu-
czową rolę w zrozumieniu i kształtowaniu naszego świata.

Elżbieta Kardaszewska
Przemysław Mroczek

  Wielka wiedza w ekspresowym tempie – prof. dr hab. Andrzej  
Miszczuk (przewodniczący OL PtG) prezentuje prelekcję 1500 od  - 
czytów w 600 sekund

  Dr hab. Piotr zagórski, prof. UMcs uhonorowany złotą  
Odznaką PtG
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s traty wojenne zazwyczaj w pierwszej kolejności 
liczone są utraconymi istnieniami ludzkimi. Po-
tem dopiero wylicza się zniszczoną infrastruktu-

rę, wśród której oprócz ważnych dla funkcjonowania 
państwa: domów mieszkalnych, dróg, mostów, fabryk, 
szkół i szpitali są m.in. placówki muzealne. O ile tym 
ostatnim poświęca się uwagę zasadniczo w odniesie-
niu do zniszczeń obiektów i zasobów wielkich insty-
tucji, takich jak Prussia-Museum w Królewcu czy Lan-
desmuseum prowincji Grenzmark Posen-Westpreußen 
w Schneidemühl (Piła), o tyle zainteresowanie placów-
kami niższej rangi, regionalnymi i powiatowymi jest 
zdecydowanie mniejsze. 

W wyniku ustaleń powojennych Polska otrzymała 
dużą część wschodnich obszarów III Rzeszy. Były one 
po prostu usiane muzeami. Można powiedzieć, że po 
I wojnie światowej powstawały w każdym niemieckim 
mieście powiatowym i nie tylko, gdyż wiele miasteczek, 
które nie doświadczyły zaszczytu powołania na stolicę 
powiatu, też starało się mieć taką instytucję w swojej 
przestrzeni. Była ona po prostu swoistym stygmatem 
dojrzałości kulturowej mieszkańców oraz świadomo-
ści narodowej.

Wiele z tych muzeów w wyniku działań wojennych 
uległo zniszczeniu. Tylko nieliczne z nich, jeszcze przed 
jej zakończeniem, ewakuowane były w głąb Rzeszy. Ale 
nie zawsze oznaczało to przetrwanie wywiezionych ko-
lekcji. Te, których nie zniszczono, wystawione zostały 
na inne zagrożenia. Sowieci starannie przygotowali się 
do rabowania takich placówek. Ich specjalne oddzia-
ły „specjalistów” wkraczały nieomal natychmiast po 
ustaniu walk do przeprowadzenia „selekcji” najcen-
niejszych zabytków, które wywożono w głąb ZSRR. Są 
dzisiaj niedostępne i nie wiadomo, czy istnieją nadal. 

Polska władza też najczęściej nie wykazywała zainte-
resowania muzeami, ponieważ były ważniejsze proble-
my w zagospodarowaniu objętych miast. A ponieważ 
większość nowych ich mieszkańców to byli przesiedleń-
cy, często ze wschodnich kresów przedwojennej Rzeczy-
pospolitej, to nie poczuwali się do odpowiedzialności 

Trudne dziedzictwo

za zgromadzone w nich „obce” dziedzictwo kulturo-
we. Często zresztą traktowane jawnie jako wrogie. Nie 
umiano po prostu oddzielić warstwy propagandowej 
przykładanej do nich; tak jakbyśmy byli wolni, my Po-
lacy, od manipulacji przy prezentowaniu własnej histo-
rii i kultury. No i pozostały tabuny szabrowników, któ-
re plądrowały pozbawione opieki placówki.

Trzeba jednak wyraźnie powiedzieć, że w tych trud-
nych czasach byli również odważni, światli ludzie, któ-
rzy próbowali ratować „to, co się jeszcze ostało”. Zabytki 
przechowywane w powstałych w tym celu składnicach 
adresowane były potem do odżywających po wojnie 
lub nowo powstających muzeów, zazwyczaj na zasa-
dzie polowania na atrakcyjne eksponaty albo wypeł-
niania dziur po tych utraconych. W tym chaosie po-
pełniano rzecz jasna błędy, które np. utrudniają dzisiaj 
lokalizację zabytków. Dotknęło to boleśnie archeologię.

Dopiero trzecie powojenne pokolenie doszło do wnio-
sku, że tym zastanym dziedzictwem należy się zająć 
w inny sposób. Nie tylko z inną uwagą i determinacją, 
naznaczoną próbą prostowania ścieżek i losów histo-
rii małych Heimatkreismuseen. Nauczono się również 
odrzucać „wartości propagandowe”, zwracając uwagę 
na eksponaty i ich ponadczasową wartość historyczną. 
Próby odtwarzania zasobów kolekcji, bibliotek, archi-
wów wydają się dla wielu daleko spóźnione. Okazuje 
się jednak, że niektóre da się jeszcze uratować.

W dn. 6–7 grudnia miała miejsce w Olsztynie konfe-
rencja „Przedwojenne muzea regionalne z terenu daw-
nych Prus Wschodnich i losy ich kolekcji”. Zorganizo-
wało ją Stowarzyszenie Naukowe Archeologów Polskich 
Oddział w Olsztynie, które zaprosiło do współpracy Mu-
zeum Warmii i Mazur w Olsztynie oraz Instytut Histo-
rii Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego. Skorzystano 
przy tym ze środków Ministra Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego pochodzących z Funduszu Promocji Kul-
tury w ramach programu „Badania polskich strat wo-
jennych”. Przygotowano 17 referatów, których autorzy 
prezentowali nowe ustalenia co do dziejów lokalnych 
muzeów niemieckich, zasług osób nimi kierujących oraz 
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strat w kolekcjach 
i wiedzy o dalszych 
losach eksponatów. 
Prelekcje pokazały, 
że zmienił się nie 
tylko stosunek do 
niemieckiego dzie-
dzictwa kulturo-
wego, ale trakto-
wane jest ono teraz, 
w pełnym tego sło-
wa znaczeniu, jako 
wspólne europejskie 
dziedzictwo kultu-
rowe. Obecność na 
posiedzeniu przed-
stawicieli KAFU, 
w tym dr. Heino 
Neumayera z Berli-
na, nota bene z nie-
zwykle interesującym referatem o „konkurowaniu” mię-
dzy sobą o zabytki głównych przedwojennych muzeów 
niemieckich, najlepiej świadczy o randze tego przed-
sięwzięcia. Nie będę wchodził w szczegóły, w więk-
szości znakomicie przygotowanych wystąpień – będą 
one wkrótce opublikowane. Warto powiedzieć, że ob-
rady były transmitowane w internecie i w przestrzeni 
wirtualnej cieszyły się równie dużym powodzeniem 
jak w wypełnionej po brzegi Sali Kopernikańskiej ol-
sztyńskiego zamku.

Piszę ten tekst, ponieważ organizatorzy olsztyńskie-
go spotkania docenili lubelskie osiągnięcia w zakresie 
ratowania pamięci o utraconych źródłach do dziejów 
muzeów, archeologii i ochrony archeologicznego dzie-
dzictwa kulturowego. Od ponad 20 lat z dr. Wieńczysła-
wem Niemirowskim zajmujemy się obszarem leżącym 
na antypodach byłych Prus Wschodnich – wschodnią 
częścią byłej prowincji Brandenburgia (dzisiaj to mniej 
więcej Ziemia Lubuska) i administracyjną efemerydą 
powstałą w wyniku traktatu wersalskiego – Grenzmark 
Posen-Westpreußen, zmieniającą zresztą co jakiś czas 
swoje granice. Spory, liczący się i wysoko oceniany do-
robek dokumentujący naszą aktywność i sukcesy na tym 
polu pozwolił na prezentację wykładu pt. Muzea, których 
już nie ma… Z badań nad dziejami muzeów i ich kolek-
cji na podstawie prasy codziennej. Pokazaliśmy w nim, 

w jaki sposób od-
twarzamy historię 
muzeów regional-
nych „czytając stare 
gazety”; ale przede 
wszystkim, jak tra-
fiamy na ślady pla-
cówek, które zostały 
zupełnie wymazane 
z ludzkiej pamięci. 
Zaprezentowaliśmy 
też nasz oryginalny 
dorobek metodycz-
ny i metodologicz-
ny, który pozwolił 
rekonstruować np. 
wiedzę o muzeum 
w Myśliborzu, Zło-
towie, a nawet Pile. 
Zakreśliliśmy per-

spektywy naszych badań i sformułowaliśmy ostrzeże-
nia co do sposobu podejścia do specyficznej kategorii 
źródeł, jakimi się zajmujemy. Myślę jednak, że naj-
większe wrażenie na słuchaczach zrobiła nasza „baza 
danych”. Mówi ona wprost, że jeszcze nie raz zasko-
czymy środkowoeuropejską archeologię; ale też, że 
cierpliwość i systematyczność są kluczem do realizacji 
podjętych tematów.

To była znakomicie zorganizowana konferencja. 
W Olsztynie powstał bardzo dobry ośrodek wszech-
stronnych badań nad pradziejami i wczesnym śred-
niowieczem regionu, z niebagatelnym znaczeniem 
dla rozumienia procesów kulturowych zachodzących 
w całej środkowej Europie. W organizacji KAFU, na 
którą się po wielokroć powołuję, olsztynianie mają 
aż dwóch członków zwyczajnych. To chyba najlepiej 
świadczy o ocenie kompetencji pracujących nad re-
konstrukcją „utraconej archeologii” prof. Mirosła-
wa Hoffmanna i dr. Jarosława Sobieraja. Kiedy jesz-
cze uświadomimy sobie, że projektem ukoronowanym 
konferencją kieruje przedstawiciel najmłodszego po-
kolenia archeologów, Kasper Martyka, to entuzja-
styczne opinie na temat sprawności funkcjonowania 
goszczącego nas warmińsko-mazurskiego ośrodka  
stają się oczywiste.

Andrzej Kokowski

  Muzeum Krajowe w Pile – zupełnie zniszczone w trakcie wojny
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W Katedrze Radiochemii i Chemii Środowiskowej 
staż badawczy odbyła dr Doris Akachukwu z Mi-
chael Okpara University of Agriculture w Umudi-

ke (Nigeria). Realizacja stażu była możliwa dzięki środkom 
z programu „One Planet Fellowship Programme”.

Wymieniony program umożliwia wymianę naukową 
polskich badaczy z naukowcami z wybranych uniwer-
sytetów w Afryce. UMCS jest obecnie jedną z dwóch 
polskich uczelni wyższych, które zostały zaproszone do 
tego programu finansowanego przez francuską Funda-
cję Agropolis. Jej misją jest rozpowszechnianie wiedzy 
poprzez badania naukowe. Fundacja służy podmio-
tom działającym na rzecz rolnictwa i zrównoważone-
go rozwoju, a także zdrowia i środowiska naturalnego.

Realizacja stażu w Katedrze Radiochemii i Chemii 
Środowiskowej wzbogaciła doświadczenie naukowo-
-badawcze dr Akachukwu, która na co dzień jest na-
uczycielem akademickim w swoim macierzystym uni-
wersytecie. Prowadzone przez nią badania koncentrują 
się na wypracowaniu innowacyjnego podejścia do pro-
cesu adaptacji do zmian klimatycznych w celu ograni-
czenia zanieczyszczeń glebowych, oczyszczania gleb 

Podsumowanie stażu 
naukowego dr Doris 
Akachukwu

oraz upowszechniania wie-
dzy na temat bezpieczeństwa 
żywności. Osiągnięciem nauko-
wym dr Akachukwu jest otrzy-
manie biowęgli i nanobiowę-
gli z dwóch różnych rodzajów 

odpadów rolniczych występujących w Nigerii. Powsta-
łe biowęgle zastosowano do usuwania zanieczyszczeń 
z gleby i do oceny wpływu ich działania na jakościo-
wy skład substancji odżywczych warzyw.

Stypendium dr Akachukwu pozwoliło na zrealizo-
wanie stażu badawczego w UMCS pod opieką nauko-
wą prof. dr. hab. Patryka Oleszczuka – kierownika Ka-
tedry Radiochemii i Chemii Środowiskowej. Staż trwał 
od 2 czerwca do 27 grudnia 2023 r. Pierwotnie był za-
planowany na sześć miesięcy. Przedłużono go jednak 
o miesiąc, aby zapewnić dr Akachukwu możliwość 
udziału w badaniach o istotnym znaczeniu dla jej za-
interesowań naukowych.

Podczas pobytu w Lublinie naukowczyni prowadziła 
ożywioną wymianę doświadczeń i pomysłów. Współ-
pracowała również z doktorantką mgr Moniką Racz-
kiewicz. Miała dostęp do najnowocześniejszego sprzętu 
i innowacyjnych technik pracy laboratoryjnej. Moty-
wacją do realizacji badań było uzyskanie nowej wie-
dzy i umiejętności, które korzystnie wpłyną na jej dal-
szą pracę naukowo-dydaktyczną.

Szczególne podziękowania dr Akachukwu kieruje do 
prof. Patryka Oleszczuka za gościnność i pomoc w trak-
cie badań naukowych oraz do mgr Moniki Raczkie-
wicz za nieocenione wsparcie w pracy laboratoryjnej. 

  Dr Doris Akachukwu, doktorantka mgr Monika Raczkiewicz i prof. dr hab. Patryk Oleszczuk
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Na początku grudnia przedstawiciele UMCS re-
prezentowali naszą Uczelnię podczas XI semi-
narium mediolingwistyczego „Język w mediach” 

pt. „Retoryka w mediach. Retoryczne badania mediów”. 
W spotkaniu wzięli udział pracownicy i współpracow-
nicy Instytutu Nauk o Komunikacji Społecznej i Me-
diach: dr hab. Danuta Kępa-Figura, prof. UMCS, dr El-
żbieta Pawlak-Hejno, dr Patryk Iwańczyk, mgr Alena 
Podviazkina oraz dr Anna Bendrat z Instytutu Języko-
znawstwa i Literaturoznawstwa.

Seminarium zostało zorganizowane przez przewod-
niczącą sekcji „Język w mediach” PTKS dr hab. Danutę 
Kępę-Figurę, prof. UMCS oraz dr Martę Jarosz z Uni-
wersytetu Kardynała Stefana Wyszyńskiego. Tym ra-
zem odbyło się w gościnnych progach UW i zgroma-
dziło 25 badaczy z różnych polskich uczelni.

temat seminarium jest mocno powiązany z mediolingwistyką ro-
zumianą jako przestrzeń badań nad tekstem medialnym. Mając świa-
domość funkcjonowania różnych środowisk badaczy tekstów medial-
nych, w tym retorycznego i mediolingwistycznego, chcemy rozmawiać 
o tym, jak te właśnie środowiska mogą się spotkać. A mogą się spot-
kać, wzajemnie się inspirując. Dla mediolingwistyki cenna jest nie tyl-
ko możliwość badania tekstów medialnych metodami retorycznymi, 

Wyrazy uznania i wdzięczności za współpracę śle tak-
że do pracowników naukowych Katedry Radiochemii 
i Chemii Środowiskowej – szczególnie do dr hab. Bo-
żeny Czech, prof. UMCS, dr Justyny Szerement oraz 
doktorantów współpracujących z Katedrą.

Dr Doris Akachukwu dziękuje również władzom rek-
torskim za możliwość realizacji badań i odbycia stażu 
oraz za wsparcie pracowników Centrum Współpracy 
Międzynarodowej, zwłaszcza mgr Małgorzaty Połu-
dniuk. Badaczka ma nadzieję na nawiązanie w przy-

szłości współpracy naukowej pomiędzy Uniwersytetem 
Marii Curie-Skłodowskiej a Michael Okpara Universi-
ty of Agriculture. 

Realizacja stażu była możliwa dzięki środkom z pro-
gramu wymiany „One Planet Fellowship Programme”, 
finansowanego przez Fundację Agropolis z Francji w ra-
mach umowy grantowej podpisanej z Komisją Euro-
pejską (numer umowy 406–539).

Urszula Jackowska
Doris Akachukwu

XI seminarium 
mediolingwistyczne 
„Język w mediach”

ale również odkrycie zagadnień, którymi zajmuje się retoryka i które, 
być może, jeszcze mediolingwistyce umknęły 

– mówiła organizatorka spotkania dr hab. Danuta Kę-
pa-Figura, prof. UMCS.

Uczestnicy seminarium wysłuchali dwóch wystą-
pień tematycznych, które łączył namysł nad możliwoś-
ciami zastosowania retoryki we współczesnych bada-
niach komunikacji publicznej. Dr hab. Maria Załęska, 
prof. UW, prezeska Polskiego Towarzystwa Retoryczne-
go, w wykładzie Typologia mechanizmów retorycznych 
w uniwersum cyfrowym omówiła autorskie podejście re-
toryczne do badania komunikacji perswazyjnej. Druga 
referentka, dr hab. Agnieszka Kampka, prof. SGGW, 
redaktor naczelna czasopisma „Res Rhetorica”, doko-
nała przeglądu metod i koncepcji retorycznych badań 
multimodalnych przekazów medialnych.

Temperatura dyskusji wywołanej wystąpieniami, 
dowodząc aktualności poruszanych zagadnień, za-
powiada rozwój retorycznie uwarunkowanych badań 
mediolingwistycznych.

Alena Podviazkina
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WYDARZENIA NAUKOWE

12 grudnia w auli Wydziału Pedagogiki i Psycho-
logii odbyło się kolejne coroczne spotkanie pra-
cowników UMCS z przedstawicielami interesa-

riuszy zewnętrznych, współpracujących z Wydziałem. 
Otworzyła je prodziekan ds. jakości kształcenia dr hab. 

Agnieszka Lewicka-Zelent, prof. UMCS. Witając przed-

Spotkanie z interesariuszami zewnętrznymi

stawicieli ponad 30 instytucji, nawiązała do tegorocz-
nej rocznicy 50-lecia powstania Wydziału. Zaznaczyła, 
że tak wielki sukces nie byłby możliwy bez współpracy 
z instytucjami takimi jak: sądy, zakłady karne, placów-
ki oświatowe czy artystyczne, jednostki pomocy spo-
łecznej, ale także z mediami. Następnie pełnomocnik 
dziekana ds. współpracy z otoczeniem zewnętrznym 
dr Małgorzata Chojak zaprezentowała sprawozdanie ze 
wspólnie podejmowanych inicjatyw w ostatnim roku 
akademickim. Przedstawiła również formy współpra-
cy, które oferuje Wydział w ramach działalności dy-
daktycznej, artystycznej oraz wykorzystania innych  
zasobów Uczelni. 

Istotną częścią spotkania było wręczenie podzięko-
wań instytucjom aktywnie współtworzącym proces 
kształcenia na Wydziale. Po wspólnym zaśpiewaniu 
kilku kolęd z Radą Wydziałową Samorządu Studen-
tów goście zostali zaproszeni na kameralne spotkania 
organizowane przez poszczególne Katedry. 

Obecnie WPiP ma podpisanych ponad 60 umów i po-
rozumień dotyczących współpracy z interesariuszami 
z otoczenia społeczno-gospodarczego Uczelni. W ra-
mach różnych inicjatyw, także w sposób nieformal-
ny, współdziała dodatkowo z kilkudziesięcioma inny-
mi instytucjami.

Małgorzata Chojak
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P ewien listopadowy poranek w Szkole Podstawowej 
im. Jana Pawła II w Czułczycach rozpoczął się do-
syć nietypowo dla uczniów, którzy tego dnia mieli 

lekcje. Przed szkołą zaparkował autobus, wielu uczniów 
było zdziwionych pudłami, które były wnoszone do bu-
dynku już od samego rana. Wraz z pudłami pojawiły się 
nowe osoby, które rozstawiały swoje stanowiska naukowe 
w sali gimnastycznej oraz w wybranych klasach. Dzwo-
nek lekcyjny dał sygnał do rozpoczęcia warsztatów ostat-
niego wyjazdu w ramach Objazdowego Festiwalu Nauki.

Przed wakacjami odwiedziliśmy szkoły podstawo-
we w Bychawce, Niedrzwicy Kościelnej i Abramowie, 
a w czasie wakacji autobus Festiwalu zajechał do Cen-
trum Kultury Gminy Mełgiew i do Przedszkola im. Misia 
Uszatka w Żyrzynie. Po wakacyjnej przerwie pojecha-
liśmy do szkół podstawowych w Matczynie i Wyżni-
cy, do Świdnika (Ośrodek Szkolno-Wychowawczy) 
i do Centrum Kultury w Gminie Wólka. Ostatni nasz 
wyjazd to właśnie odwiedziny w oddalonej o 77 km 
od Lublina małej szkole podstawowej w Czułczycach.

Wszędzie witani byliśmy z entuzjazmem i ogrom-
nym zainteresowaniem. Dzieci i młodzież miały moż-
liwość samodzielnego przeprowadzenia doświadczeń 
naukowych, a także wypróbowania sprzętu, którym 
na co dzień posługują się naukowcy. Każdy, choć na 
chwilę, mógł zostać mikrobiologiem, biochemikiem 
czy też biotechnologiem. Mógł zobaczyć, jak łatwo 
oszukać nasz umysł i nasze zmysły, a także przekonać 
się, że niewidzialne enzymy to niesamowite „maszy-
ny”. Chętni mogli skosztować własnoręcznie przygo-
towanych dań z kuchni molekularnej oraz sprawdzić, 
jakie substancje chemiczne są obecne w naszym jedze-
niu. Po zdaniu egzaminu „Sprawdź, co tak pachnie” 
można było samodzielnie wykonać pachnące mydełko, 
a na pamiątkę zabrać ze sobą papierowy model mózgu 
oraz notes i ołówek badacza. 

Wyjazdy i zajęcia Objazdowego Festiwalu Nauki odby-
wały się w ramach programu Społeczna Odpowiedzial-
ność Nauki i były dofinansowane ze środków Ministra 
Edukacji i Nauki. W realizację projektu oraz wszystkie 
wyjazdy zaangażowani byli pracownicy i członkowie 
studenckich kół naukowych Wydziału Biologii i Bio-
technologii, którzy przygotowali warsztaty i prezenta-
cje. Organizacja Festiwalu wymagała ogromnej krea-

Autobus Objazdowego Festiwalu Nauki 
przejechał blisko 800 km

tywności ze strony wszystkich osób zaangażowanych 
w projekt. Najpierw było zbieranie całej ekipy autobu-
su, potem tworzenie propozycji warsztatów i doświad-
czeń, zakupy i projektowanie pomocy naukowych.

Pomysłodawczynią i koordynatorką Festiwalu była 
prof. dr hab. Anna Jarosz-Wilkołazka, na co dzień pra-
cująca w Katedrze Biochemii i Biotechnologii. Od wielu 
lat wraz z innymi pracownikami Katedry bierze czyn-
ny udział w różnych akcjach związanych z populary-
zacją nauki, takich jak Piknik Naukowy w ramach Lu-
belskiego Festiwalu Nauki czy Noc Biologów. W czasie 
zajęć widać ogromne zainteresowanie dzieci, młodzie-
ży, ale także dorosłych bezpośrednim udziałem w prze-
prowadzanych doświadczeniach. Głównymi uczestni-
kami zajęć, warsztatów i pokazów są osoby z Lublina 
i okolic. Natomiast nie docierają na nie osoby z miej-
scowości oddalonych od miasta. Stąd też pomysł na 
to, aby dojechać do małych wiejskich szkół i centrów 
kultury. Pokazaliśmy, czym zajmujemy się na co dzień 
w naszych laboratoriach, zachęciliśmy do zadawania 
pytań i samodzielnego wykonywania doświadczeń. 
W czasie wyjazdów bardzo dużo dowiedzieliśmy się 
od dzieci i młodzieży w różnym wieku, a ich pytania, 
entuzjazm i ciekawość pokazały, że warto było opuś-
cić mury naszej Uczelni i wsiąść do autobusu Objaz-
dowego Festiwalu Nauki. 

Anna Jarosz-Wilkołazka
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P racownicy Katedry Archiwistyki i Nauk Pomoc-
niczych Historii 1 grudnia zorganizowali dru-
gą w ubiegłym roku kalendarzowym turę zajęć 

pn. „Spotkania z archiwistyką” dla uczniów szkół 
średnich.

Miały one na celu promowanie kierunku archiwi-
styka i nowczesne zarządzanie zapisami informacyj-
nymi. Młodzież szkolna mogła zapoznać się z nie-
którymi aspektami pracy archiwistów. W szkołach 
średnich uczy się historii, ale uczniowie nie zawsze 
wiedzą, jaką rolę odgrywają archiwa w badaniach hi-
storycznych. Ponadto organizatorom chodziło o za-
poznanie uczniów z elementami analizy źródeł histo-
rycznych, bardzo ważnej w pracy badaczy przeszłości 
i umożliwiającej uzyskiwanie o niej podstawowych  
informacji.

Spotkanie trwało 4 godziny i składało się z 4 części 
po 45 minut, po których następowała kilkunastominu-
towa przerwa. Jego organizacja była więc dostosowana 
do struktury zajęć szkolnych. Gośćmi Katedry i uczest-
nikami zajęć byli uczniowie klas I i II Zespołu Szkół 
nr 2 im. Księcia Pawła Karola Sanguszki w Lubartowie. 
Oprócz nich w wydarzeniu uczestniczyli również ucz-
niowie Specjalnego Ośrodka Szkolno- Wychowawczego 
dla Dzieci i Młodzieży Niepełnosprawnych im. prof. Zo-
fii Sękowskiej w Lublinie. 

Goście najpierw mieli okazję zapoznać się ze źród-
łami do dziejów Królestwa Polskiego w Rosyjskim 
Państwowym Archiwum Historycznym w Sankt Pe-
tersburgu, które zaprezentował dr hab. Krzysztof La-
tawiec, prof. UMCS, kierownik Katedry organizującej 
spotkanie. Wymienione Archiwum to jedna z najważ-
niejszych placówek archiwalnych Federacji Rosyjskiej, 
szczególnie przydatna dla polskich historyków, ponie-
waż przechowuje cenne materiały dotyczące ziem pol-
skich pozostających pod zaborem rosyjskim. Po stłu-
mieniu powstania styczniowego (1863–1864) Królestwo 
Polskie było zarządzane przez carskie urzędy centralne 
funkcjonujące w Petersburgu, których dokumentacja 
trafiła do tego Archiwum. Szczególnie cenne są w nim 
akta odzwierciedlające politykę władz rosyjskich wo-
bec Królestwa oraz materiały aktowe dotyczące urzęd-
ników rosyjskich, w tym także służących carowi na 
terenie zaboru rosyjskiego i gorliwie realizujących po-
litykę rusyfikacji ziem polskich włączonych do Impe-
rium Rosyjskiego. 

„Spotkania z archiwistyką”

Następnie dr Robert Stępień przeprowadził war-
sztaty poświęcone problematyce genealogicznej. Mia-
ły one na celu zapoznanie uczestników ze sposoba-
mi wyszukiwania informacji o aktach metrykalnych 
przechowywanych w polskich archiwach, które moż-
na wykorzystywać do ustalania drzewa genealogiczne-
go zainteresowanych osób. Obecnie materiały te są do-
stępne online. Prowadzący zajęcia zapoznał uczniów 
z zadaniami genealogii i jej podstawowymi pojęciami. 
Następnie pokazał, jak można wyszukiwać akta me-
trykalne dotyczące poszczególnych miejscowości z wy-
korzystaniem portalu Szukaj w Archiwach. Uczestnicy 
przenalizowali również treść wybranego wpisu chrztu 
dziecka. Znajduje się on w zachowanej księdze pocho-
dzącej z parafii pw. św. Anny w Lubartowie. 

Dalsza część zajęć o charakterze warsztatowym rów-
nież miała na celu doskonalenie umiejętności przepro-
wadzania przez uczniów analizy źródeł historycznych. 
Tym razem jej przedmiotem stała się mało obecnie zna-
na piosenka Korespondencja klasowa, śpiewana przez 
barda „Solidarności” Jacka Kaczmarskiego, którą wy-
słuchano i analizowano pod kierunkiem prof. dr. hab. 
Janusza Łosowskiego. Wymieniony artysta przedstawił 
w niej dwie przeciwstawne postawy społeczne wystę-
pujące w schyłkowym okresie PRL. Jedna miała cha-
rakter typowo oportunistyczny i polegała na wspie-
raniu dominującej siły politycznej bez względu na jej 
program. Uosabiał ją chłopski syn dążący na studiach 
do zrobienia kariery politycznej i odrzucający warto-
ści i zasady, które starali się wpoić mu rodzice. Takiej 
postawie przeciwstawiono wierność zasadom moral-
nym i tradycji, którą uosabiał jego ojciec mieszkający 
na wsi i niewzruszony w swoich przekonaniach mimo 
grożących mu niebezpieczeństw.

W końcowej części spotkania uczestnicy zwiedzi-
li Archiwum UMCS, gdzie mgr Anna Romanowska 
zaprezentowała im miejsce Archiwum w strukturze 
Uczelni i realizowane przez tę jednostkę zadania. Na-
stępnie goście mieli możliwość obejrzenia magazynów 
archiwalnych i zapoznania się z treścią przechowy-
wanych w nich materiałów. Dzięki tej wizycie ucz-
niowie poznali specyfikę pracy archiwalnej oraz jej 
materialne warunki, co na pewno ułatwiło im skon-
frontowanie z rzeczywistością wyobrażeń o zawodzie  
archiwisty. 

Janusz Łosowski
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Akademia Samorządowca UMCS 2023

W dn. 1–3 grudnia odbyła się Akademia Samo-
rządowca UMCS. Osoby aktywnie działające 
w radach wydziałowych Samorządu Studen-

tów oraz w Zarządzie Uczelnianym Samorządu Studen-
tów wzięli udział w wyjeździe szkoleniowym do Jano-
wa Lubelskiego. Uczestnicy mieli okazję zdobyć cenne 
umiejętności, niezbędne w działalności w organiza-
cjach uczelnianych. Podczas warsztatów i szkoleń po-
szerzyli swoją wiedzę z zakresu skutecznej komunikacji 
w zespołach, pozyskiwania partnerów, realizacji projek-
tów, tworzenia regulaminów, finansowania organizacji 
studenckich, sieciowania współpracy i social mediów. 

30 listopada w Sali Obrad Rady Wydziału Fi-
lologicznego odbył się X Dzień Gotycki, 
zorganizowany przez pracowników Kate-

dry Anglistyki i Amerykanistyki oraz Koło Naukowe 
Anglistów UMCS. To wyjątkowe wydarzenie zgroma-
dziło w tym roku najliczniejsze w historii Dnia Go-
tyckiego grono prelegentów i słuchaczy. Oprócz pra-
cowników Katedry i studentów anglistyki I i II stopnia 
uczestniczyli w nim uczniowie oraz nauczyciele ze 
szkół partnerskich: XXX Liceum Ogólnokształcące-

zorganizowanie wyjazdu do Janowa Lubelskiego było dla mnie 
nie lada wyzwaniem, ponieważ po raz pierwszy zajmowałam się or-
ganizacją tego typu wydarzenia. Jestem bardzo zadowolona, bo 
wszystko się udało. Atmosfera na wyjeździe była pozytywna, a róż-
norodność działań sprawiła, że studenci mogli czerpać korzyści za-
równo z części szkoleniowej, jak i integracyjnej. to było wyjątkowe 
doświadczenie, które z pewnością zostanie na długo w pamięci 
uczestników oraz organizatorów 

– powiedziała Anastasiia Semykoz, główna koordyna-
torka wydarzenia.

Weronika Chołojczyk

X Dzień Gotycki go im. ks. Jana Twardowskiego i V Liceum im. Marii 
Skłodowskiej-Curie w Lublinie.

Dzień Gotycki uroczyście otworzył kierownik Ka-
tedry prof. dr hab. Arkadiusz Bagłajewski. Wykła-
dowcy, studenci i licealiści przedstawili interesują-
ce prezentacje o charakterze popularnonaukowym. 
Dotyczyły one szeroko pojętej tematyki gotyku w li-
teraturze, sztuce, historii, filmie oraz w grach. Nie 
zabrakło też akcentów modowych, ponieważ część pre-
legentów i słuchaczy ubrana była w sposób nawiązu-
jący do motywów gotyckich. Sala nabrała w tym dniu 
niezwykłego charakteru również dzięki studentom 
III roku anglistyki, którzy udekorowali ją czarnymi  
nietoperzami.

Aleksandra Tryniecka
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W tym roku znany z wcześniejszych lat Piątek 
z MaFiI-ą przekształcił się w Dzień z MaFiI-ą 
– wyjątkowe święto matematyki, pełne wykła-

dów, zajęć i warsztatów popularyzujących matematy-
kę. Wydarzenie to odbyło się dwukrotnie – 29 listopa-
da oraz 1 grudnia.

29 listopada Wydział Matematyki, Fizyki i Informatyki 
odwiedzili uczniowie ze szkół podstawowych. Młodzi 
adepci nauki wzięli udział w wielu ciekawych wykładach 
i warsztatach. Dzień rozpoczął się od zajęć pt. „Kody, 
kratki, kolory i mity”, podczas których dzieci za pomo-
cą kredek rozwiązywały zadania matematyczne. Z kolei 
w trakcie warsztatów „Stwórz własną grę”, przy wykorzy-
staniu aplikacji internetowej Scratch, stworzyły grę i po-
znały mechanizmy projektowania oraz programowania. 

Następnie zagrały w gry logiczne takie jak Kółko 
i krzyżyk 3D oraz Czekoladki. Wzięły również udział 

Dzień z MaFiI-ą, czyli 
święto matematyki

w warsztatach pt. „Nanogramy” – ćwiczyły wówczas 
logiczne myślenie dzięki kolorowaniu liczbami. Pełen 
wrażeń dzień zamknęły zajęcia pt. „W matematycznym 
świecie zagadek – Escape Room z matematyki i infor-
matyki”, w ramach których dzieci rozwiązywały różno-
rodne zadania matematyczne, uczyły się działań finan-
sowych w grach z pieniędzmi, a następnie przy użyciu 
prostych kodów rozwiązywały zagadki logiczne, oraz 
warsztaty „Geogebra”, które poprowadzili studenci 
z Koła Dydaktyków MaFiI, dr Anna Gąsior, dr Mag-
dalena Skrzypiec i dr Anna Walczuk.

Z kolei 1 grudnia na Wydziale pojawiła się młodzież 
ze szkół ponadpodstawowych z Lublina i okolic. Dzień 
rozpoczął się od wykładu dr. hab. Jarosława Byliny, 
prof. UMCS pt. Lingwistyka matematyczna. Następ-
nie uczniowie wysłuchali wykładu dr. Jerzego Mycki 
pt. Lemat Burnside’a – czyli jak za zasłoną matematyki 
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odkrywać tajniki codziennego życia, który poświęcony 
był sztuce zliczania różnych możliwych struktur zbu-
dowanych z zadanych elementów. Za klasyczny przy-
kład służy konstrukcja witraży z kolorowych szkiełek 
ustalonego (np. trójkątnego) kształtu. 

Po wykładach przyszedł czas na część warsztatową, 
podczas której dr Anna Gąsior i dr Magdalena Skrzy-
piec poprowadziły zajęcia pt. „O kwadratowych kulach”. 
W ich trakcie uczniowie mieli okazję zapoznać się ze 
sposobami poruszania się po płaszczyźnie i z różnymi 
rodzajami mierzenia odległości pomiędzy punktami. 
Odbyły się również warsztaty pt. „Lingwistyka mate-
matyczna”, które poprowadziła dr Małgorzata Cudna.

W dalszej części wydarzenia dr hab. Mariusz Bie-
niek, prof. UMCS wygłosił prelekcję pt. Słynne liczby 
w słynnym równaniu. Opowiedział o najbardziej zna-
nym równaniu matematyki wyższej, czyli o wzorze 
Eulera. Wzór ten uważany jest za jeden z najlepszych 
przykładów piękna matematyki, gdyż zawiera pięć naj-
ważniejszych w matematyce liczb, w tym liczbę pi, złą-
czonych w prostą, ale całkowicie nieoczywistą tożsa-
mość. Słuchacze poznali znaczenie owych pięciu liczb 
oraz samego równania Eulera. Dr Agnieszka Kozak-
-Prus zaprezentowała natomiast wykład pt. Współczes-
ne metody kodowania – algorytm RSA o twórcach kodu 
– Riveście, Shamirze oraz Aldemanie. Zorganizowa-
no również zajęcia pt. „Tworzenie fraktali”, które po-

Fo
t. 

Ba
rto

sz
 P

ro
ll

Fo
t. 

Ba
rto

sz
 P

ro
ll

prowadziła dr Magdalena Skrzypiec. Omówiła zbiory 
dwuwymiarowe i trójwymiarowe, a uczniowie wykona-
li kilka pierwszych etapów konstrukcji pewnych zbio-
rów, zwanych fraktalami oraz obliczyli dla nich wy-
miar Hausdorffa. Wybrali się także na wycieczkę w głąb 
zbioru Mandelbrota, by zaobserwować jego zadziwia-
jącą samopowtarzalność. Podczas ostatniego warszta-
tu pt. „Czy ujemna delta zawsze oznacza brak rozwią-
zań?”, który poprowadziła lic. Weronika Szczepanik, 
młodzież postawiła pierwsze kroki w pracy z liczba-
mi zespolonymi. Uczniowie poznali podstawową teo-
rię i ich własności oraz nauczyli się rozwiązywać pro-
ste równania kwadratowe z użyciem liczb zespolonych. 

Podczas Dnia z MaFiI-ą w wykładach oraz warszta-
tach wzięło udział niemal 300 uczniów ze szkół podsta-
wowych (m.in. ze Szkoły Podstawowej nr 19 w Lublinie 
i Szkoły Podstawowej nr 38 w Lublinie) oraz ponadpod-
stawowych (m.in. z II Liceum Ogólnokształcącego w Rze-
szowie, Zespołu Szkół w Łukowie, V Liceum Ogólno-
kształcącego im. Marii Skłodowskiej-Curie w Lublinie, 
Międzynarodowego Liceum Paderewski w Lublinie oraz 
Prywatnego Liceum im. Królowej Jadwigi w Lublinie). 

 Warto dodać, że w trakcie wszystkich wydarzeń pra-
cownicy Biura Promocji i Popularyzacji Nauki na spe-
cjalnie utworzonym stoisku prezentowali ofertę kształ-
cenia na naszym Uniwersytecie.

Marta Kostrzewa
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5 grudnia w Sali Obrad Rady Wydziału Filologicz-
nego odbył się konkurs „Potyczki redaktorskie”, 
zorganizowany przez studencko-doktoranckie 

Koło Młodych Dydaktyków działające pod opieką dr 
Beaty Jarosz.

Celem konkursu skierowanego do uczniów szkół śred-
nich było sprawdzenie ich wiedzy i umiejętności w za-
kresie posługiwania się poprawną polszczyzną. W rolę 
młodych redaktorów wcieliło się 23 uczniów z 9 szkół 
ponadpodstawowych z województwa lubelskiego. Naj-
pierw stawili czoła testowi językowemu zawierającemu 
20 pytań zamkniętych dotyczących różnych kwestii 
poprawnościowych, a następnie poprawiali zmodyfi-
kowany przez chochliki drukarskie fragment Mistrza 
i Małgorzaty Michaiła Bułhakowa.

Spośród uczestników konkursu jury składające się 
z pracowników badawczo-dydaktycznych Instytutu 
Językoznawstwa i Literaturoznawstwa: dr. hab. Piotra 
Krzyżanowskiego, prof. UMCS, dr. hab. Adama Siw-
ca, prof. UMCS, dr Beaty Jarosz, oraz z przedstawicieli 
Koła Młodych Dydaktyków: lic. Satyai Nowak i lic. Ma-
cieja Żyśko, postanowiło przyznać nagrody następują-

Zmagania młodych redaktorów w konkursie 
„Potyczki redaktorskie”

cym osobom: I miejsce – Agnieszka Komsta (Prywatne 
Katolickie Liceum Ogólnokształcące im. ks. Kazimie-
rza Gostyńskiego w Lublinie); II miejsce – Julia Tokar-
czyk (Liceum Ogólnokształcące im. Stefana Żeromskie-
go w Nałęczowie); III miejsce – Izabela Krasa (Zespół 
Szkół Ekonomicznych im. A. i J. Vetterów w Lublinie); 
wyróżnienie – Anna Mroczek (I Liceum Ogólnokształ-
cące im. Marii Skłodowskiej-Curie w Rykach).

Konkurs odbył się pod patronatem: Pedagogicznej Bi-
blioteki Wojewódzkiej im. Komisji Edukacji Narodowej 
w Lublinie, lubelskiego oddziału Towarzystwa Miłośni-
ków Języka Polskiego kierowanego przez prof. dr hab. 
Annę Pajdzińską, dyrektora Instytutu Językoznawstwa 
i Literaturoznawstwa UMCS prof. dr. hab. Arkadiusza 
Bagłajewskiego oraz dziekan Wydziału Filologiczne-
go UMCS prof. dr hab. Barbary Hlibowickiej-Węglarz.

Nagrody dla laureatów zostały zakupione ze środków 
uzyskanych przez Koło Młodych Dydaktyków na organi-
zację konkursu w ramach Grantu Samorządu Studentów 
UMCS. Nagrody książkowe ufundowała również Peda-
gogiczna Biblioteka Wojewódzka im. KEN w Lublinie.

Agnieszka Wlazły
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7 grudnia na Wydziale Historii i Archeologii odbyło 
się spotkanie członków i sympatyków Koła Nauko-
wego Amatorów Antyku UMCS, istniejącego już 

ponad 20 lat przy Instytucie Historii. Zainteresowani 
mogli podyskutować o historii Koła oraz planach dzia-
łań związanych z popularyzacją epoki. W spotkaniu 
uczestniczyli nie tylko historycy, ale także studenci in-
nych kierunków, np. archeologii i turystyki historycznej.

Wydarzenie pn. „Płonące rydwany” rozpoczęło se-
rię „Spotkań z Antykiem”, zainicjowanych przez człon-
ków Koła. Cykl ten przybliży uczestnikom takie obli-
cze antyku, które nie dotyczy wyłącznie odtwórstwa 
i rekonstrukcji historycznej.

zaczniemy od zwiedzania Polski i europy, od opowieści o naszych 
„wywołanych” udziałem w wydarzeniach historycznych podróżach 
do miejsc związanych ze starożytnym Rzymem 

– informują organizatorzy.
Paulina Litka

Dariusz Słapek

W okresie przedświątecznym odbywa się wiele ak-
cji charytatywnych, także w gronie pracowni-
ków naszej Uczelni. W jedną z nich – „UMCS 

Bohaterom” – włączyli się pracownicy Katedry Języko-
znawstwa Słowiańskiego i Katedry Literaturoznawstwa 
Słowiańskiego wraz ze studentami. Wspólnie przygo-
towali megapaczkę z produktami spożywczymi i in-
nymi artykułami. 15 grudnia do Stołówki Akademi-
ckiej „Trójka” sześć pokaźnych pakunków dostarczyli 
przedstawiciele Studenckiego Koła Naukowego Rusy-
cystów – Dawid Tokarzewski, Mateusz Krupski, Mate-
usz Koszeluk oraz Maria Rot wraz z dr hab. Ewą Bia-
łek, prof. UMCS, inicjatorką i koordynatorką zbiórki 
w gronie slawistycznym. 

W zespołowe działanie zaangażowało się około 30 sla-
wistów – pracownicy (rusycyści, ukrainiści, białoru-
teniści, bułgaryści): dr hab. Ewa Białek, prof. UMCS, 

„Spotkania z Antykiem”

Świąteczna inicjatywa slawistów

dr hab. Agnieszka Dudek-Szumigaj, dr Agnieszka Go-
ral, dr hab. Agnieszka Gozdek, dr hab. Marcin Kojder, 
prof. dr hab. Siergiej Kowalow, dr hab. Jadwiga Kozłow-
ska-Doda, prof. UMCS, dr hab. Edyta Manasterska-
-Wiącek, prof. UMCS, dr Weronika Markowska, dr Le-
szek Mikrut, dr hab. Marek Olejnik, dr Artur Sadecki, 
dr hab. Petar Sotirow, prof. UMCS, dr Ewa Stawinoga, 
dr hab. Joanna Tarkowska, prof. UMCS, dr Małgorzata 
Ułanek, dr hab. Piotr Złotkowski, oraz studenci rusycy-
styki: Agata Aronowska, Margarita Gorohova, Aleksan-
dra Jusiak, Wiktoria Korniluk, Mateusz Koszeluk, Ma-
teusz Krupski, Anna Marchyk, Krystsina Natynchyk, 
Zuzanna Pańczyszyn, Maria Rot, Iryna Satsuta, Da-
wid Tokarzewski, Adrian Wasilewski, Patryk Zielonka.

Dziękujemy wszystkim za zaangażowanie oraz wkład 
w świąteczną zbiórkę.

Ewa Białek
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„LOM 3.0” – nowe 
warsztaty SKNP 
„SmartCity”

W listopadzie członkowie Studenckiego Koła Na-
ukowego Planistów „SmartCity” pod opieką 
dr Dagmary Kociuby rozpoczęli nowy cykl war-

sztatów pn. „LOM 3.0” dla szkół partnerskich UMCS. 
Warsztaty nawiązują do działań planistycznych podej-
mowanych w Lubelskim Obszarze Metropolitalnym.

Pierwsze zajęcia odbyły się 16 listopada w Zespole Szkół 
Ekonomicznych im. A. i J. Vetterów w Lublinie, a już na-
stępnego dnia członkowie SKNP odwiedzili XXI Liceum 
Ogólnokształcące im. św. Stanisława Kostki w Lublinie. 
Nie obyło się bez podróży. Kolejny rok z rzędu studenci 
UMCS gościli w lubartowskich szkołach średnich. 24 li-
stopada o „LOM 3.0” usłyszeli uczniowie II Liceum Ogól-
nokształcącego im. Piotra Firleja oraz Zespołu Szkół nr 2 
im. Księcia Pawła Karola Sanguszki. Natomiast 5 grudnia 
SKNP dotarło do Zespołu Szkół nr 5 im. Jana Pawła II 
w Lublinie, a w mikołajki do IX Liceum Ogólnokształcą-
cego im. Mikołaja Kopernika w Lublinie. Ostatnie war-
sztaty w semestrze zimowym miały miejsce w Zespole 
Szkół Ogólnokształcących nr 1 w Świdniku (19 grudnia).

Podczas warsztatów uczniowie w grupach opracowy-
wali propozycje rozwoju Lublina i całego Lubelskiego 
Obszaru Metropolitalnego. Każdy zespół otrzymał przy-
gotowany przez członków SKNP formularz, na którym 
lider zespołu zapisywał pomysły grupy odpowiadające 
konkretnej sferze gospodarki i życia społecznego miasta. 
W kolejnym etapie były wyłaniane najlepsze pomysły 
i nanoszono je na mapę Lublina. W ten sposób uczniowie 
i studenci mogli zobaczyć, w których miejscach są po-
trzebne zmiany lub które obszary mają największe szan-
se na rozwój. Na koniec każda grupa miała możliwość 
zaprojektowania fragmentu terenu miasta, jedynym wy-
maganiem było to, aby zaproponowana koncepcja miała 
wpływ na rozwój LOM. Zwycięskie zespoły otrzymały 
nagrody w postaci gadżetów promocyjnych Wydziału 
Nauk o Ziemi i Gospodarki Przestrzennej oraz UMCS. 
Powstałe projekty są innowacyjne i z sukcesem nawiązują 
do koncepcji miast zielonych, inteligentnych i odpornych. 

Projekt „LOM 3.0” realizowany jest w ramach gran-
tu Samorządu Studentów UMCS.

Marta Piesta
Anna Puchacz 

Fo
t. 

M
ic

ha
ł z

em
br

zy
ck

i
Fo

t. 
M

ic
ha

ł z
em

br
zy

ck
i

Fo
t. 

M
ic

ha
ł z

em
br

zy
ck

i



Wiadomości Uniwersyteckie I styczeń   2024  95

Sprawy Studenckie

8 grudnia odbył się konkurs recytatorski pt. „Ma-
gia słowa – literatura rosyjska w interpretacji ucz-
niów szkół ponadpodstawowych”, zorganizowany 

przez dr Agnieszkę Potyrańską z Katedry Lingwisty-
ki Stosowanej UMCS i dr. Marcina Dziwisza z Ka-
tedry Przekładoznawstwa i Literaturoznawstwa Ro-
syjskiego Uniwersytetu Komisji Edukacji Narodowej  
w Krakowie.

Uroczystego otwarcia konkursu dokonał prodzie-
kan Wydziału Filologicznego dr hab. Jarosław Kraj-
ka, prof. UMCS. Konferansjerkami były studentki lin-
gwistyki stosowanej: Satya Nowak, Oliwia Majewska, 
Weronika Jakubiec, Aleksandra Rola, Uladzislava Sak. 

Uczniowie szkół średnich z Lublina, Hrubieszowa, 
Białej Podlaskiej i Sandomierza zaprezentowali wy-
brane przez siebie utwory klasyków literatury rosyj-
skiej: Aleksandra Puszkina, Fiodora Dostojewskiego, 
Lwa Tołstoja, Michaiła Bułhakowa, Siergieja Jesieni-
na, Fiodora Tiutczewa i wielu innych.

Jury w składzie: dr Marcin Dziwisz (przewodniczący, 
UKEN), dr Katarzyna Oszust-Polak (członek, UMCS), 
dr Agnieszka Potyrańska (członek, UMCS) spośród 
ośmiu uczestników wyłoniło laureatów oraz przyzna-
ło dwa wyróżnienia. Komisja oceniała interpretację 

Konkurs recytatorski „Magia słowa – literatura 
rosyjska w interpretacji uczniów szkół 
ponadpodstawowych”

utworu, poprawność językową (wymowa, intonacja, 
akcent) oraz warsztat artystyczny.

Kategoria uczestnik rosyjskojęzyczny:
•	 I miejsce – Mariia Yefremova (I Liceum Ogólnokształ-

cące Collegium Gostomianum w Sandomierzu),
•	 II miejsce – Kseniia Kolomiitseva (I Liceum Ogólno-

kształcące Collegium Gostomianum w Sandomierzu),
•	 III miejsce – Piotr Ilyasov (Lubelska Szkoła Realna).

Kategoria uczestnik polskojęzyczny:
•	 I miejsce – Marek Grom (I Liceum Ogólnokształcące 

im. Józefa Ignacego Kraszewskiego w Białej Podlaskiej),
•	 II miejsce – Michalina Niziołek (VIII Liceum Ogól-

nokształcące im. Zofii Nałkowskiej w Lublinie),
•	 III miejsce – Emilia Pawluk (I Liceum Ogólnokształ-

cące im. ks. Stanisława Staszica w Hrubieszowie).
Wyróżnienia w kategorii uczestnik polskojęzyczny: 

Kacper Kalemba (I Liceum Ogólnokształcące im. ks. Sta-
nisława Staszica w Hrubieszowie) i Borys Woch (Lu-
belska Szkoła Realna).

Wszyscy uczniowie zaprezentowali znakomite in-
terpretacje utworów literackich, zarówno poetyckich, 
jak i prozatorskich. Każdy uczestnik otrzymał dyplom, 
a laureaci i osoby wyróżnione nagrody rzeczowe.

Agnieszka Potyrańska
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W semestrze letnim w Katedrze Postępowania 
Karnego zostanie po raz pierwszy uruchomio-
ny przedmiot monograficzny – przesłuchanie 

dziecka w procesie karnym. Zajęcia będą prowadzo-
ne przez dr Katarzynę Osiak-Krynicką, która napisała 
pod kierunkiem prof. dr hab. Katarzyny Dudki rozpra-
wę doktorską Dziecko jako uczestnik procesu karnego. 

Celem przedmiotu jest uwrażliwienie studentów 
prawa (którzy w przyszłości mogą stać się sędziami 
przesłuchującymi małoletnich lub innymi aktywny-
mi uczestnikami tej czynności prokuratorami, obroń-
cami, pełnomocnikami, reprezentantami dziecka) na 
problemy związane z uczestnictwem dziecka w pro-
cesie karnym, wyjaśnienie znaczenia poszczególnych 
wymogów i standardów przesłuchania oraz stworze-
nie szansy na zdobycie wiedzy pozwalającej na podję-
cie dalszych planów zawodowych. 

Przedmiot ten będzie podzielony na dwie części: te-
oretyczną i praktyczną. W ramach części teoretycznej 
studenci poznają elementy psychologii dziecka, spo-

Nowy przedmiot monograficzny na Wydziale 
Prawa i Administracji

sób postrzegania przez niego świata oraz przekonają 
się, że małoletni też może dostarczyć wartościowych 
zeznań. Zostaną również omówione takie zagadnie-
nia jak: instytucja Przyjaznego Pokoju Przesłuchań, 
prawa i obowiązki małoletniego świadka, sposoby 
pouczania o tych prawach w sposób dostosowany do 
jego wieku i stopnia rozwoju, kryminalistyczno-proce-
sowe aspekty przesłuchania oraz rola poszczególnych 
uczestników. Natomiast w ramach części praktycznej 
studenci będą mieli możliwość spotkania się z osoba-
mi uczestniczącymi w przesłuchiwaniu małoletnich 
(sędzią, biegłym psychologiem, prokuratorem, obroń-
cą, pełnomocnikiem, reprezentantem dziecka), którzy 
podzielą się własnymi doświadczeniami związanymi 
z przesłuchaniem dziecka i ochroną jego praw w pro-
cesie karnym, a także zwiedzenia Przyjaznego Pokoju 
Przesłuchań oraz inscenizacji takiego przesłuchania. 
W ramach zaliczenia przedmiotu ich zadaniem bę-
dzie wskazanie na podstawie przedstawionego opisu 
przebiegu przesłuchania błędów popełnionych przez 
uczestników i określenie, jak powinni się prawidło-
wo zachować.

Powodem wprowadzenia tego przedmiotu były ba-
dania ankietowe przeprowadzone wśród sędziów są-
dów powszechnych przez dr Katarzynę Osiak-Krynicką 
w ramach przygotowywanej rozprawy doktorskiej oraz 
badania literatury zawierające wyniki analiz aktowych 
dotyczących sposobu przeprowadzania przesłuchania 
dziecka w procesie karnym. Z badań tych wynikało, 
że przesłuchujący mieli problemy z przeprowadzeniem 
tej czynności, dlatego edukacja w tym zakresie powin-
na rozpocząć się już na etapie studiów prawniczych, 
a nie dopiero podczas pracy zawodowej. Warto pod-
kreślić, że także postawa samych studentów jest jed-
nym z czynników mających wpływ na powstanie tego 
przedmiotu. Wykazują oni potrzebę uzyskiwania wie-
dzy na temat przesłuchania dziecka w procesie karnym, 
o czym świadczą liczne wykłady eksperckie oraz war-
sztaty organizowane przez koła naukowe. 

Kwerenda ofert dydaktycznych innych wydziałów 
prawa w Polsce wskazuje, że nowy przedmiot będzie 
unikatowy w skali kraju, co z pewnością wyróżni nasz 
Uniwersytet na tle innych ośrodków naukowych. 

Katarzyna Osiak-Krynickazd
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15 grudnia na Wydziale Politologii i Dziennikar-
stwa odbył się okręgowy etap VIII Olimpia-
dy Wiedzy o Bezpieczeństwie i Obronności.

Zgromadzonych uczestników – uczniów szkół po-
nadpodstawowych z Lublina, Biłgoraja, Hrubieszowa 
i Świdnika w murach Wydziału powitali prof. dr hab. 
Marek Pietraś, dyrektor Instytutu Stosunków Między-
narodowych oraz dr Liliana Węgrzyn-Odzioba, sekre-
tarz Komisji Okręgowej Olimpiady.

Z 60-minutowym testem zmierzyło się 92 uczniów, za-
kwalifikowanych do okręgowego etapu Olimpiady jako 
autorów najlepszych esejów. Zwycięskie rozprawki wybra-
no spośród 697 prac nadesłanych do lubelskiego Komite-
tu Okręgowego w ramach I (szkolnego) etapu zawodów.

Następnie uczniowie wzięli udział w dodatkowych 
aktywnościach przygotowanych przez organizatorów 
wydarzenia: warsztacie z pierwszej pomocy przedme-
dycznej (Fundacja Primum Auxilium), interaktywnej 
grze Koła Bezpieczeństwa Narodowego nt. problematy-
ki bezpieczeństwa i obronności oraz wykładzie człon-
kiń Koła Stosunków Międzynarodowych poświęconym 
polityce migracyjnej Unii Europejskiej.

W końcowej części wydarzenia nastąpiło uroczyste ogło-
szenie wyników testów. Tegorocznymi zwycięzcami okrę-
gowego etapu VIII Olimpiady w województwie lubelskim 
zostali: Miłosz Zawadzki, Tomasz Horbaczewski, Natalia 
Ostrzyżek, Kacper Dzioba, Adam Gola, Julia Szczęch, Mar-
tyna Dudzicz, Wiktor Wójcik, Joanna Sikora, Piotr Dubielis.

Laureaci w marcu 2024 r. będą reprezentować nasz 
region na ogólnokrajowym etapie OWoBiO.

Uroczystego ogłoszenia wyników i wręczenia nagród 
dokonał prof. Marek Pietraś w asyście dr hab. Katarzyny 

Okręgowy etap VIII Olimpiady Wiedzy 
o Bezpieczeństwie i Obronności

Marzędy-Młynarskiej, prof. UMCS oraz przedstawicieli 
patronów wydarzenia: kpt. Julii Skonecznej z Litewsko-
-Polsko-Ukraińskiej Brygady im. Wielkiego Hetmana 
Konstantego Ostrogskiego (LITPOLUKRBRIG), plut. 
Bartłomieja Grosza z Nadbużańskiego Oddziału Stra-
ży Granicznej oraz st. bryg. Mirosława Burego z Pań-
stwowej Straży Pożarnej w Lublinie.

W ramach tegorocznej edycji Olimpiady ponownie 
ogłoszono konkurs o nagrodę specjalną Prezydenta 
RP, tym razem na esej pt. Polska polityka bezpieczeń-
stwa w trzeciej dekadzie XXI wieku – diagnoza, progno-
za, propozycje działań. Do drugiego (centralnego) etapu 
konkursu wybrano prace Miłosza Zawadzkiego, Julii 
Szczęch oraz Olafa Goska.

Nagrody dla zwycięzców okręgowego etapu zawodów 
zostały ufundowane przez prezydenta Lublina dr. Krzysz-
tofa Żuka, dziekana Wydziału Politologii i Dziennikar-
stwa UMCS dr. hab. Wojciecha Ziętarę, prof. Uczelni oraz 
dyrektor Centrum Dokumentacji Europejskiej UMCS 
dr hab. Katarzynę Stachurską- Szczesiak, prof. Uczelni.

Wydarzenie zostało objęte honorowym patronatem 
ówczesnego wojewody lubelskiego Lecha Sprawki, mar-
szałka województwa lubelskiego Jarosława Stawiarskiego, 
prezydenta Lublina dr. Krzysztofa Żuka, komendanta wo-
jewódzkiego Policji w Lublinie nadinsp. Artura Bieleckiego, 
komendanta wojewódzkiego Państwowej Straży Pożarnej 
w Lublinie nadbryg. Grzegorza Alinowskiego, komendanta 
Nadbużańskiego Oddziału Straży Granicznej w Chełmie 
gen. bryg. Jacka Szcząchora, dowódcy LITPOLUKRBRIG 
płk. Piotra Lisowskiego oraz Santander Universidades. 

Ihor Kolisnichenko
Liliana Węgrzyn-Odzioba
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SPRAWY STUDENCKIE

14 grudnia w Sali Obrad Rady Wydziału Historii 
i Archeologii odbyło się spotkanie połączone 
z oglądaniem niezwykłego reportażu pt. Ka-

mienne wizytówki przeszłości. Materiał został zrealizo-
wany przez Telewizję Akademicką TV UMCS oraz Biu-
ro Promocji i Popularyzacji Nauki. Spotkanie otworzyła 
redaktor naczelna TV UMCS mgr Grażyna Stankiewicz.

Kamienne wizytówki przeszłości to niezwykła opo-
wieść o badaniach nad tajemniczymi sandomierskimi 
inskrypcjami, które prowadzi grupa utalentowanych 
studentów – członków Studenckiego Koła Naukowe-
go Epigrafików „Exploratio”, działającego pod opieką 
dr. hab. Pawła Madejskiego z Katedry Historii Staro-
żytnej i Średniowiecznej.

Widzowie mogli zobaczyć, jak kamienne wizytówki 
z ubiegłych wieków stają się kluczem do zrozumienia 
tajemnic społeczności tamtych czasów. Bohaterowie re-
portażu: dr hab. Paweł Madejski, Damian Kłos i Ma-

s tudenci III roku informatyki: Bogusław Banaś, 
Jakub Gadomski i Michał Rusinek mieli zaszczyt 
reprezentować naszą Uczelnię podczas presti-

żowych zawodów programistycznych – Internatio-
nal Collegiate Programming Contest Central Euro-
pe Regional Contest (ICPC CERC), które odbyły się 
w dn. 9–10 grudnia w Lublanie (Słowenia). Zawody 
skupiły najlepszych młodych programistów z central-
nej Europy, w tym z: Polski, Węgier, Litwy, Łotwy, Sło-
wacji, Czech, Słowenii, Chorwacji oraz Austrii. Miały 
na celu wyłonienie trzech drużyn, które wezmą udział  
w światowych finałach.

Uczestnicy musieli rozwiązać serię skomplikowa-
nych problemów programistycznych. Nasza drużyna 
rozwiązała dwa z przygotowanych zadań, co pozwo-
liło jej w ostatecznej klasyfikacji wyprzedzić kilka ze-

Konkurs ICPC CERC 
2023

społów z Czech, Słowacji, Słowenii, Węgier, Chorwa-
cji, a także drużynę z Politechniki Warszawskiej.

Udział w konkursie takiego formatu jest nie tylko zna-
czącym, indywidualnym osiągnięciem każdego ze stu-
dentów, ale również ma duże znaczenie dla Uniwersytetu.

Anna Gajos-Balińska

Reportaż Kamienne 
wizytówki przeszłości

ciej Spuz-Szpos prezentowali swoje działania badaw-
cze, m.in. dokonując odczytu z inskrypcji znajdujących 
się w sandomierskich kościołach oraz na cmentarzach.

Działające od wielu lat SKNE „Exploratio” wdraża 
nowych członków Koła, studentów UMCS do samo-
dzielnej pracy naukowej, badawczej, organizuje obozy 
terenowe, epigraficzne, współpracując z różnymi ko-
łami, instytucjami naukowymi, zarówno w kraju, jak 
i za granicą. Wspomniany reportaż to dopiero począ-
tek „epigraficznego projektu” jego członków.

Paulina Litka
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Sprawy Studenckie

chociaż spadły do III ligi, to już na początku run-
dy udowodniły, że nie chcą tam zagrzać miejsca 
na dłużej. Przed siatkarkami AZS UMCS Lublin 

walka o powrót na wyższy szczebel ligowy.
Tuż przed startem sezonu 2022/2023 można było za-

kładać, że lubelską ekipę czeka trudne zadanie. Druży-
na została stworzona od podstaw głównie z zawodni-
czek, które szukały możliwości rozwoju siatkarskiego 
połączonego ze studiowaniem na UMCS.

Lubelski zespół początkowo wyraźnie odstawał od 
swoich rywalek i trudno było mu nawiązać wyrówna-
ną walkę. Z meczu na mecz widoczny był jednak pro-
gres, a akademiczki były w stanie postawić się swoim 
rywalkom. Było to widoczne w starciach z KSZO Os-
trowcem Świętokrzyskim (1:3) czy Sandecją Poprad Sta-
ry Sącz (1:3). Niestety nie przełożyło się to jeszcze na 
końcowe wyniki, bo nadal siatkarki AZS UMCS scho-
dziły z parkietu pokonane. Serię kilku porażek z rzę-
du udało się w końcu przełamać na początku 2023 r., 
kiedy to lubelska drużyna wspięła się na wyżyny swo-
ich możliwości w starciu z SMS PZPS II Szczyrk. Cho-
ciaż rywalki wygrały pierwszego seta, to kolejne partie 
przebiegały już pod dyktando lublinianek. Podopieczne 
Wojciecha Ignatiuka wygrały 3:1 i tym samym zgarnę-
ły pierwszy komplet punktów w sezonie.

cieszymy się, że w końcu udało się przełamać tę długą niemoc. 
W tym meczu dziewczyny wreszcie zagrały tak, jak potrafią grać na tre-
ningach. Do tej pory nie umieliśmy tego przełożyć na mecz. Dziś każda 

Podsumowanie roku siatkarek

zawodniczka zagrała na miarę swoich możliwości, a są jeszcze rezerwy. 
Najważniejsze, że w spotkaniu wzięła udział cała drużyna, wszystkie zmia-
ny były naprawdę wartościowe. takim elementem, który trzeba pochwa-
lić, była zagrywka, która przyniosła nam bardzo dużo punktów 

– chwalił swój zespół trener Ignatiuk.
Kolejne ważne zwycięstwo przyszło w meczu z Wi-

słą Kraków – zespołem, z którym biało-zielone walczy-
ły o uniknięcie spadku. Przed własną publicznością lu-
belskie siatkarki wygrały 3:0. W decydującej, ostatniej 
kolejce sezonu przyszła jednak porażka z KSZO Ostro-
wcem Świętokrzyskim (0:3), która przekreśliła szansę 
na utrzymanie się w lidze.

Mimo że sezon 2023/2024 akademiczki spędzą w III li-
dze, to już jesienią pokazały, że nie jest to miejsce dla 
nich. Zmagania rozpoczęły od pewnej wygranej 3:0 
nad Feniksem AZS Politechnika Lubelska, choć jak 
przyznał trener Wojciech Ignatiuk, jego zespół nie był 
jeszcze w optymalnej formie:

Mecz nie był łatwy, ale trzeba też zdawać sobie sprawę z tego, że 
nasza drużyna trenuje od niedawna. Przyznam, że było trochę nie-
pewności, bo sam nie wiedziałem, czego się po dziewczynach spo-
dziewać. Kieruję słowa uznania do zawodniczek za to, że udało nam 
się „wyciągnąć” drugiego seta i wygrać na przewagi. Dziewczyny po-
kazały, że nie ma dla nich sytuacji, w których spuszczą głowę i nie 
będą walczyć do końca.

Rafał Małys
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W ŚWiecie KsiążeK

6 grudnia gościem spotkania autorskiego zorganizowa-
nego na Wydziale Politologii i Dziennikarstwa przez 
dr hab. Katarzynę Kuć-Czajkowską, prof. UMCS, dr 

Monikę Sidor i dr Justynę Wasil z Katedry Administracji 
Publicznej był dziennikarz śledczy, redaktor, wydawca 
– Andrzej Andrysiak, autor książki pt. Lokalsi. Nieofi-
cjalna historia pewnego samorządu (Warszawa 2022). 

Andrzej Andrysiak to wydawca ukazującego się od 
2015 r. na terenie powiatu radomszczańskiego tygodnika 
„Gazeta Radomszczańska”. Wcześniej był redaktorem 
naczelnym tygodnika „Kulisy”, „Życia Warszawy”, za-
stępcą redaktora naczelnego „Dziennika Gazety Praw-
nej”. Wydawał też „Magazyn DGP”. Dwukrotnie no-
minowany do Grand Press, a w 2020 r. członek jury 
tej nagrody. Laureat Konkursu im. red. Janusza Majki 
– Podcast Roku 2023 za podcast „Mała władza”. Pre-
zes Rady Wydawców Stowarzyszenia Gazet Lokalnych. 

Spotkanie autorskie prowadziła dr Monika Sidor. 
Pytania do dziennikarza koncentrowały się na powo-
dach napisania książki Lokalsi..., czy to było jedno wy-
darzenie, czy szereg zdarzeń i zjawisk patologicznych 
w mieście Radomsku. Dr Sidor ciekawiło, w jaki spo-

Spotkanie autorskie 
z Andrzejem 
Andrysiakiem

sób redaktorowi udało się nakłonić rozmówców do po-
dania imion i nazwisk w książce i niewystępowania 
w sposób anonimowy. Uczestnicy dowiedzieli się, 
czy i jakiego rodzaju działania można podjąć, aby ni-
welować skutki monowładzy w samorządzie gmin-
nym w Polsce oraz czy są rozwiązania prawne, które 
mogłyby ten proces zahamować. Autor opowie-
dział także o kulisach przygotowania książki i pracy  
reporterskiej. 

Wydarzenie miało charakter otwarty dla wykładow-
ców i studentów. Wsparcie w jego promowaniu za-
pewniło Naukowe Studenckie Koło Samorządowców 
działające na WPiD. Oddział Lublin Polskiego Towa-
rzystwa Nauk Politycznych objął wydarzenie honoro-
wym patronatem.

Katarzyna Kuć-Czajkowska 
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Życie Kulturalne

chór Akademicki UMCS im. Jadwigi Czerwińskiej 
odbył tournée artystyczne po Francji. Początko-
wo zaplanowana na 2020 r., lecz kilkakrotnie 

przekładana ze względu na ograniczenia pandemicz-
ne, wyczekiwana wizyta w tym kraju finalnie została 
zrealizowana w dn. 9–12 grudnia. 

Na zaproszenie Stowarzyszenia Francja-Polska i kon-
sula honorowego RP w Nancy Czesława Barteli chó-
rzyści wraz ze znakomitym muzykiem i kompozytorem 
dr. Piotrem Chilimoniukiem podbili serca publiczności 
czterech francuskich miast. Starannie przygotowany re-
pertuar obejmował wiele utworów sakralnych, w tym 
argentyńską Misatango/Misa a Buenos Aires Martína 
Palmeriego, jak również kompozycje dr. Piotra Chili-
moniuka oraz polskie i ukraińskie kolędy. 

Zespół reprezentacyjny naszej Alma Mater pod 
kierownictwem artystycznym prof. dr hab. Urszuli 
Bobryk rozpoczął trasę koncertową już pierwszego dnia 
po przyjeździe do Francji od koncertu w kościele Saint-
-Martin w mieście Saint-Dié-des-Vosges. 

Powitani gromkimi brawami artyści z entuzjazmem, 
nie zwalniając tempa, wystąpili następnego dnia w ko-
lejnych dwóch miejscowościach – Nancy i Hettange-
-Grande. Pierwsza z nich jest określana mianem najbar-
dziej polskiego miasta we Francji. Jednym z przejawów 
owych więzi z Polską była msza w kościele Notre-Da-
me de Bon Secours w Nancy, upamiętniająca polskich 

Tournée Chóru Akademickiego UMCS 
po Francji

kombatantów we Francji. Artyści mieli zaszczyt zadbać 
o oprawę muzyczną nabożeństwa, podziwiali jednocześ-
nie rokokowy wystrój świątyni. Kolejną, jeszcze więk-
szą dawkę wrażeń zapewniło zwiedzanie Luksemburga 
przed koncertem w Hettange-Grande, gdzie zgromadzo-
na publiczność podsumowała występ słowami: „Nieza-
pomniane przeżycie muzyczne”. Wypełnione po brzegi 
mury kościoła Saint-Étienne, wyjątkowo ciepłe przy-
jęcie oraz niekończące się owacje i słowa wdzięczności 
na zawsze pozostaną w pamięci muzyków. 

Wieści o tryumfalnym koncercie w Hettange-Gran-
de dotarły szybciej niż jego wykonawcy do publiczno-
ści z następnego punktu trasy artystycznej – miasta 
Lunéville. W późnobarokowym pałacu artyści po raz 
kolejny zaprezentowali widzom swój repertuar, dosta-
jąc w zamian huczne brawa i gratulacje.

Na zakończenie tournée Chór wystąpił w merostwie 
Nancy. W jego zabytkowych murach zespół powitał 
wicemer Nancy ds. umiędzynarodowienia. Wykonane 
utwory uświetniły rozpoczęcie międzynarodowej kon-
ferencji poświęconej geopolitycznemu krajobrazowi Eu-
ropy po zakończeniu wojny Rosji przeciwko Ukrainie. 

Tournée Chóru Akademickiego UMCS zwieńczyło 
sezon artystyczny 2022/2023. Towarzyszące występom 
owacje i prośby o bis potwierdziły wysoki poziom ar-
tystyczny i kunszt zespołu.

Ihor Kolisnichenko
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Życie Kulturalne

P rojekt „Cichy Memoriał – Grybowska Saga” obej-
muje wykonanie 12 murali i deskali na budynkach 
położonych w Grybowie i w jego najbliższych 

okolicach oraz wydanie albumu. Działań artystycz-
nych podjął się Arkadiusz Andrejkow, który od 2017 r. 
w Bieszczadach na 
drewnianych ścia-
nach domów i za-
gród maluje ich 
mieszkańców.

Projekt prezen-
tuje niezwykłe hi-
storie zwykłych 
ludzi, a najważ-
niejszym celem 
inicjatywy jest 
zasypywanie po-
działów. Jak wska-
zują jego autorzy, 
to wyraz lokalne-
go patriotyzmu, 
upamiętn ien ie 
ofiar, opowieść 
o rozłące, tęsk-
nocie, szacunku, 
budowaniu rela-
cji. Artysta, malu-
jąc twarze i posta-
cie mieszkańców 
ziemi grybowskiej, 
sprawił, że sym-
bolicznie wrócili 
do siebie, do swo-
ich domów. Jed-
nocześnie murale 
i deskale stanowią malarski zapis lokalnej historii, po-
zwalając na jej poznanie przez mieszkańców i turystów. 

Album Cichy Memoriał – Grybowska Saga. Narracje 
o Grybowie i grybowianach przypomnianych na mura-
lach i deskalach Arkadiusza Andrejkowa pod red. Ka-
mila Kmaka składa się z 12 rozdziałów przedstawia-
jących historie życia 12 mieszkańców Grybowa i jego 
okolic, ponad 330 ilustracji z archiwów rodzinnych, 
państwowych, szkolnych, instytutów i muzeów, łącz-

Prof. Józef Motyka – „Cichy Memoriał – 
Grybowska Saga”

nie z 70 źródeł. Bohaterowie wydawnictwa reprezen-
tują różne wyznania, a ich losy były bardzo skompli-
kowane i naznaczone trudną historią.

Jedną z osób prezentowanych na deskalu i w albu-
mie jest prof. Józef Motyka, pracownik UMCS w la-

tach 1946–1970, 
dziekan Wydzia-
łu Matematyczno-
-Przyrodniczego 
(1948–1950), wie-
loletni kierownik 
Katedry Geogra-
fii i Systematyki 
Roślin. Prof. Mo-
tyka to nestor 
polskiej licheno-
logii, absolwent 
i pracownik Uni-
wersytetu Jagiel-
lońskiego, uczeń 
prof. Szafera, kie-
rownik Ogrodu 
Botanicznego UJK 
we Lwowie, pra-
cownik Instytu-
tu Botaniki PAN, 
naukowiec cenio-
ny wśród liche-
nologów na ca-
łym świecie, autor 
wielu opracowań 
monograficznych 
i artykułów w cza-
sopismach. Uro-
dził się w Kąclo-

wej, wsi położonej w okolicach Grybowa. W albumie 
przedstawiono historię jego życia i trudnej drogi na-
ukowej – od chłopskiego dziecka z wielodzietnej rodzi-
ny po światowej sławy lichenologa i profesora uniwer-
sytetu. Autorzy szczególną uwagę poświęcili pomocy, 
jakiej udzielał Żydom podczas II wojny światowej, ko-
rzystając z możliwości, które stwarzała mu funkcja kie-
rownika Ogrodu Botanicznego we Lwowie.

Wojciech Zgłobicki
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Otwarcie wystawy „Barwy Arktyki – Spitsbergen” w Muzeum Polarnym w Puławach, 12 grudnia 2023 r.

Uroczyste promocje doktorskie, 20 grudnia 2023 r.
Fot. Michał Piłat

Fot. Michał Piłat
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